
مذاکرات ایران و آمریکا فرصتی 
برای دیپلماسی واقع گرایانه

در حالی که مذاکرات غیرمستقیم ایران و آمریکا در شرایط پرتنش جاری است، لازم 
است توجه جامعه جهانی به اصلی ترین نکته در این بحث معطوف شود: حق قانونی 
ایران به داشتن چرخه کامل سوخت هسته ای. جمهوری اسلامی به عنوان یکی از 
امضاکنندگان موسس معاهده NPT )منشور جهانی منع گسترش سلاح هسته ای( 
این حق را به خوبی می شناسد و تاکید می کند که »چرخه کامل سوخت هسته ای حقی 

است که از سوی NPT به کشورهای عضو اعطا شده است.«
 این حق، البته، تحت شرایطی است که برنامه هسته ای ایران صرفا مدنی و غیرنظامی 
باشد؛ چیزی که خود ایران همواره آن را تایید کرده است. اما نکته ای که باید در بحث ها 
مورد توجه قرار گیرد این است که ایران تنها کشوری نیست که این حق را دارد. چندین 
عضو دیگر NPT نیز ضمن رد سلاح های هسته ای، اقدام به غنی سازی اورانیوم می کنند. 
این کشورها شامل چند کشور آسیایی، اروپایی و آمریکای جنوبی می شوند که بدون 
داشتن سلاح هسته ای، از چرخه سوخت هسته ای استفاده می کنند. این واقعیت 
نشان می دهد که تعامل با NPT می تواند همراه با احترام به حقوق قانونی کشورها 

باشد، نه فقط اعمال فشارهای یک جانبه.
در مقابل، رویکرد آمریکا در اعمال چندین بسته تحریمی علیه ایران در حالی که 
مذاکرات هنوز جریان دارد، نه تنها غیرمنصفانه است، بلکه شانس موفقیت مذاکرات 
را کاهش می دهد. این تحریم ها، اغلب با حجت هایی فراتر از موضوع هسته ای )مانند 
مسائل منطقه ای و حقوق بشر(، باعث تضعیف اعتماد متقابل شده و فضای مذاکره 
را سمی می کنند. همان طور که منتقدان این روش گفته اند، »از موضع گیری های 
حداکثری و لفاظی های تحریک کننده، چیزی جز نابودکردن شانس موفقیت حاصل 
نمی شود.«  مذاکرات کنونی که از طریق میانجی گری عمان در ماه های اخیر آغاز 
شده، فرصتی استثنایی برای دستیابی به یک توافق پایدار است. با این حال، موفقیت 
نیازمند اراده سیاسی قاطع و نگرشی منصفانه نسبت به حقوق قانونی ایران است. 
آمریکا و هم پیمانانش باید بپذیرند که یک کشور مستقل و عضو NPT می تواند 
به چرخه سوخت هسته ای دسترسی داشته باشد. این رویکرد، نه تنها با قوانین 
بین المللی سازگار است، بلکه راهی عملی برای جلوگیری از تنش های بیشتر در منطقه 
خواهد بود. البته نباید از تلاش های خارجی برای مختل کردن مذاکرات ایران و آمریکا 
غافل شد، مخالفان مذاکرات ایران و آمریکا با اقدامات گوناگون سعی در ایجاد مانع 
در فرآیند گفت وگوها دارند. رژیم صهیونیستی به عنوان اصلی ترین بازیگر مخالف، 
همواره خواستار توقف کامل برنامه هسته ای ایران و اجرای »مدل لیبی« )انحلال 
کامل این برنامه( بوده است. همچنین، تحریم های جدید آمریکا علیه شرکت های 
نفتی ایران و اظهارات تهدیدآمیز مقامات نظامی این کشور )مانند هشدار وزیر 
دفاع آمریکا درباره »تاوان دادن« ایران( به عنوان ابزارهای فشار خارجی، اعتماد 
بین طرفین را تضعیف کرده است. تحلیلگران معتقدند این اقدامات هماهنگ 
شده ، نه تنها زمینه توافق را دشوار می سازد، بلکه ممکن است مسئولیت شکست 
احتمالی مذاکرات را به ایران نسبت دهد. چنین فشارهای چندجانبه خارجی، احتمال 
دستیابی به توافق را با ریسک جدی مواجه کرده است. در نهایت، باید یادآور شد که 
تاریخچه مذاکرات هسته ای ایران نشان داده است که توافقاتی مانند برجام زمانی 
موفقیت آمیز هستند که مبتنی بر تعادل منافع و احترام متقابل باشند. اعمال 
فشارهای یک جانبه و تهدیدهای نظامی تنها باعث تقویت خطوط قرمز ایران و 
تشدید بحران می شوند. حالا زمان آن است که دو طرف از منطق قدرت بیرون آمده 

و با اعتماد به قوانین بین المللی، راه حلی پایدار پیدا کنند.

هادی رضائی
دبیر گروه سیاسی

محقق یهودی دنیس آوی لیپکین، نویسنده کتاب »بازگشت به مکه«، در ویدیویی 
قدیمی که اخیرا بازنشر شده و جنجال گسترده ای را برانگیخته، می گوید: بهار عربی به 
پادشاهی عربستان سعودی خواهد رسید و جنگ داخلی بزرگی در عربستان سعودی 
آغاز خواهد شد. در این جنگ شیعیان با اهل سنت درگیر می شوند و اهل سنت نیز با 
یکدیگر می جنگند. این موضوع ما را بر آن داشت تا درخصوص یهودیان عربستان و 
پروژه رژیم صهیونیستی که از سه سال گذشته تاکنون درصدد موقعیتی است تا جمعیت 
یهودیان اسرائیل را در سرزمین وحی افزایش دهد؛ گزارشی را پیش روی خوانندگان قرار 
دهیم.پروژه صهیونیستی و مرموزانه در شبه جزیره عربستان و در سرزمین وحی با رمز 
شهر نئوم، در حال شکل گیری است و اقدامات زیربنایی آن شروع شده که بن سلمان 
در دور راهی خیانت به آرمان قدس و مردم فلسطین و بازگشایی راهی برای »پیمان 
ابراهیم« قرار دارد. در مذاکراتی با نام خاورمیانه جدید، شیمون پرز، رییس سابق رژیم 
صهیونیستی، از پروژه اقتصادی عظیمی برای اسرائیل پرده برداشت که طی آن، رژیم 
صهیونیستی را از طریق عربستان به دریای سرخ و بعد از آن به شرق وصل کرده و آن را 

به اقتصاد برتر منطقه تبدیل کند.  

بهترین راه عادی سازی، عادی سازی از طریق اقتصاد
این پروژه مرموزانه فرصتی برای عادی سازی با سران عربستان است و بهترین راه 
عادی سازی، عادی سازی از طریق اقتصاد است. این همان حرفی است که نتانیاهو و 
ترکی الفیصل )وزیر خارجه اسبق عربستان سعودی( در نطق های دیدارشان هرازچندی 
نیز می گویند و در پی پروژه ای هستند که همکاری ایده های عربی با سرمایه رژیم 
صهیونیستی را محقق کند. در سال ۲۰۱۷، پروژه نئوم توسط محمد بن سلمان معرفی 
شد، شهری که به اوهام نزدیک تر است تا واقعیت. شهری که از ریاض ۱۱۰۰ کیلومتر، ولی 
تنها دو ساعت با مرزهای رژیم صهیونیستی فاصله دارد. در اجرای این پروژه، شرکت  های 
اسرائیلی در زمینه انرژی خورشیدی، سیستم های داده و اطلاعات و سایر موضوعات 
فعالیت دارند که همین موضوع دلیل کافی برای رفت وآمد مقامات رژیم صهیونیستی به 
عربستان برای بررسی روند انجام پروژه نئوم است. محمد بن سلمان هشتمین پادشاه 
سعودی، شهر بابل )نئوم( را از نو بنا می کند! اما نکته مهم تر، اسراری است که در دل نئوم 
وجود دارد. هرچند بن سلمان نام نئوم را برگرفته از NEO به مفهوم جدید و M که اول نام 
خودش است، معرفی کرده و این شهر را، شهر جدید محمد بن سلمان نامیده است؛ اما 
سرزمین ناعوم که در تورات آمده است، نشان می دهد کلمه NEUM، ترجمه عبری کلمه 
بابل است. شهر نئوم امروزی که ۲۶ کیلومترمربع مساحت دارد، دقیقا مطابق با مرزهای 

شهر مدین، محل زندگی و حکومت شعیب نبی علیه السلام است.

واسطه توافق صلح ریاض با تل آویو 
»یعقوب یسرائیل هرتزوگ«، خاخام ارشد غیررسمی صهیونیستی که در ریاض زندگی 
می کند، پس از تاسیس اولین خانه یهودی موسوم به »حاباد« در عربستان برای خدمت 
به هزاران یهودی مقیم خارج، به خود لقب »خاخام اول ریاض« را اعطا کرد. در حالی که 
تیتر اخبار در اراضی اشغالی حول پیشرفت در توافق عادی سازی روابط بین رژیم اشغالگر 
و عربستان سعودی می چرخد، اما »خاخام اول ریاض« منتظر این توافق نیست. این 
خاخام یهودی از حضور تعداد زیادی از مهاجران یهودی در عربستان پرده برداشت که 
برای کار به این کشور می آیند و گفت: از ۷۵ هزار آمریکایی شاغل در عربستان سعودی، 

حدود یک درصد یهودی هستند و بیشتر از فرانسه، انگلیس و آمریکای جنوبی آمده اند. 
در مجموع حدود ۱۵ هزار یهودی در عربستان با قراردادهای مختلف کاری مشغول به 
کار هستند. براساس گزارش »سعودی لیکس«، یعقوب هرتزوگ، تاسیس خانه مذهبی 
حاباد را با هدف افزایش تعداد جامعه یهودی در خاک عربستان، پاسخگویی به نیازهای 
مذهبی یهودیانی که به عربستان سعودی می آیند و هموارکردن مسیر برای عادی سازی 
روابط عربستان و رژیم صهیونیستی، دنبال می کند. خاخام هرتزوگ، مقاطع زندگی خود را 
بین ریاض و تل آویو تقسیم کرد و از حدود سه سال پیش، کار عملی روی این پروژه آغاز کرد.

اولین برنامه اسرائیل در عربستان تاسیس جامعه مدرن یهودی
این خاخام یهودی درباره برنامه خود برای آینده می گوید، کمترین برنامه اش این است 

که اولین جامعه یهودی مدرن و علنی را در عربستان بسازد.
در یادداشتی که روزنامه »تایمز اسرائیل« در سال ۲۰۲۱ منتشر کرد، این خاخام یهودی 
گفت در آمریکا متولد شده است و دو تابعیتی بودنش به او اجازه می دهد به رغم عدم 
وجود روابط دیپلماتیک رسمی میان رژیم صهیونیستی و عربستان، به این کشور سفر 
کند. یعقوب یسرائیل هرتزوگ، »خاخام اول ریاض« اعلام کرد که »مردم عربستان 
آماده توافق صلح تاریخی با اسرائیل هستند«. هرتزوگ در گفت وگوی تلفنی با روزنامه 
»یدیعوت آحارانوت« رژیم صهیونیستی گفت: اگر گفت وگوی مستقیم بین تل آویو و 
ریاض بدون میانجی در سطح رهبران صورت گیرد، قطعا می توانند شکاف ها را پر کنند 
و به نتایج مثبت برای همه طرف ها برسند. خاخام اول ریاض در دیدارها و گفتگوهایش 
ل سعود که پنهانی صورت می گیرد، می گوید که اسرائیل  با اعضای برجسته خاندان آ
به دنبال توافق تاریخی با عربستان است و مذاکرات برای عادی سازی روابط دو طرف 
با میانجیگری آمریکا به پیشرفت هایی دست یافته است. این خاخام یهودی مقیم 
عربستان معتقد است که در عربستان این احساس وجود دارد که صلح ممکن است 
از سطح رهبران سیاسی انجام شود و مردم با آن مخالف باشند، اما این تصور درست 
نیست، زیرا مردم عربستان از صلح و عادی سازی با ما استقبال می کنند و این ایده کاملا 

مورد قبول شهروندان است و مردم آنجا بسیار با آغوش باز با ما رفتار می کنند.

عربستان برای یهودیان امن است
خاخام یهودی یسرائیل هرتزوگ دیدارهای پنهانی و متعددی با ملک سلمان بن 
عبدالعزیز پادشاه عربستان داشته است، اما این دیدارها و گفت وگوها را کتمان می کند 
و می گوید که من هنوز فرصت نکرده ام که شخصا با او صحبت کنم. البته با نمایندگان 
عربستان در تماس هستیم و همه فعالیت های خود را با آنها هماهنگ می کنیم تا با 
هیچ کدام از فعالیت های ما غافلگیر نشوند. خاخام یعقوب در خصوص واکنش هایی 
که هنگام قدم زدن در خیابان های ریاض مشاهده می کند، می گوید: اولین چیزی که 
وقتی در بازار ریاض گشتم متوجه شدم این است که مردم به من به انگلیسی می گویند 
»خوش آمدید«. من در تمام مناطق بوده ام و با هیچ مشکل یا حادثه ای مواجه 
نشده ام؛ برعکس، مردم می آیند و می خواهند با من صحبت کنند، از نزدیک با من آشنا 
شوند، عکس بگیرند، سوال بپرسند و از من دعوت کنند تا داخل خانه و مغازه هایشان 

شوم، هیچ مشکلی در پیاده روی و گردش در عربستان برای ما وجود ندارد.

حضور بر بالین ولیعهد عربستان و دعای سلامتی
در حالی که عربستان سعودی مدعی است که به دنبال عادی سازی روابط با رژیم 
صهیونیستی نیست، اما واقعیت چیز دیگری را نشان می دهد و این کشور حضور 
صهیونیست ها و هیات های رژیم صهیونیستی به سرزمین حرمین را تسهیل می بخشد.

رسانه های عربستانی در این مورد می نویسند که جدیدترین مهمان عربستان، خاخام 
یهودی »یعقوب یسرائیل هرتزوگ« است که در ریاض دیده شده است. این خاخام 
یهودی در کلیپی در کنار یک شهروند سعودی دیده می شود که از او به ابوناصر نام 
می برد. خاخام یهودی در این کلیپ از ملک سلمان و ولیعهدش محمد بن سلمان به 

دلیل پذیرایی از او تمجید می کند. »ایدی کوهین« خبرنگار اسرائیلی با انتشار عکسی 
از این خاخام اسرائیلی در توییتر خود آورده است: او در عربستان و ظاهرا در یک سالن 
پذیرایی است و پشت سرش هم عکس های حاکمان عربستان دیده می شود. حساب 
توییتری »اسرائیل به زبان عربی« نیز فوریه گذشته ویدیویی از یعقوب یسرائیل هرتزوگ 
منتشر کرده بود که وی در آن برای محمد بن سلمان که به تازگی عمل جراحی انجام داده 

بود، دعای سلامتی می کرد.

خاخام رژیم صهیونیستی: در عادی سازی روابط مان با عربستان 
به زمان نیازمندیم

رییس گروه یهودی ارتدوکس “Aish Global” مستقر در قدس اشغالی، ادعا کرد که 
در بحث عادی سازی روابط اسرائیل و عربستان، تنها مسئله باقی مانده مسئله زمان 
است. شبکه هفت عبری اسرائیل در گزارشی اعلام کرد که استفان بورگ، خاخام و رئیس 
گروه یهودی ارتدوکسAish Global  در گفت وگو با یعقوب یسرائیل هرتزوگ که اخیرا 
به همراه رهبران تجاری یهودی از بحرین و عربستان دیدن کرده است، عربستان را 
»شگفت انگیز« توصیف کرد و گفت که عربستان را کشوری می بیند که در حال سعی برای 

دوری از وابستگی به نفت و تکیه بر اقتصاد چندمحوری و تجارت است.
در حالی که ریاض هنوز توافق نامه های ابراهیم را برای عادی سازی روابط با رژیم 
صهیونیستی امضا نکرده است، افرادی که در عربستان با آنها صحبت کردم گفتند که 
این فقط یک مسئله زمان است. این خاخام اسرائیلی معتقد است که ممکن است روند 
عادی سازی دو سال طول بکشد که این امر به دلیل محافظه کار بودن جامعه عربستان، 
امری قابل درک است؛ اما در نهایت هدف مشترک ما را گرد هم خواهد آورد و آن »ایران« 
است. سال ها بود که شایعاتی مبنی بر وجود روابط پشت پرده میان اسرائیل و عربستان 

به گوش می رسید، اما سعودی ها بارها این موضوع را قویا تکذیب کردند.

آیا رویای رژیم صهیونیستی محقق می شود؟
یعقوب یسرائیل هرتزوگ بارها تاکید کرده که در پنج سال گذشته، از زمان ولیعهدی 
محمد بن سلمان تعداد یهودیان در عربستان سعودی که در بخش تکنولوژی و مالی 
مشغول به کار هستند، افزایش یافته و پیش بینی می کند که تعداد آنها در سال های 
پیش رو بیشتر شود. این خاخام صهیونیست همچنین گفته که تمام نهادهای سعودی 
از جمله وزارت کشور و خارجه او را می شناسند و مجوز برگزاری نماز یهودیان برای ۱۲۰ 
یهودی را دریافت کرده و گام بعدی این است که مجوز ساخت کنیسه یهودیان در 
تی در عربستان نیز همانند  عربستان را بگیرد و پیش بینی می کند در دو یا سه سال آ

امارات متحده عربی، مرکزی مخصوص یهودیان ساخته شود.
پیش از این محمد بن سلمان در پاسخ به این پرسش که آیا کشورش از دیگر کشورهای 
عربی که طی دو سال گذشته با رژیم صهیونیستی روابط دیپلماتیک برقرار کردند، الگو 
خواهد گرفت؟ اعلام کرد: ما به اسرائیل به عنوان دشمن نگاه نمی کنیم، بلکه به عنوان 
یک متحد بالقوه در بسیاری از منافع که می توانیم برای تحقق آن با یکدیگر تلاش کنیم، 
نگاه می کنیم. این در حالی است که روزنامه صهیونیستی »تایمز آو اسرائیل« گزارش داد 
که »گیل تاماری« خبرنگار شبکه ۱۳ تلویزیون رژیم صهیونیستی در جریان سفر »جو 
بایدن« رییس جمهور آمریکا به عربستان از شهر مقدس مکه بازدید کرد. »گیل تاماری« 
تصاویری از خود را در حال رانندگی در بزرگراه های مکه، جایی که ورود غیرمسلمانان به 
آن ممنوع است، پخش کرده است. اداره کل هوانوردی غیرنظامی عربستان نیز اخیرا 
اعلام کرد که حریم هوایی این کشور به روی تمامی پروازهای غیرنظامی که الزامات لازم 
را رعایت کنند )از جمله هواپیماهای اسرائیلی( باز است. این تصمیم ریاض استقبال »جو 
بایدن« را به دنبال داشت. توسعه شهرنشینی یهودیان در سرزمین وحی، به عنوان 
بخشی از یک پروژه بزرگ تر، با اهداف سیاسی، اقتصادی و مذهبی، در حال پیشرفت است. 
این موضوع، نگرانی ها و حساسیت هایی را در جهان اسلام برانگیخته و نیازمند بررسی 

دقیق تر و تحلیل ابعاد مختلف آن است.

آیا بنی اسرائیل به مکه و مدینه باز خواهد گشت؟

بن سلمان، یسرائیل هرتزوگ و شهرنئوم سه ضلع عادی سازی روابط

؟

؟؟

علی معروفی آرانی 
پژوهشگر حوزه صهیونیست و یهودیت

عمق راهبردی اراضی اشغالی، از فاصله دو هزارکیلومتری زیر ضربه قرار گرفت
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رهبر انقلاب با تشریح مناسک حج  لزوم »اتحاد و هم افزایی« امت اسلامی را تبیین کردند

گشایـی از حـج گشایـی از حـجرمز رمز

حج، محتوای صددرصد عبادی در قالبی صددرصد سیاسی است
هیچ منفعتی برای دنیای اسلام بالاتر از اتحاد نیست
اگر امت اسلامی متحد باشند غزه اتفاق نمی افتد و یمن تحت فشار قرار نمی گیرد
 مشکلات پیش آمده برای دستگاه ها در حادثه بندرشهید رجایی، ان شاءالله با فوریت 
 قدرت و توانایی دستگاه های اجرایی سرحال و توانا و جوان ما جبران خواهد شد
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سیاست
P o l i t i c s

رهبر انقلاب اسلامی، جدایی و تفرقه امت اسلامی را زمینه ساز تحمیل منافع و 
مطامع استعمارگران، آمریکا، رژیم صهیونیستی و دیگر زیاده خواهان بر ملت ها 

دانستند و تاکید کردند: هیچ منفعتی برای امت اسلامی بالاتر از اتحاد نیست.
گاه، حضرت آیت الله خامنه ای صبح دیروز در دیدار دست اندرکاران حج  به گزارش آ
و جمعی از زائران بیت الله الحرام، هدف پروردگار از مقررکردن فریضه حج را ارائه 
الگویی کامل و جهت دهنده برای اداره بشریت خواندند و افزودند: ترکیب و هیات 
ظاهری این فریضه، کاملا سیاسی و محتوای اجزای آن کاملا معنوی و عبادی است 
تا منافع همه بشریت تامین شود و امروز بزرگ ترین منفعت امت اسلامی »اتحاد 
و هم افزایی« برای حل مشکلات جهان اسلام است که اگر این اتحاد بود، مسائلی 

چون غزه و یمن رخ نمی داد.
حضرت آیت الله خامنه ای در آغاز سخنانشان با تسلیت مجدد به خانواده های 
جان باختگان حادثه حقیقتا تلخ بندرعباس، برای این هموطنان و خانواده های 
آسیب دیدگان صبر و آرامش مسئلت و تاکید کردند: پروردگار در مقابل صبری که 
انسان در حوادث گوناگون از خود نشان می دهد، اجری هزاران برابر پرارزش تر به 

او عنایت می کند.
ایشان آسیب دیدن دستگاه ها در حوادث طبیعی و غیرطبیعی را به مدد تلاش 
و توانایی دیگر دستگاه ها، قابل جبران دانستند و افزودند: آنچه دل انسان را 
می سوزاند، »خانواده های عزیز از دست داده« هستند که این حادثه را به مصیبتی 

برای ما و همه تبدیل کرد.
رهبر انقلاب در ادامه سخنانشان، معرفت و شناخت اهداف و ابعاد مختلف حج 
را برای زائران بیت الله، مقدمه ادای صحیح این فریضه بسیار مهم خواندند و با 
استناد به آیات متعدد قرآن کریم، افزودند: استفاده از تعبیر »ناس« در بسیاری 
از آیاتِ مرتبط با حج نشان می دهد پروردگار این فریضه را برای اداره امور همه 

مردم- نه فقط مسلمانان- مقرر کرده است؛ بنابراین برگزاری درست حج، خدمت 
به بشریت است.

ایشان در تبیین نکات شناختی حج، آن را تنها فریضه ای خواندند که شکل و ترکیبش 
صددرصد سیاسی است؛ چرا که مردم را هر سال در یک مکان و زمان واحد برای 

اهداف خاص گرد می آورد که نفس این کار ماهیت سیاسی دارد.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: در کنار شکل و ترکیب سیاسی حج، محتوای 
اجزای آن صددرصد معنوی و عبادی است و هر کدام اشاره ای نمادین و درس آموز 
به مسائل و ضروریات گوناگون زندگی بشر دارد. ایشان در تبیین این نمادها، درس 
»طواف« را ضرورت گردش حول محور و مرکزیت توحید خواندند و افزودند: طواف 
به بشریت می آموزد که حکومت، زندگی، اقتصاد، خانواده و همه مسائل زندگی 
باید حول توحید بنا شود که در این صورت، دیگر از این قساوت ها، کودک کشی ها و 

زیاده خواهی ها خبری نخواهد بود و دنیا گلستان می شود.
رهبر انقلاب »سعی بین صفا و مروه« را اشاره ای به این ضرورت دانستند که انسان 
باید مدام بین کوه مشکلات تلاش کند و هیچگاه متوقف، معطل و متحیر نماند. 
حضرت آیت الله خامنه ای »حرکت به سمت عرفات و مشعر و مِنا« را درسی برای 
حرکت دائم و پرهیز از سکون دانستند و افزودند: قربانی نیز اشاره نمادین به این 
حقیقت است که انسان گاه باید از عزیزترین کسان خود بگذرد، قربانی بدهد  یا 

حتی قربانی شود.
ایشان »رمی جمرات« را تاکید پروردگار بر این نکته خواندند که انسان باید شیاطین 
جن و انس را بشناسد و هرجا شیطان را یافت، بزند و بکوبد. رهبر انقلاب »پوشیدن 
لباس احرام« را هم نشانه خشوع و یکسان سازی انسان ها در مقابل پروردگار 

برشمرند و افزودند: همه این اعمال جهت دهی به زندگی بشریت است.
رهبر انقلاب با استناد به آیه ای از قرآن کریم، هدف »اجتماع« حج را درک و دستیابی 

به انواع منافع انسانی خواندند و گفتند: امروز هیچ منفعتی بالاتر از اتحاد برای امت 
اسلامی وجود ندارد و در صورت وجود اتحاد و هماهنگی و هم افزایی امت اسلامی، 
فجایع کنونی در غزه و فلسطین اتفاق نمی افتد و یمن این گونه تحت فشار قرار 
نمی گیرد. ایشان جدایی و تفرقه امت اسلامی را زمینه ساز تحمیل منافع و مطامع 
استعمارگران، آمریکا، رژیم صهیونیستی و دیگر زیاده خواهان بر ملت ها دانستند و 
افزودند: با اتحاد امت، امنیت و پیشرفت و هم افزایی کشورهای اسلامی و کمک های 

آنها به یکدیگر ممکن می شود و به فرصت حج باید به این چشم نگاه کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای نقش و وظیفه دولت های اسلامی به خصوص دولت 
مهماندار در تبیین حقیقت و اهداف حج را بزرگ و برجسته دانستند و گفتند: 
مسئولان کشورها، علما و روشنفکران، نویسندگان و افراد تاثیرگذار بر افکار عمومی 

موظف اند حقایق حج را برای مردم تبیین کنند.

حمایت از فلسطین در شعار حج امسال
پیش از بیانات رهبر انقلاب، حجت الاسلام سید عبدالفتاح نواب، نماینده ولی فقیه در 
امور حج و زیارت و سرپرست حجاج ایرانی، شعار حج امسال را »حج؛ سلوک قرآنی، 
همگرایی اسلامی و حمایت از فلسطین مظلوم« برشمرد و برنامه های این نهاد را 
برای حج گزاران در سال جاری تشریح کرد. علیرضا بیات، رییس سازمان حج و زیارت 
نیز در گزارشی گفت: امسال ۸۶ هزار ایرانی در قالب ۵۷۴ کاروان از ۱۲۳ ایستگاه 
پروازی به سرزمین وحی مشرف خواهند شد. »انجام ۲۱۰ هزار عمره مفرده در هشت 
ماه گذشته«، »افزایش بهره وری نیروهای ستادی و خادمان حجاج«، »تخصیص 
۲ کاروان برای ایرانیان خارج از کشور در حج امسال« و »آمادگی کامل کارگزاران و 
خادمان حج برای خدمت رسانی هرچه بهتر به حاجیان ایرانی« ازجمله محورهای 

سخنان مسئولان حج در ابتدای این دیدار بود.
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سرلشکر سلامی، فرمانده کل سپاه: 
سپاه هیچ گام عقب نشینی در برابر دشمنان ندارد

ساعتساعتساعتساعت

سردار زهرایی: 
 برای برچیدن مدارس سنگی 

با رییس جمهوری مذاکره کرده ایم
رییس سازمان بسیج سازندگی گفت: ما در مذاکره ای که با شخص دکتر 
پزشکیان داشتیم، پروژه برچیدن ۴۷۶ مدرسه سنگی و ملاطی را که شامل بیش 

از دو هزار کلاس می شود و در محدوده ۲۰ استان پراکنده است، آغاز کرده ایم. 
گاه، سردار محمد زهرایی در نشستی خبری با بیان اینکه قرارگاه  به گزارش آ
سازندگی و محرومیت زدایی انجام پروژه هایی در این زمینه را طی سال گذشته 
پیش برده است، اظهار کرد: در زمینه محرومیت زدایی دو پروژه پنج ساله تعریف 
کردیم که با نظرسنجی ای که از پایگاه های مقاومت و مذاکره با دولت انجام 
شده، محورهای تامین آب شرب روستایی و آب کشاورزی، تامین مسکن 
روستایی و جاده سازی، ازجمله این موارد است که با تاکید رییس جمهوری در 

آینده به مدرسه سازی هم خواهد رسید. 
وی یادآور شد: در ۲۳۰۰ روستا، تامین آب شرب پایدار طی دو سال اخیر به نتیجه 
رسیده است. در دولت با وزارت نیرو و آبفا در این بخش همکاری می کنیم. در 
زمینه تامین آب کشاورزی هم با سازمان منابع طبیعی و معاونت آب وخاک وزارت 
جهاد کشاورزی همکاری می کنیم. تفاهم ما پنج ساله و برای ۱۵ میلیون هکتار 
است که به احیای ۲۰۵ قطعه قنات در سال گذشته رسیده و بالای ۸۰۰ هزار 

مترمکعب استخرسازی در طول کل اجرای پروژه تا امروز انجامیده است.
رییس سازمان جهاد سازندگی ادامه داد: در جاده کشی بین مزارع در کنار وزارت 
راه و شهرسازی و بنیاد مسکن، ۶ درصدی از قیر تهاتری را دریافت کرده که در این 
زمینه برای رساندن محصول روستاها به دست مصرف کننده یا کشیدن جاده به 
نقاط مختلف روستاها کار را پیش می بریم و تاکنون ۹۷۵ کیلومتر جاده روستایی 

را در سال گذشته آسفالت کردیم.
زهرایی افزود: طرحی با بنیاد مسکن و کمیته امداد داشتیم تا ۲۷ هزار مددجوی 
نیازمند مسکن را خانه دار کنیم که در این زمینه توانسته ایم با کمک خیران، 
گروه های جهادی و تجهیزات سپاه های استانی ۲۰ هزار مددجو را خانه دار کنیم. 
وی گفت: برای مرمت و بازسازی مدارس در ۱۰ هزار مدرسه اقدامات لازم انجام 
شده است. برای مرمت مسکن هم با کمیته امداد همکاری و هشت هزار مسکن 

کمیته امدادی را بازسازی کردیم.
رییس سازمان جهاد سازندگی یادآور شد: از سال گذشته رییس جمهوری به 
دنبال عدالت آموزشی و برچیدن مدارس کانکسی است و بر تحول در نظام 
آموزشی تاکید کرده است. ما در مذاکره ای که با شخص دکتر پزشکیان داشتیم، 
برچیدن ۴۷۶ مدرسه سنگی و ملاطی را  که شامل بیش از دو هزار کلاس 
می شود و محدوده در ۲۰ استان پراکنده است، آغاز کرده ایم. وی تاکید کرد: 
با کمک خیران، دولت، نهادها و حتی شرکت ها قرار است مصالح ساخت وساز 
آماده شود و کار انجام آن بر عهده گروه های جهادی باشد. در ابتدای کار هم 
برای اثبات حسن نیت خود بدون استفاده از اعتبارات دولت شروع به فعالیت 
کردیم و به اعتبارات دولتی هم محدود نخواهیم شد. این کمکی است که قرار 
است به دولت برای پیشبرد این پروژه انجام دهیم. سال گذشته در قرارگاه 
سازندگی و محرومیت زدایی ۲۳۲۸۸ پروژه محرومیت زدایی به ثمر نشسته 
است که شامل هر دو اقدامات ترمیمی و تامینی می شود. زهرایی یادآور شد: 
در زمینه پویش »ضیافت کریمانه« به جای یک میلیون بسته، دو میلیون و ۶۵۰ 
هزار بسته معیشتی با کمک مردم فراهم شد و نه تنها تمام جامعه هدف ما بلکه 
اولویت های دوم و سوم نیز بسته معیشتی دریافت کردند. همچنین در سال 
گذشته ۱۷ میلیون نفر با کمک مردم افطاری دریافت کردند که از مواردی مثل 

یک افطاری ساده تا چیدن سفره ها را شامل می شود.
رییس سازمان جهاد سازندگی، همچنین از حضور ۵۰۰ جهادگر در ۱۰ روز 
گذشته در بندر شهید رجایی برای خدمات رسانی به حادثه انفجار در این بندر، 
خبر داد. وی در پاسخ به پرسشی درباره زمان اتمام پروژه برچیدن مدارس 
سنگی در دستور کار جهاد سازندگی، اظهار کرد: با اهتمام دکتر پزشکیان، 
قطعا این مدارس در دوره دولت چهاردهم به پایان خواهد رسید. این نگاه 
رییس جمهوری و اهتمام دولت که می خواهد این موضوع را به اتمام برساند 
ارزشمند است و ما نیز در این زمینه تمام تلاشش را برای پیشبرد و پایان دادن 

یک ساله به ساخت ۴۷۶ مدرسه ای که برعهده گرفته ایم، به کار می بندیم.

»امروز بزرگ ترین منفعت امت اسلامی، اتحاد و هم افزایی برای حل مشکلات جهان اسلام 
است که اگر این اتحاد بود، مسائلی چون غزه و یمن رخ نمی داد.«

حضرت آیت الله خامنه ای این مطلب را روز گذشته در دیدار با کارگزاران حج بیان و بار دیگر بر 
اتحاد امت اسلام تاکید کردند. ایشان بارها به کلیدواژه »وحدت مسلمین« اشاره کرده اند. 
فقط کافی است مطالب رهبر انقلاب را بازخوانی کنیم. رهبر انقلاب ۱۱ فروردین  سال جاری به 
مناسبت عید سعید فطر در دیدار مسئولان نظام و سفرای کشورهای اسلامی عزت روزافزون 
اسلام و مقابله با زورگویی و باج طلبی قدرت های بزرگ را در گرو  وحدت و بصیرت امت اسلامی 
خواندند و با تاکید بر دست برادری جمهوری اسلامی ایران به سمت همه دولت های اسلامی، 
گفتند: راه مواجهه موثر با جنایات بی سابقه رژیم صهیونیستی و حامیان آن در فلسطین و 

لبنان، اتحاد و هم دلی و هم زبانی دولت های اسلامی است.
تکرار و تاکید دوباره رهبری بر اتحاد مسلمین نقشه راهی است که معادله را به نفع منطقه 
و جبهه مقاومت رقم خواهد زد بنابراین جمهوری اسلامی ایران همواره پیام آور وحدت 
و همدلی امت اسلامی در مقابل دشمن است. در همین راستا مسعود پزشکیان در اکثر 
دیدارها و سخنرانی هایش به نتایجی که وحدت مسلمین می توانست ایجاد کند، اشاره 
می کرد. او هشت مرداد تازه فعالیتش را در پاستور آغاز کرد و با میهمانان و مسئولان خارجی 
دیدار و گفت وگو داشت. شیخ نعیم قاسم در آن زمان دبیرکل حزب الله لبنان نبود. پزشکیان 
در دیدار با او گفته بود: اگر کشورهای مسلمان وحدت خود را حفظ می کردند و به توصیه نبی 
مکرم اسلام »ید واحده« بودند، رژیم صهیونیستی و حامیان آن هرگز به خود اجازه ارتکاب 

چنین جنایاتی علیه ملت فلسطین را نمی دادند.
رهبر معظم انقلاب سه شهریورماه در آیین تجدید میثاق هیات دولت با آرمان های امام 
خمینی رحمت الله علیه، گفته بود: همه مسلمانان تمسک به ریسمان الهی می کردند، 
اسرائیل جرئت به این همه جنایت می کرد؟ برای حل مشکلات خودمان راهی جز افزایش 
وحدت و انسجام نداریم. رییس جمهور در سال گذشته سفر مهمی به عراق کرد و در حساب 
کاربری خود در صفحه مجازی درباره اهمیت سفر سه روزه اش، نوشته بود: دیدارهای خوبی 
در عراق برگزار شد که منجر به همبستگی و همبستگی بیشتر بین دو کشور می شود. هدف 

اصلی ما وحدت، انسجام و وفاق در کل امت اسلامی است.
به هرحال حرفی که از سوی همه مسئولان و کارگزاران نظام جمهوری اسلامی ایران صادر 
می شود، وحدت و اتحاد مسلمین است. چرا که عدم اتحاد صحیح و واقعی کشورهای 
اسلامی و ملت های مسلمان بهترین زمینه ممکن را برای رژیم صهیونیستی فراهم می آورد 
تا بیشترین میزان ظلم و ستم را علیه فلسطینیان انجام بدهد. شاهد آن همه درگیری ها، 
کشتار و جنگ های کوتاه و بلندی بود که در طول بیش از ۷۶ سال گذشته بر مردم فلسطین 
تحمیل شده است. جنگ هایی که تا امروز موجب شهید و زخمی شدن هزاران نفر از مردم 

فلسطین شده است.
این در حالی است که اگر کشورهای اسلامی و ملت های مسلمان دست دوستی و برادری به 
هم دهند و اتحادی ناگسستنی را با یکدیگر داشتند، نه تنها رژیم صهیونیستی نمی توانست 
در طول بیش از هفت دهه اخیر تا این میزان ظلم و ستم علیه مردم فلسطین انجام بدهد، 

حتی نمی توانست با به راه انداختن چندین جنگ بزرگ و کوچک هزاران نفر از فلسطینیان را به 
شهادت رسانده و دست به نسل کشی علیه مردم فلسطینی بزند.

در حقیقت باید به این نکته مهم و حساس اشاره کرد که رویکرد دوگانه یا بهتر بگوییم که 
استاندارد دوگانه جامعه جهانی و دنیای غرب در برخورد با جنگ غزه و کشتار نسل کشی 
مردم فلسطین توسط رژیم صهیونیستی موجب شد تا سران و مقامات این رژیم اشغالگر 
و نامشروع با خیالی آسوده و بدون هیچ نگرانی از محاکمه در مجامع و نهادهای قضایی 

بین المللی به کشتار فلسطینیان مشغول باشند.
براین اساس خالی اتحاد و همبستگی کشورهای اسلامی و ملت های مسلمان آنچنان 
خودنمایی می کند که حاصل آن ضمن اینکه موجب تضعیف و آسیب پذیرتر شدن ملت و مردم 
فلسطین در برابر ظلم ها و ستم های رژیم صهیونیستی شده است؛ در مقابل موجب شده تا 
دستان نظامیان و ارتش رژیم صهیونیستی برای ارتکاب انواع واقسام ظلم ها و جنایات علیه 

مردم فلسطین به خصوص مردم غزه باز باشد.
البته، کارشناسان و صاحب نظران منطقه هم خود، بهترین راهکار برای تقابل با دشمن را 
همین اتحاد امت اسلام می دانند و می گویند بزرگ ترین مشکل از صد سال قبل یا پیش از 
آن، از هم گسستن امت با نام های ساختگی است که هیچ فایده و اساسی ندارد. عناوینی 
همچون شیعه و سنی موضوعات فرعی و نه اصلی تلقی می شوند، مبنا مسئله اصل یعنی 

»اتحاد« است.
سوزان زین، کارشناس لبنانی و مشاور فرهنگی و رسانه ای مرکز ابومهدی المهندس در عراق، 
یکی از این کارشناسان است که تاکید می کند: »وحدت اسلامی« امروز تنها سلاحی است که 
با آن می توان با توطئه ها علیه اسلام مبارزه کرد. زیرا چالش اصلی که مسلمانان امروز با آن 
مواجه هستند، دوری از یکدیگر است. دشمنان اسلام امروز دارای بیشترین میزان ممکن از 
عناصر و مولفه های قدرت همچون پول، سیاست و رسانه هستند. علاوه بر این همه ابزارهای 
کنترل، نفوذ، حمله و غافلگیری را در اختیار دارند. آنها جبهه واحدی را علیه اسلام تشکیل 
می دهند که از استکبار و در راس آن آمریکا و صهیونیسم آغاز می شود و با نویسندگانی که در 
خدمت اهداف آنها هستند، خاتمه می یابد. او با بیان اینکه آنها مجهز به وسایل و تجهیزات 
متنوع و جدیدی هستند، گفت: این جبهه ضداسلامی نسبت به خطر اسلام که بیش از هر 
زمان دیگری آن را تهدید می کند، بسیار حساس است. منشا این حساسیت باورش به این امر 
است که اسلام فراتر از مجموعه ای از توصیه های اخلاقی بوده و به یک جریان فکری با نظام 

خاص خود تبدیل شده است.
در فرجام مطلب باید تاکید کرد: کشورهای اسلامی باید شکل گیری وحدت در امت اسلامی 
را امری بسیار مهم بپندارند و به این نکته واقف باشند که فقدان وحدت در میان آنها چه 
خطراتی را برای جوامع اسلامی در بر دارد و چه ظرفیت هایی را در جوامع اسلامی تحدید و 
تهدید می کند. ازاین رو بر همه آنان واجبِ سیاسی است تا ضمن کاستن از میزان اختلافات و 
تفاوت های سلیقه ای در مورد فلسطین، غزه و یمن با یکدیگر دست اتحاد و برادری دهند تا 
بتوانند در برابر تجاوزات صهیونیست ها دفاع کنند. به فرموده امام خمینی )ره( اگر مسلمین 

مجتمع بودند و هر کدام یک سطل آب می ریختند، رژیم صهیونیستی را سیل می برد.

و  مشکلات  حل  برای  رقابت  باید  که  کرد  تصریح  رییس جمهور 
چالش های کشور باشد.

به گزارش آگاه، مسعود پزشکیان، در آیین تجلیل از معلمان نمونه که در 
کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان استان تهران برگزار شد، گفت: 
کشور را معلمان می کارند، پرورش می دهند و بعد حاصل و بهره آن در 

کشور استفاده می شود.
وی افزود: آنچه کاشته می شود، آینده کشور را شکل می دهد. باور 
این است که دانش آموزان سرمایه های اصلی کشور هستند. کارخانه 
و دستگاه ها در وهله بعدی قرار دارند. نیروی انسانی خلاقیت و هنر 
و ثروت ساز است. اگر می خواهیم آینده را داشته باشیم باید برای 
دانش آموزان وقت بگذاریم. این شما هستید که کار تیمی را به 
دانش آموزان یاد می دهید تا در آینده جوانان بتوانند با خلاقیت، 
مشکلات کشور را حل کنند. این باور از بچگی شکل می گیرد. توانایی 
برای حل مشکلات و چالش ها از بچگی با عمل و رفتار و آموزش معلمان 
به دانش آموزان انتقال می یابد. رییس جمهور گفت: باید همه طبقات 
اجتماعی را دید. نباید فقط پولدارها را در نظام آموزشی دید، بلکه باید 
ندارها هم دیده شوند. اتفاقا این طبقات هستند که فردا در سرنوشت 
کشورشان تاثیرگذار خواهند بود. نمونه آن، خودم هستم که با سختی 
پرورش یافتم و در برابر هیچ مشکلی سر خم نکردم، بلکه تلاش کردم 
و ساختم. اگر چنین دانش آموزانی رشد و پرورش یابند کشور درست 
می شود. جامعه و آدم ها با تئوری درست نمی شود، بلکه باید کاری کرد 
که دانش آموزان یاد بگیرند و مهارت پیدا کنند و این رفتار و اخلاق را پیدا 

کنند که با علمشان می توانند تمام مشکلات را حل کنند.
بتوانند  که  کنیم  تربیت  دانش آموزانی  باید  گفت:  پزشکیان 
خودشان را با تغییرات کشور، تغییر دهند و راستگو و خلاق باشند. 
دانش آموزان از مدرسه جسارت و صداقت و ریسک پذیری را 

می آموزند. انجام کار به صورت تیمی باید به دانش آموزان آموخته 
شود. نماز جماعت در مدارس نمونه کار تیمی است. 

ع مقدس برای نماز  به همین دلیل است که در شار
جماعت با تعداد زیادتر ثواب و برکت بیشتری تعیین 

کرده است. وی ادامه داد: دنیا حساب وکتاب دارد. 
گاهی حساب  وکتاب دارد. حرکت  علم و دانایی و آ

اجرام حساب وکتاب دارد. آموزش و پرورش و 
تربیت دانش آموزان هم حساب وکتاب دارد. 
نباید افراد بی تجربه را به افراد با تجربه حاکم 

کرد. باید عادلانه اقدام کرد. تقوا هم یعنی کسی 

که برتری دارد باید بر دیگران مسلط شود. تقوا یعنی حرکت بدون خطا 
و تصمیم درست. مدرسه سازی آغاز کار است. مدرسه بستر آموزش با 
کیفیت دانش آموزان است. ما می خواهیم بچه هایمان بهترین پرورش 

را داشته باشند.
رییس جمهور تاکید کرد: معلمان باید به دانش آموزان تلقین کنند که 
هیچ چیز از دیگران کمتر ندارند. یکی در صنعت، یکی در هنر و یکی در 
اقتصاد مهارت دارد. مهم این است که دست در دست هم باید رشد 
کنند. باید بچه ها تربیت کنیم که تمام وجودشان را صرف سربلند 
نگه داشتن کشورمان کنند. هنر نیست که بچه ها به آمریکا روند و علم و 
توانایی هایشان را در اختیار آنان بگذارند. وی تصریح کرد: اگر بخواهیم 
مشکلات را حل کنیم می توان راه رسیدن به آن پیدا کنیم. بنده به هر چیز 
اراده کردم با عشق و هزینه ای که برایش کردم، رسیدم. نباید بپذیریم 
که ضعیف هستیم. در بازی فوتبال هم اگر باختیم مهم نیست، مهم این 
است که تیم تلاش کند. آموزگاران باید به دانش آموزان یاد دهند که 
مفت به جایی نمی رسند و با تیم و رهبری مناسب، موفق می شوند. نماز 

باید اقامه شود نه اینکه خوانده شود.
رییس جمهور تاکید کرد: روش های آموزش در مدارس کشورمان 
باید بهترین روش های روز دنیا باشد. باید نظام آموزشی را تغییر 
دهیم تا بتوانیم در روش ها تغییر ایجاد کنیم تا دختران و پسرهای 
مردم در مدارس تربیت شوند. همین مدارس می توانند پسرها و 
دخترهای مردم را به گونه ای آموزش دهند که تبدیل به عروسک 
شوند و خودشان را به نمایش بگذارند، درعین حال می توانند علم، 
دانش، صداقت، صفا، مهارت و زندگی کردن درست را آموزش 
دهند. البته این کار با دستور و زور و آموزش نادرست 

امکان پذیر نیست.
پزشکیان خاطرنشان کرد: باید رقابت برای حل مشکلات 
و چالش های کشور باشد. کارِ تیمی، حل مسئله، مدیریت 
و ساختارسازی می تواند از مدرسه و آموزش به 
بچه های مردم شروع شود. وی گفت: عبادت 
خدا یعنی رفتن به سمت بی نهایت. بنده خدا 
هم می تواند تا بی نهایت برود. انسان تا زنده 
است باید تلاش کند تا خود و کشورش تغییر 
کنند. در این صورت ایران از هیچ کشور و ملتی 
عقب نمی افتد. همان طور که رهبری گفتند 
ما باید بهترین باشیم. دولت هم هر کاری از 

دستش بر بیاید، کوتاهی نمی کند.

در تبیین سخنان رهبر انقلاب بررسی شد

ضرورت شکل گیری وحدت در امت اسلام
 پزشکیان: رقابت برای حل مشکلات 

و چالش های کشور باشد

رهبر انقلاب با تشریح مناسک حج  لزوم »اتحاد و هم افزایی« امت اسلامی را تبیین کردند

رمزگشایـی از حـج



سیاست
P o l i t i c s

عمق راهبردی اراضی اشغالی، از فاصله دو هزارکیلومتری زیر ضربه قرار گرفت

 ضربه کاری یمن به بـن گوریـون
روز گذشته در ادامه حملات موشکی نیروهای نظامی یمن 
به سرزمین های اشغالی در حمایت از مردم غزه، یک موشک 
هایپرسونیک به محوطه فرودگاه بن گورین برخورد کرد که منجر 
به وحشت گسترده ای در سرزمین های اشغالی شد و همچنین 

فعالیت های این فرودگاه متوقف شد.
سامانه های پدافندی چندلایه رژیم صهیونیستی در رهگیری این 
حمله موشکی ناکام بودند و موشک هایپرسونیک یمنی پس از 
اصابت به بن گوریون، حفره ای چندمتری ایجاد کرد. این چندمین 
حمله موشکی یمن به اراضی اشغالی طی چند روز گذشته است 
که منجر به رفتن میلیون ها صهیونیست به پناهگاه ها و به صدا 
درآمدن آژیرهای خطر در سرزمین های اشغالی شده است. 
طبق گزارش رسانه های صهیونیستی، روز گذشته در پی حمله 
موفقیت آمیز یمن، صدای آژیرهای هشدار حمله هوایی در مناطق 
مرکزی ازجمله قدس اشغالی، تل آویو و حومه آن به صدا درآمد و 

ساکنان اشغالگر را به پناهگاه ها روانه کرد.
تصاویر منتشر شده از حمله دیروز موشکی یمن حاکی از آن 
است که سیستم پدافندی چندلایه ارتش رژیم صهیونیستی در 
رهگیری این موشک شکست خورده و این موشک شلیک شده 
مستقیما به محور فرودگاه بن گوریون اصابت کرده است. شبکه 
۱۲ تلویزیون رژیم صهیونیستی گزارش داد که یک هواپیما وابسته 
به خطوط هوایی هند بعد از حمله موشکی یمن علیه فرودگاه 
بن گوریون مسیر خود را قبل از فرود به سمت هند تغییر داد. 
به گزارش این شبکه، سرجنگی موشک یمنی که روز یکشنبه به 
سمت اراضی اشغالی شلیک شد، بسیار بزرگ بود که همین مسئله 
باعث به وجودآمدن موج مهیب انفجارها در اراضی اشغالی شد. 
رسانه های عبری زبان اعلام کردند که دو شرکت »سوئیس ایر« و 
»آسترین« پس از حمله موشکی صبح دیروز یمنی ها به فرودگاه 

بن گوریون، پروازهای خود به مقصد این فرودگاه را لغو کردند.
بر اساس گزارش رسانه های صهیونیستی، بر اثر اصابت موشک 
به فرودگاه بن گوریون، دست کم هفت صهیونیست اشغالگر 
زخمی شدند. وب سایت واللا اعلام کرد که پس از حمله موشکی 
یمنی ها به فرودگاه بن گوریون، جلسه کابینه امنیتی و سیاسی با 
هدف بررسی طرح گسترش دامنه عملیات زمینی در غزه لغو شد.

وحشت فراگیر در اراضی اشغالی
در حمله روز گذشته، یمنی ها تنها یک فروند موشک شلیک کردند، 
اما دفاع هوایی اسرائیل نتوانست آن موشک را تا ثانیه های 
پایانی حتی تشخیص دهد و این امر انتقادهای زیادی را در میان 

شهروندان و سیاست مداران رژیم اشغالگر برانگیخته است.
رادیو ارتش صهیونیستی با اشاره به این حمله یمن اعلام کرد با 
وجود انجام صدها مورد حمله موشکی و بمباران از سوی ارتش 
آمریکا طی هفته های اخیر، یمنی ها همچنان هر روز و هر ساعت 
به حملات موشکی و پهپادی خود ادامه می دهند. رادیو ارتش 
صهیونیستی تصریح کرد که قوای نظامی یمن هنوز نابود نشده 
است و به نظر می رسد که این هدف امکان پذیر نیست. رادیو ارتش 
صهیونیستی این اعتراف را هم کرد که فرماندهان امنیتی اسرائیلی 

از این نگران اند که فرودگاه بن گوریون با وجود محافظت توسط 
چهار سامانه دفاعی، مورد اصابت قرار گرفته و این امر بدان 

معناست که اسرائیل، حریم حفاظتی سفت و سختی ندارد.
در واقع ترس و هراس اصلی در میان مقامات نظامی و سیاسی 
صهیونیستی آن است اگر مقاومت یمن می تواند یک فروند 
موشک را به فرودگاه فوق امنیتی در مجاورت تل آویو بزند، در 
صورت شلیک صدها موشک و پهپاد از سوی ایران، اسرائیل یا 
حامی آمریکایی اش چه کاری می توانند برای محافظت از تل آویو، 
حیفا، دیمونا و پایگاه های نظامی استراتژیک همچون »نواتیم« یا 
تاسیسات مهم اقتصادی و زیربنایی انجام دهند؟ پس از عملیات 
وعده صادق دو، برخی تحلیلگران غربی اذعان کردند که ایران 
با موشک های هایپرسونیکی که دارد می تواند حیفا و دیمونا را 

۲۵۰۰ بار و در هفت دقیقه شخم بزند.
و  قابلیت ها  قوا  تمام  با  که  است  ماه  دو  حدود  آمریکا 
زیرساخت های ارتش یمن را بمباران می کند و حتی از بمب افکن 
B۲  نیز بهره گرفته، اما این حملات و تجاوزات آمریکا، نه تنها 
یمنی ها را به عقب نشینی وانداشته بلکه آنها توانستند باعث 
انهدام یک فروند F۱۸ آمریکا شوند و دیروز نیز طی یک عملیات 

موشکی موفق زمین به زمین؛ حماسه بن گوریون را آفریدند؛ اما 
کانال ۱۱ عبری نیز درخصوص رخداد دیروز گزارش داد که موشک 
یمنی پیش از پایان آژیرها، اصابت کرد و شکست دیگری را برای 

جبهه داخلی اسرائیل رقم زد.
کانال ۱۲ تلویزیون رژیم صهیونیستی نیز اذعان کرد که سامانه های 
»آرو سه« و »تاد« نتوانستند موشک شلیک شده یمنی را رهگیری 
کنند. کلاهک جنگی این موشک، بسیار بزرگ بود و باعث موجی از 
انفجارهای عظیم شد. کانال ۱۳ عبری نیز نوشت که سامانه های 
پدافندی نتوانستند موشک شلیک شده از یمن را رهگیری کنند. 
برآورد نهادهای امنیتی حاکی از آن است که دو سامانه »حیتس سه« 
و »تاد« در رهگیری موشک ناکام مانده اند.اسرائیل  هیوم نیز 
اعلام کرد که در پی حمله موفقیت آمیز موشکی یمن، میلیون ها 
اسرائیلی )اشغالگران صهیونیست( به پناهگاه ها گریختند. »حنانیا 
نفتالی« فعال رسانه ای صهیونیست نوشت: یمنی ها با این شلیک، 
حداقل دو میلیون نفر را به پناهگاه فرستادند، اما وزیر جنگ رژیم 
صهیونیستی در پی ناکامی پدافند این رژیم در برابر حمله موشک 
یمنی ها و اصابت آن به فرودگاه بن گوریون مدعی شد که این رژیم، 

هفت بار این حملات را پاسخ خواهد داد!

یمن برای ضربه به شیاطین، خط قرمزی ندارد
با  گفت وگو  در  یمن،  سیاسی  مقامات  از  البخیتی«  »محمد 
شبکه تلویزیون العربی اعلام کرد: بمباران فرودگاه بن گوریون 
گواه بر توانایی ما در هدف قراردادن اماکن مستحکم در داخل 
اسرائیل است. ما توانایی خود را در ضربه زدن به اعتبار نظامی 
آمریکا، انگلیس و اسرائیل ثابت کرده ایم. در رویارویی ما با رژیم 

صهیونیستی، آمریکا و انگلیس هیچ خط قرمزی وجود ندارد.
نیروهای مسلح یمن نیز در بیانیه ای اعلام کرد: یگان موشکی 
نیروهای مسلح یمن در عملیاتی نظامی، فرودگاه بن گوریون 
در منطقه اشغالی یافا را با یک موشک بالستیک مافوق صوت 
هدف قرار داد و به لطف خدا، با موفقیت به هدف خود اصابت 
کرد. طبق اعلام نیروهای مسلح یمن نتایج عملیات ظفرمندانه 
صبح روز یک شنبه بدین شرح است: ناتوانی سیستم های رهگیری 
آمریکایی و اسرائیلی در رهگیری موشک یمنی؛ گریختن بیش از 
سه میلیون صهیونیست اشغالگر به پناهگاه ها؛ تعطیل شدن 
فرودگاه بن گوریون که نبض اصلی ترانزیت هوایی اشغالگران 
صهیونیست است. اصابت موشک دوربرد مقاومت یمن، پس 
از عبور از سامانه پدافندی چندلایه آمریکا و رژیم صهیونیستی، 

به فرودگاه بن گوریون، سبب شد تحلیلگران نظامی و سیاسی 
از زوایا و ابعاد مختلف به تجزیه و تحلیل این رخداد راهبردی 

بپردازند.
بن گوریون، بزرگ ترین فرودگاه اسرائیل، در ۱۵ کیلومتری جنوب 
شرقی تل آویو قرار دارد و جزو حفاظت شده ترین مناطق رژیم 
صهیونیستی محسوب می شود. نکته مهم آن است که علاوه 
بر سامانه پدافندی چندلایه اسرائیل، سامانه فوق مدرن تاد 
هم نتوانسته موشک شلیک شده را رهگیری و مهار کند. این 
کابوسی بزرگ برای صهیونیست ها محسوب می شود. سامانه 
تاد، همان سامانه ای است که در اوج درگیری های ایران و رژیم 
صهیونیستی، از آمریکا به سرزمین های اشغالی منتقل شد تا از 
رژیم صهیونیستی در برابر حمله بعدی ایران )وعده صادق سه( 

حفاظت کند.

قدرت بومی و درون زای یمنی ها
حالا به نظر می رسد مقاومت یمن آن قدر قدرت و مهارت پیدا 
کرده که می تواند نه با شلیک چند فروند بلکه با شلیک یک فروند 
را مقهور خود کند. طی ۴۸  موشک، پدافند صهیونیست ها 
ساعت اخیر، یمنی های سلحشور بالغ بر چندین بار از فاصله ۲۰۰۰ 
کیلومتری به سمت فلسطین اشغالی موشک شلیک کردند؛ امری 
که به وضوح نشان می دهد یمن که سال ها تحت محاصره بوده و 
در حال حاضر زیر بمباران شدید آمریکا قرار دارد، از چه توان بومی 

و درون زایی برخوردار است.
از لحاظ فنی شلیک و اصابت موشک هایپرسونیک در فاصله بیش 
از ۲۰۰۰ کیلومتر آن هم در برابر پدافند چندلایه و بسیار قدرتمند 
اسرائیل کار ساده ای نیست و این نکته را نیز باید اضافه کرد که 
ناوگان آمریکا نیز در آب های پیرامون فلسطین حضور دارند و از 
این رژیم پشتیبانی می کنند. حمله روز گذشته به بن گوریون ثابت 
کرد که قدرت دفاعی و تهاجمی مقاومت یمن با وجود چند ماه 
حملات وحشیانه آمریکا و انگلیس، دست نخورده باقی مانده 
است و مقاومت یمن، توانمندی و اراده ای قوی برای زدن ضربات 

راهبردی در عمق رژیم صهیونیستی را دارد.
حمله دیروز به بن گوریون نشان داد با همه هیاهویی که دولت 
آمریکا هنگام تحویل سامانه تاد به اسرائیل ترتیب داد، رژیم 
صهیونیستی در برابر حملات موشکی به شدت ناتوان و آسیب پذیر 
است. اگر یک فروند موشک دوربرد به این آسانی و سهولت 
می تواند از پدافند صهیونیستی- آمریکایی عبور کند، بنابراین 
آمریکا و اسرائیل در برابر شلیک چند موشک یا انبوهی از موشک ها 

و پهپادها، به صورت کامل درمانده و تسلیم هستند.
یمنی های سلحشور حالا طلایه دار حمایت از مردم مظلوم غزه 
هستند. آنها علاوه بر زیر ضرب قرار دادن عمق اراضی اشغالی و 
مواضع صهیونیستی، برنامه ویژه ای نیز برای آمریکایی ها دارند. 
مقاومت یمن اعلام کرده از ۱۷ مه )۲۷ اردیبهشت(، صادرات نفت 
خام آمریکا و تردد ناوگان شرکت های نفتی آن در دریای سرخ، 
باب المندب، خلیج عدن، دریای عرب و اقیانوس هند ممنوع 

خواهد بود.
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محمدرضا عارف، معاون اول رئیس جمهور:
باید سهم بانکداری در پیشرفت کشور آسیب شناسی شود

ساعتساعتساعتساعت

به روزرسانی نقشه جامع علمی کشور 
یک ضرورت است

محمدباقر قالیباف، رییس مجلس شورای اسلامی صبح دیروز )یک شنبه 
۱۴ اردیبهشت ماه( در همایش بین المللی علوم انسانی اسلامی، طی 
سخنانی به تبیین و تشریح نیازمندی های کشور به ساحت های مختلف 
علوم انسانی پرداخت و گفت: باید بدانیم کجا و چگونه می توانیم میراث 
علمی تمدنی خود را به کار بگیریم و حتی با دیگران به اشتراک بگذاریم و کجا 
و چگونه می توانیم از دستاوردهای نظری و تجربی دیگران برای پیشرفت 
خود استفاده کنیم. برای همین، به روزرسانی نقشه جامع علمی کشور با 
تاکید بر جایابی علوم انسانی اسلامی، یکی از اولویت های ماست. با این کار 
نمی خواهیم یک سند بالادستی دیگر روی طاقچه اتاق مدیران اضافه کنیم، 
بلکه می خواهیم برای یک نبرد تمام عیار شناختی تمدنی که همین امروز 
درگیر آن هستیم، یک کالک عملیاتی داشته باشیم، آن وقت مسئولیت، نقش 

و سهم خودمان را در این میدان پرخاطره، اما فرصت ساز پیدا می کنیم.
وی در ادامه، تاکید کرد: مجلس شورای اسلامی با بازوان قوی علمی و فکری 
خود یعنی نهادهایی همچون مرکز پژوهش های مجلس، مرکز تحقیقات 
اسلامی قم مجلس و مرکز اسناد و کتابخانه مجلس هم می تواند و هم 
وظیفه دارد که برای هم افزایی با نهادهای فعال در جریان تولید و توسعه 
علوم انسانی اسلامی همکاری کند؛ این شاید یکی از بهترین دریچه های حل 
مسئله و به رسمیت شناختن مسئله باشد. ما تا قدرت تفکر علمی نداشته 
باشیم که مشکلاتمان را تبدیل به مسئله کنیم، راه به جایی نخواهیم برد. 
یعنی تا مسئله را به رسمیت نشناسیم، راه حل آن را هم نمی توانیم پیدا کنیم.

رییس مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: جریان علوم انسانی 
اسلامی با حکمرانی علم در کشور مرتبط است. تشریح چگونگی پرداختن 
به چنین امری در شأن این دست همایش های علمی است و ما در مجلس 
شورای اسلامی برای استفاده و بهره برداری از یافته ها و دستاوردهای آن در 
عرصه های حکمرانی اقتصادی، حکمرانی امور مدیریتی، حکمرانی سیاست 
داخلی و خارجی، حکمرانی مسائل دفاعی و امنیتی، حکمرانی مسائل 

فرهنگی و اجتماعی و حکمرانی محیط زیست آماده هستیم.

در حالی که ایران به شدت نیازمند سرمایه گذاری در بخش های مولد اقتصادی 
است، بانک ها به جای ایفای نقش اصلی خود در تامین مالی تولید، منابع مالی 
را به سمت بازارهای غیرمولد هدایت کرده اند. از مسکن و طلا گرفته تا واردات و 
حتی خودرو، بانک ها به فعالان اصلی این بازارها تبدیل شده اند. این وضعیت، 
علاوه بر انحراف نقدینگی از مسیر اصلی، یکی از دلایل اصلی تورم و نابرابری در 

کشور است.
بانک ها به عنوان موسسات مالی اصلی در هر اقتصاد باید تامین کننده مالی 
بخش مولد باشند؛ بخش هایی که به تولید کالاها و خدمات می پردازند و در نهایت 
می توانند ارزش افزوده ایجاد کنند. این در حالی است که در اقتصاد ایران، بانک ها 
به دلایل مختلف به بنگاه های اقتصادی بدل شده اند و منابع مالی خود را به سمت 
بازارهای غیرمولدی مانند مسکن، ارز، طلا و خودرو هدایت می کنند. این وضعیت، 
به رغم قوانین متعدد که هدفشان جلوگیری از بنگاه داری بانک هاست، موجب 
شده تا نقدینگی از مسیر تولید منحرف شده و مشکلاتی چون افزایش تورم و رشد 
نابرابری در کشور تشدید شود. برای درک بهتر این مسئله، ابتدا باید دلایل این انحراف 

نقدینگی را بررسی کنیم.

نقدینگی در مسیرهای غیرمولد
آمارهای رسمی نشان می دهد که سهم سرمایه گذاری بانک ها در دارایی های 
غیرجاری و بازارهای سوداگری به طرز چشمگیری افزایش یافته است. در برخی موارد، 
بیش از نیمی از دارایی های بانک ها به این بخش ها اختصاص یافته است. این روند در 
حالی ادامه دارد که طبق گزارش های مختلف، بخش تولید از کمبود منابع مالی رنج 
می برد و بسیاری از پروژه های صنعتی و تولیدی به دلیل عدم تأمین مالی مناسب، 

با رکود مواجه شده اند.
میثم ظهوریان، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس در این زمینه معتقد است: 
نظام بانکی ظرفیت بزرگی است، زیرا به سمت وسوی نقدینگی برای می دهد؛ یعنی 
حدود ۹۰ درصد از نقدینگی را بانک ها تولید می کنند و دولت و بانک مرکزی در آن 
نقشی ندارند؛ لذا اینکه بانک ها اعتبار و نقدینگی را به کدام طرف ببرند بسیار موثر 
بوده و این نشان می دهد بانک ها قدرت حکمرانی در اقتصاد را دارند؛ بنابراین اگر 
نقدینگی به سمت فضاهای غیرمولد سوق داده شود رشد و پیشرفت کشور کند 
و منفی می شود. وی افزود: بانک ها تمایل دارند به سمت پرداخت تسهیلات بروند 
که نظام توزیع رانت است و این رانت را نیز به شرکت های تابعه یا شرکت هایی که با 
آنها تعاملاتی دارند پرداخت می کنند؛ لذا این موضوع باعث می شود بخش های 
مولد اقتصاد که می توانند موتور پیشران کشور باشند، به تدریج از چرخه تسهیلات 
بانکی خارج شوند؛ بنابراین حاکمیت باید اعمال نظام حکمرانی خود را در نظام 
تولید نقدینگی کشور بالا ببرد و نقدینگی را به بخش های دارای اولویت سوق دهد 

تا اقتصاد کشور به پیشرفت قابل توجهی دست پیدا کند.
 عضو کمیسیون اقتصادی مجلس عنوان کرد: قانون برنامه هفتم توسعه بانک ها 
را مکلف کرده تا دارایی ها، اموال، املاک، سهام و امثالهم را در سامانه ای بارگذاری و 

آنها را به فروش برسانند و زمان آن را نیز مشخص کرده که حدود سه سال به بانک ها 
مهلت داده است و اگر این کار را نکنند، مالیات سنگینی را باید پرداخت کنند.

چرایی بنگاه داری بانک ها
اما پیرو فعالیت بانک ها همواره این سوال مطرح است که چرا بانک ها از نقشی که 
باید در تأامین مالی تولید ایفا کنند، خارج شده اند و به بنگاه داری روی آورده اند؟ 
دلایل اصلی این تغییر مسیر به چند عامل مهم بازمی گردد: نخست، نرخ سود واقعی 
منفی: باتوجه به تورم بالا در کشور، سود بانکی برای سپرده گذاران در بسیاری از 
موارد منفی است. در چنین شرایطی، بانک ها برای جبران این زیان و حفظ منابع 
خود، ترجیح می دهند به بازارهایی وارد شوند که سود بیشتری دارند. بنابراین، 
به جای اینکه نقدینگی به سمت تولید برود، وارد بازارهایی چون مسکن یا خودرو 
می شود. دوم؛ ضعف نظارت و سیستم های اعتبارسنجی ناکارآمد: نبود اطلاعات 
دقیق و شفاف از طرح های تولیدی و متقاضیان تسهیلات، موجب شده تا بانک ها از 
اعطای وام های تولیدی خودداری کنند. در این شرایط، بانک ها به جای سرمایه گذاری 
در پروژه های تولیدی، منابع خود را به بازارهایی می برند که ریسک کمتری دارند. 
سوم؛ عدم شفافیت و پیچیدگی قوانین: قوانین موجود در خصوص بنگاه داری 
بانک ها، به ویژه در زمینه های نظارتی، به درستی اجرا نمی شود. بانک ها با تاسیس 
شرکت های تابعه، عملا به شکل غیرمستقیم در بازارهای غیرمولد فعالیت می کنند و 
این موضوع باعث ایجاد مشکلاتی برای رقابت پذیری و شفافیت اقتصادی می شود. 
چهارم؛ دسترسی به اطلاعات ویژه: بانک ها به دلیل روابط گسترده خود با نهادهای 
دولتی و خصوصی، معمولا به اطلاعات ویژه ای در بازارهای مختلف دسترسی دارند. 
این اطلاعات به آنها این امکان را می دهد که زودتر از دیگران به تغییرات اقتصادی 

واکنش نشان دهند و در بازارهای سودده تر سرمایه گذاری کنند.

بنگاه داری یا بانکداری؟
شاید یکی از بزرگ ترین چالش ها در این زمینه، مسئله »بنگاه داری بانک ها« باشد. 
طبق قانون، بانک ها موظف اند منابع مالی خود را به سمت فعالیت های بانکی و 
اعتباری هدایت کنند و از ورود به فعالیت های تولیدی یا خدماتی خارج از این حوزه 
پرهیز کنند؛ اما عملا بسیاری از بانک ها با تشکیل شرکت های تابعه یا هلدینگ ها، به 
فعالیت های اقتصادی غیرمستقیم پرداخته و منابع مالی خود را به بخش هایی سوق 
داده اند که ارتباطی با وظایف اصلی آنها ندارد. به طور مثال، بسیاری از بانک ها در بازار 
مسکن یا خریدوفروش زمین های تجاری فعال شده اند. در حالی که این بانک ها 
باید منابع خود را به تامین مالی تولید کالا و خدمات اختصاص دهند، اما به دلیل 
جذابیت بیشتر این بازارها، ترجیح می دهند در آنها سرمایه گذاری کنند. این رویکرد 
بانک ها نه تنها به کاهش منابع مالی برای تولید منجر شده، بلکه مشکلات اقتصادی 
بزرگی را به دنبال داشته است: نخست: افزایش تورم و نابرابری: وقتی نقدینگی 
به سمت بازارهای غیرمولد می رود، تقاضای غیرمصرفی افزایش یافته و باعث 
رشد قیمت ها در این بازارها می شود. این وضعیت موجب تشدید تورم و افزایش 

نابرابری اقتصادی در جامعه می شود. به عنوان مثال، ورود بانک ها به بازار مسکن، 
علاوه بر افزایش قیمت ها، باعث کاهش توان خرید مردم برای خانه دارشدن شده 
است. دوم: کاهش سرمایه گذاری در بخش های مولد: در شرایطی که بانک ها 
ترجیح می دهند در پروژه های تولیدی سرمایه گذاری نکنند، بسیاری از بخش های 
اقتصادی ازجمله صنعت و کشاورزی با کمبود منابع مواجه می شوند. این امر 
باعث رکود در این بخش ها و کاهش اشتغال در آنها می شود و سوم؛ رقابت نابرابر 
با بخش خصوصی: بانک ها به عنوان بازیگران اصلی بازار، توان مالی بالایی دارند و 
این توانمندی به آنها این امکان را می دهد که در بازارهایی مانند مسکن و خودرو 
رقبای خصوصی را کنار بزنند. این وضعیت باعث می شود که بسیاری از بخش های 

خصوصی نتوانند در این بازارها رقابت کنند.
جبار کوچکی نژاد، در همین زمینه در گفت وگو با خبرنگار روزنامه »آگاه«، با انتقاد از 
عملکرد بانک ها در ارائه تسهیلات به بخش خصوصی، گفت: متاسفانه در شرایطی 
که تولید دچار مشکل می شود، در بسیاری از کشورها بانک ها وارد عمل شده و از 
بخش خصوصی حمایت می کنند تا تولید به پایداری برسد، اما در کشور ما بانک ها 
به جای حمایت از تولیدکنندگان، خودشان به بنگاه داری روی آورده اند. وی افزود: 
بسیاری از بانک ها منابع خود را صرف اداره بنگاه های اقتصادی وابسته به خود 
می کنند، در حالی که این اقدام خلاف سیاست های کلی و مغایر با قانون است. همین 
مسئله باعث شده تا بانک ها دچار ناترازی شوند و به جای کمک به بهبود وضعیت 

اقتصادی، به آن آسیب بزنند.
کارشناسان اقتصادی برای رفع این مشکل، چندین راهکار را پیشنهاد می دهند: 
کارشناسان معتقدند: اصلاح قوانین و نظارت دقیق تر در این بخش حائز اهمیت 
است. ازاین رو دولت باید قوانین موجود در خصوص ممنوعیت بنگاه داری بانک ها 
را به طور کامل اجرا کند و نظارت بیشتری بر عملکرد بانک ها داشته باشد. همچنین، 
شفاف سازی در صورت های مالی بانک ها می تواند جلوی فعالیت های غیرقانونی 
را بگیرد. همچنین ایجاد سازوکارهای شفاف برای وام دهی به تولید دیگر موضوع 
حائز اهمیت است؛ ازاین رو باید نظام های اعتبارسنجی شفاف و دقیقی برای اعطای 
وام های تولیدی ایجاد شود تا بانک ها به جای سرمایه گذاری در بازارهای غیرمولد، 
منابع خود را به سمت طرح های تولیدی هدایت کنند. همچنین در این بخش اصلاح 
نرخ سود بانکی موضوع مهمی است؛ با تغییر نرخ سود بانکی و متناسب کردن آن 
با تورم، می توان به بانک ها انگیزه داد تا به سرمایه گذاری در تولید توجه بیشتری 
داشته باشند و در نهایت تقویت بخش خصوصی و تشویق آنها به فعالیت های 
تولیدی باید مدنظر قرار گیرد، چراکه دولت می تواند با ارائه مشوق های مالی و 

کاهش هزینه های تولید، بخش خصوصی را ترغیب به سرمایه گذاری در تولید کند.
بانک ها باید به جای بنگاه داری، وظیفه اصلی خود را در تامین مالی بخش های مولد 
اقتصادی ایفا کنند. تنها در این صورت است که می توان به رشد پایدار اقتصادی، 
کاهش تورم و ایجاد اشتغال در کشور امیدوار بود. برای رسیدن به این هدف، لازم 
است که نظارت ها تقویت شده و سازوکارهای شفاف و موثری برای هدایت نقدینگی 

به سمت تولید ایجاد شود.

گزارش »آگاه« از انحراف نظام بانکی از مسیر تولید را بخوانید

تب بنگاه داری بانک ها!
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ابوالفضل جلیلی، فیلمساز: 
سینما باید دارای چشم قصه گو باشد

چه خبر از نمایشگاه کتاب؟

دو روز دیگر، سی و ششمین نمایشگاه بین المللی کتاب تهران در مصلای 
تهران برگزار می  شود و بازار اخبار مربوط به نمایشگاه حسابی داغ است. در 
ادامه نگاهی خواهیم داشت به مهم ترین اخبار این رویداد بزرگ فرهنگی. 
در ابتدا نگاهی داشته باشیم به کتاب هایی که قرار است در این دوره از 

نمایشگاه رونمایی و منتشر شوند.

حضور انتشارات سوره مهر با ۱۵۰ اثر چاپ اولی
انتشارات سوره مهر با ۱۵۰ اثر چاپ اولی و نشر مهرک نیز با ۵۰ عنوان کتاب 
جدید در سی و ششمین نمایشگاه کتاب تهران شرکت می کنند تا جدیدترین 
ثار خود در حوزه های ادبیات، هنر و پژوهش را به مخاطبان معرفی کنند.  آ
برخی از عناوین چاپ اول سوره مهر شامل کتاب »نیست« اثر فاضل نظری، 
»دیدار با دبیرکل« به کوشش فائزه طاووسی، »فانوسی که افسانه نبود« 
اثر حمید حسام، »طراحی گرافیک مدرن« به نویسندگی جرمی آینسلی و 

ترجمه حسام حسن زاده و زهرا باقرزاده آتشچی است.
»مجموعه  شامل  مهرک  نشر  جدید  کتاب های  از  تعدادی  عناوین 
ضرب المثل های زنده« اثر غلامرضا حیدری ابهری، »مجموعه یک جور 
دیگر« به نویسندگی فاطمه سرمشقی، »یرحا« نوشته سمانه خاکبازان، 
»زندگی به سبک یک نخودفرنگی« اثر سعید بنائی زاده، »مجموعه سواد 
مالی« تالیف جمعی از نویسندگان کشور است. همچنین، برنامه های 
جانبی متنوعی نیز به کوشش انتشارات سوره مهر و مهرک در نمایشگاه 
امسال برگزار می شود که می توان به برگزاری مراسم رونمایی از کتاب های 
»هارداسان«، »راز پرواز«، »دیدار با دبیرکل«، »دشواری مبارک« و »دوازده 
صفر سه«، جشن امضای کتاب های »نیست«، »عربیکا« و »هزارتو«، 
نشست نقد و بررسی آثاری همچون »مجموعه خط سرخ«، کتاب »فانوسی 
ثار اشاره  که افسانه نبود« و کتاب »صبح شام« و دیدار با پدیدآورندگان آ
کرد. غرفه انتشارات سوره مهر در شبستان اصلی، انتهای راهروی ۲۷ و غرفه 

مهرک در سالن ناشران کودک ونوجوان قرار دارد.

رونمایی از کتاب جدید یامین  پور در غرفه نشر معارف
همچنین قرار است در نمایشگاه کتاب جدید وحید یامین  پور مجری 
این کتاب »داستان فراموشی« است  نام  رونمایی شود.  تلویزیون 
به  آوینی و مارتین هایدگر  اندیشه های سیدمرتضی  به  با نگاهی  که 

هستی شناسی هنر می پردازد.
کتاب داستان فراموشی دعوتی است به تامل در هویت و حقیقت انسان. 
این اثر با نگاهی عمیق به هستی شناسی هنر در اندیشه های هایدگر و 
شهید آوینی، ما را به جست وجوی نسبت خود با خود و دیگران می کشاند. 
بر اساس اعلام ناشر این کتاب، عرضه این کتاب در نمایشگاه بین المللی 

کتاب همراه با جشن رونمایی و امضا در غرفه نشر معارف صورت می گیرد.

»تاجان« راهی نمایشگاه می شود
کتاب تازه منتشرشده »تاجان« در انتشارات صاد، به قلم امیرحسین دارابی، 
چاپ و راهی نمایشگاه ۱۴۰۴ تهران می شود که این اثر در چهارمین دوره 

جایزه ملی داستان حماسی به عنوان رتبه اول، برگزیده شده بود.
امیرحسین دارابی در این کتاب به موضوع قهرمانی شخصیت های ملی و 
دینی پرداخته است و از بسیاری از شخصیت های تاریخی ایرانی الهام گرفته 
است. تاجان شرح رشادت وطن دوستانی است که با انگلیسی ها در جنوب 
مبارزه می کنند. یکی از این دلاوران فردی به نام ناصر لشگر کازرونی است 
که طی اتفاقاتی به گروه رییس علی دلواری ملحق می شود و رشادت های 

زیادی از خودش نشان می دهد.
در بخشی از این کتاب آمده است: رییس علی سرش را به طرف ناصر 
چرخاند و در سکوت به او نگاه کرد. ناصر چشم از نقشه برداشت و از 
میانِ دودِ سیگارِ گودرز، به چشمانِ نگرانِ رییس علی خیره شد. گودرز 
که فکرش درگیر شده بود، به ناصر نگاه کرد و پکِ سنگینی به سیگار زد. 
 دود را که بیرون داد، به رییس علی نگاه کرد و پکی دیگر. سکوت، سکوت 

و سکوت.

روایت خط تولید چاپ کتاب به صورت زنده
و خبر آخر اینکه بازدیدکنندگان نمایشگاه کتاب امسال می  توانند برای 

نخستین بار خط تولید چاپ کتاب به صورت زنده را در نمایشگاه ببینند.
ع، مدیرکل دفتر چاپ و نشر وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی،  عباس زار
ضمن اعلام این خبر گفت: برای نخستین بار در سالن چاپ، قصد داریم یک 
خط تولید کامل چاپ کتاب را به صورت زنده به نمایش بگذاریم. هدف ما 
این است که همه بازدیدکنندگان، به ویژه دانش آموزان، دانشجویان و 
علاقه مندان، از نزدیک با آخرین فناوری ها و مراحل چاپ کتاب آشنا شوند. 
آنها می توانند شاهد باشند که یک ایده و محتوا چگونه از مرحله طراحی و 

آماده سازی به یک جلد کتاب فیزیکی تبدیل می شود.
 وی با اشاره به دستاوردهای حوزه چاپ و نشر ادامه داد: علاوه بر 
نمایش خط تولید کامل چاپ کتاب، ما دو محور مهم دیگر را نیز دنبال 
می کنیم. محور اول، معرفی توانمندی های صنعت چاپ ایران در حوزه 
صادرات است. در سال گذشته بالغ بر ۲۳ هزار تن صادرات محصولات 
چاپی به کشورهای مختلف داشته ایم که در این زمینه در سالن صنعت 
چاپ در نمایشگاه کتاب دستاوردها و توانمندی های ۱۳ واحد فعال 
چاپ و بسته بندی کشور در حوزه صادرات، به نمایش گذاشته می شود. 
ازآنجایی که در این نمایشگاه ناشران خارجی، سفرا و وزرای کشورهای 
دیگر نیز حضور دارند، این فرصت خوبی است تا ظرفیت صادراتی صنعت 
چاپ ایران را به آنها نیز معرفی کنیم. زارع با تاکید بر اینکه هدف از برپایی 
این سالن، صرفا یک بازدید منفعلانه نیست، ادامه داد: محور دوم، برگزاری 
دوره های آموزشی تخصصی برای دانشجویان و دانش آموزان علاقه مند 
به حوزه چاپ است. ما سه دوره آموزشی با عناوین »اشتغال و کارآفرینی«، 
»هوش مصنوعی« و »ایجاد کسب وکار آنلاین« را برنامه ریزی کرده ایم که 
امیدواریم برای شرکت کنندگان مفید واقع شود. همچنین، در کنار این ، 
 دستاوردها و نمونه کارهای چاپ و بسته بندی کشور نیز به نمایش گذاشته

خواهد شد.

ساعتساعتساعتساعت

چند سالی است که اختصاص دادن یک روز در تقویم ملی کشورمان به 
نام یکی از شهرها باب شده و کافی است نگاهی به تقویم بیندازید تا 
ببینید که در هر ماه حداقل چند روز به نام شهرهای مختلف نام گذاری 
شده است؛ مثلا اول اردیبهشت روز اصفهان است و 12 دی ماه روز رشت 
و 14 مرداد ماه  روز تبریز. اگرچه در میان روز و تاریخ این نام گذاری ها 
اختلاف نظرهایی هم وجود دارد، اما در ماهیت ماجرا تغییری ایجاد 
نمی  کند و مهم این است که حالا بسیاری از شهرهای کشورمان صاحب 
یک روز خاص شده  اند و در این میان، نام گذاری روز شیراز به نظر از همه 

جذاب تر است؛ اصلا اردیبهشت یعنی شیراز.

ماجرا از سال ۱۳۸۱ شروع شد؛ وقتی که شورای شهر شیراز، با تقدیم کردن لایحه ای 
به مجلس شورای اسلامی، پیشنهاد کرد که پانزدهم اردیبهشت ماه در تقویم ملی 
کشور به نام شیراز ثبت شود. مجلس با این لایحه موافقت کرد و نه یک روز، بلکه یک 
هفته به اسم شیراز وارد تقویم شد؛ حالا از ۱۵ تا ۲۲ اردیبهشت ماه هفته شیراز نام 
دارد. در سال های بعدی، این رویه ادامه پیدا کرد و کم کم شهرهای دیگری هم در 
تقویم صاحبِ یک روز شدند. هدف شورای شهر از لایحه پیشنهادی اش، این بود که 
فرهنگ، آداب ورسوم و زیبایی های شیراز را در سطح کلان معرفی کند و بهانه ای باشد 
برای یک دورهمی از سرتاسر کشور به میزبانی شیراز که از حیث اقتصاد گردشگری 

هم بسیار کمک کننده است.
اما چرا گفتیم انتخاب یک روز یا یک هفته برای شیراز مهم است؟ چون شیراز یک میراث 
تمدنی و فرهنگی مهم برای کشورمان است. شیراز به عنوان یکی از پایتخت های 
تمدنی، فرهنگی و مذهبی در ایران شناخته شده و درخشندگی های آن در تمامی 
اعصار خصوصا در دوران اسلامی و در تمامی عرصه های فرهنگی، مذهبی، ادبی و 
هنری همگان را مدیون خود کرده است. شیراز شهر نزول اجلال حضرت احمد بن 
موسی )ع( است. امروزه بقعه و آرامگاه حضرت احمد بن موسی )ع( به عنوان 
برترین جاذبه شهر زیارتگاه اهل ایمان است. ازاین رو شیراز با لقب سومین حرم 

اهل بیت )ع( در ایران شناخته می شود.

از سعدی و حافظ تا ملاصدرا
علاوه بر این، شیراز به عنوان شهر مشاهیر ادبیات ایران با پیشینه ای عظیم در تاریخ 
و فرهنگ ایران زمین، جایگاه ویژه ای نزد ایرانی ها دارد. در حوزه ادب و شعر فارسی، 
وجود نقش آفرینان بزرگی، همچون حافظ، سعدی، وصال، قاآنی و فرصت شیرازی 
باعث غنی تر شدن گنجینه ادب و هنر شده به نحوی که استوانه های ادب فارسی را 

در شیراز می توان جست وجو کرد.
تربت شیفته مردی که از برکت نیایش های شبانه و دعای سحری خویش، پرده  های 
اسرار را کنار زد و به اشراق محض رسید، قرآن را در سینه گذاشت و لسان الغیب شد. 
آرامگاه حافظ این شاعر بزرگ ایران زمین، نیازی به تعریف ندارد و با حال وهوای 
خوشش بسیاری از مسافران، حتی گردشگران خارجی را به وجد می آورد. معماری 
منحصربه فرد و تماشایی این آرامگاه و قرارگیری آن در میان باغی باصفا باعث 
چندبرابر شدن جذابیتش شده است و برنامه های مختلف شعرخوانی و مشاعره در 
کنار مزار حافظ علاقه مندان به زبان و ادبیات فارسی را در هر بازدید سر ذوق می آورد.
تربت مردی روحانی که جذبه و روحانیتش بر تمام گستره دهه هشتم هجری در 
جهان اسلام، سایه افکند و از لبنان تا هند را گشت و از تجارت تا کار گل را تجربه دید. 
گلستانش را با آیات قرآن و بوستانش را با احادیث آذین بست. آن گنبد نیلگون که 
بر روی یک بنای مستطیلی است و در وسط یک باغ پر از گل است، آرامگاه سعدی، 
شیرین زبان ترین شاعر ایران در تمام تاریخ و به اعتباری عاشق ترین شاعر ایران که 

عشق را به زبان مردم و همه مردم جار می زند.
علاوه برآن، سرشاخه های فرهنگی و هنری مانند فلسفه و هنر نیز هم دوش و همپای 
ادبیات به پیش آمده و باعث تربیت فیلسوفان و اندیشه پردازان مطرحی همچون 
ملاصدرا و سیبویه شده است. در حوزه تمدنی نیز وسعت فراخ کاخ تخت جمشید و 
پاسارگاد که در فاصله ای از شیراز قرار دارد، در سکونت رمزآمیز خود، حکایت سال ها 
و سده های باستان را بازگو می کنند و نشان از تمدنی بس عظیم را می دهند. برترین 
بناهای تاریخی و معماری ایران مانند مسجد نصیرالملک، مجموعه وکیل، مسجد 

جامع عتیق، دروازه قرآن، ارگ کریم خانی و... در این شهر خودنمایی می کند.
شیراز، شهر باغ هاست و در هر گوشه از این شهر زیبا می توان سراغ باغ هایی تماشایی 
را گرفت که از گردشگران به نحوی دلبری می کنند و حال وهوای خاصی به شهر 
بخشیده اند. باغ موزه هایی که معماری زیبای ایران را از دوران صفویه تا عهد قاجار 
برای همیشه تاریخ به نمایش گذاشته است. باغ ارم که گویی همانند یک قلب 
ملتهب از دور شما را می خواند. این سوی تر، باغ عفیف آباد است که در زیبایی و 
طراوت پهلو به ارم می زند و این طرف تر باغ و نارنجستان قوام. بازدید از شیراز بدون 
گردش در یکی از این باغ های رویایی کامل نمی شود. آری... دیر زمانی است شیراز 
شهر گل و راز ایران زمین شمرده می شود. خلاصه اینکه شیراز، نمونه بارز امید مردم 

به زندگی است. اما همان طور که در ابتدای گزارش اشاره کردیم یکی از مهم ترین 
ویژگی های شهر شیراز پیوند وثیق آن با فرهنگ و هنر است و این ارتباط طوری است 
گاه وقتی نام این شهر را می شنوی ذهن آدم سمت شعر و ادبیات و  که ناخودآ

بناهای زیبا و هنری می  رود.

پیوند جدانشدنی فرهنگ و هنر با شیراز
ثار  شیراز، یکی از کهن ترین و پرآوازه ترین شهرهای ایران است که نه تنها به دلیل آ
تاریخی و طبیعی اش شناخته شده، بلکه به واسطه فرهنگ غنی و مردم دوستی 
مردمانش زبانزد ایرانیان و گردشگران خارجی شده است و همین متمایز بودن، آن را 
به یکی از برجسته ترین نمادهای هویت ایرانی تبدیل کرده است. این شهر که پایتخت 
فرهنگی ایران نیز لقب گرفته، قرن هاست که مرکز ادب، شعر، هنر، عرفان و مدارا بوده 
و روحیه گرم و میهمان نواز مردم آن زبانزد خاص و عام است. ادب و شعر؛ پایه های 
هویت فرهنگ. نخستین ویژگی برجسته فرهنگ مردم شیراز، ارتباط عمیق با ادب 
و شعر فارسی است. این شهر زادگاه دو شاعر بزرگ ایران، حافظ و سعدی است که 
آثارشان همچنان در زندگی روزمره مردم شیراز حضور دارد. دیوان حافظ در بسیاری 
از خانه ها وجود دارد و مردم در مناسبت های مختلف، فال حافظ می گیرند. همچنین 
»گلستان« و »بوستان« سعدی در مدارس و محافل فرهنگی خوانده می شود و 
ضرب المثل های برگرفته از آن هنوز رایج است. شیرازی ها در گفتار و رفتار نیز به نرمی 
و لطافت زبان و فرهنگ خود وفادارند. صحبت کردن با لهجه شیرین شیرازی که 

لحنی دلنشین و آرام دارد، نمایانگر روحیه صلح طلب و آرام مردمان این دیار است.

میهمان نوازی و خوش رویی
یکی دیگر از عناصر مهم فرهنگ شیراز، میهمان نوازی است. مردم این شهر همواره با 
روی باز از گردشگران و میهمانان پذیرایی می کنند و تلاش دارند تا چهره ای مهربان 
و صمیمی از شهرشان نشان دهند. مهمان دوستی نه تنها در خانه ها، بلکه در رفتار 
کسبه و رانندگان تاکسی نیز به وضوح دیده می شود. در شیراز، دیدار از خانه اقوام 
و دوستان جایگاه ویژه ای دارد. مردم این شهر اهمیت زیادی به روابط خانوادگی و 
اجتماعی می دهند و دید و بازدیدها، به ویژه در اعیاد و مناسبت ها، نقش مهمی در 
انسجام اجتماعی ایفا می کند. البته در روزگار فعلی میزان دیدوبازدیدها و روابط 
خانوادگی مثل گذشته نیست، اما در نسبت با سایر شهرها شاید بتوان گفت انسجام 

اجتماعی در این شهر بیشتر است.

آیین ها و سنت ها
شیراز دارای آیین ها و سنت های متنوعی است که در مناسبت های مختلف سال 
اجرا می شود. جشن نوروز در شیراز باشکوه زیادی برگزار می شود. از دیگر مراسم 
مهم، جشن گل گشت در بهار است که در آن خانواده ها به دامنه های کوه و باغ های 
اطراف شهر می روند و ضمن لذت بردن از طبیعت، موسیقی محلی و غذاهای 
سنتی را تجربه می کنند. مراسم مذهبی نیز در شیراز با احترام و نظم خاصی برگزار 
 می شود. ماه محرم و مراسم عزاداری برای امام حسین )ع( با حضور پرشور مردم 

همراه است.

آوازه سالاد شیرازی به نیویورک تایمز هم رسید
هنر بخش جدایی ناپذیر فرهنگ شیراز است. از معماری شکوهمند مساجد و 
آرامگاه ها گرفته تا هنر خوشنویسی و کاشی کاری، همه وهمه جلوه ای از ذوق و 
سلیقه مردمان این خطه اند. موسیقی سنتی نیز در شیراز جایگاه خاصی دارد و 

بسیاری از جوانان به یادگیری سازهایی چون تار، سه تار و دف علاقه مندند.
غذاهای شیرازی نیز بخش مهمی از فرهنگ مردم این شهر را تشکیل می دهد. 
غذاهایی مانند کلم پلو شیرازی، شیرازی پلو و آش سبزی، نه تنها در میان اهالی 
بلکه در میان گردشگران نیز محبوب اند. سالاد شیرازی با ترکیب ساده ای از خیار، 
گوجه و پیاز با آب لیمو، در سراسر ایران شناخته شده است؛ به طوری که حدود 
سه سال پیش صفحه رسمی مجله نیویورک تایمز کوکینگ در اینستاگرام خود، 
 سالاد شیرازی را به عنوان یک پیش غذای خوشمزه و متفاوت به مخاطبان خود 

معرفی کرد.

مدارا و روحیه زندگی دوستی
شیرازی ها به صلح طلبی و مدارا شهرت دارند. در طول تاریخ، این شهر همواره محل 
تجمع اقوام و مذاهب مختلف بوده و روحیه تساهل و پذیرش تفاوت ها در میان 
مردم نهادینه شده است. شیراز شهری است که در آن زندگی با آرامش، هنر، شعر، 
موسیقی و گل آمیخته شده است. گویی زندگی در شیراز، همچون یک شعر بلند و 
دلنشین است که با نغمه نسیم و عطر بهارنارنج همراه شده است. خلاصه حالا که 
به میانه اردیبهشت رسیدیم و این هفته هم هفته شیراز است، بهترین فرصت برای 
سفر به این شهر است؛ شهری که به اردیبهشت و بوی بهارنارنج هایش معروف است؛ 

حیف است ایرانی باشی و اردیبهشت شیراز را ندیده باشی.

به مناسبت 15 اردیبهشت ماه؛ روز شیراز

شیراز از تمام جهان خوش نماتر است

خبرگزاری کتاب ایران )ایبنا(، به تازگی گزارشی از وضعیت نشر در فروردین ماه ۱۴۰۴ 
ارائه داده که براساس این گزارش، تعداد ناشران فعال در فروردین ماه امسال به 
نسبت فروردین سال گذشته بیشتر شده است. مشروح این گزارش را در ادامه 

می  خوانید:
نخستین ماه سال ۱۴۰۴ با انتشار پنج هزار و ۷۳۳ عنوان کتاب گذشت. ۸۴۲ 
ناشر فعال، فروردین ماه، چهار هزار و ۳۱۵ عنوان کتاب تالیفی و هزار و ۴۱۸ عنوان 
کتاب ترجمه به بازار کتاب ایران عرضه کردند. آمار ناشران فعال، ۹ درصد بیشتر از 
فروردین ماه سال ۱۴۰۳ است. بررسی آمار خانه کتاب و ادبیات ایران نشان می دهد، 
ناشران تهرانی هرچند با تولید سه هزار و ۷۰۵ عنوان کتاب، مشابه ماه های گذشته 
از ناشران دیگر استان ها پیش هستند، اما در مقایسه با مدت مشابه یعنی، 
فروردین ماه سال ۱۴۰۳ افت دو درصدی داشتند؛ به عبارت دیگر سهم ناشران تهرانی 
از نشر فروردین ماه ۶۵ درصد است؛ درحالی که سال گذشته در همین ماه ۷۲ درصد 

تولید کتاب را ناشران پایتخت به ثبت رسانده بودند.
بررسی شاخص نوبت های چاپ نشان می دهد کتاب های چاپ نخست، با چهار هزار و 
۹ عنوان از تجدید چاپی ها با هزار و ۷۲۴ نسخه، جلوتر است. ناشران تهرانی، با انتشار 
دو هزار و ۷۳۴ عنوان، سهم ۶۰ درصدی در انتشار کتاب های چاپ نخست دارند. 
استان های خراسان رضوی و قم هرکدام با هفت و پنج درصد در رتبه های بعدی 
ناشران پُرکار فروردین ماه در تجدید چاپ هستند. ناشران استان های گیلان، مرکزی 

و اصفهان با سه۳ درصد سهم در جایگاه چهارم قرار دارند.
مقایسه عملکرد فروردین ماه ۱۴۰۴ ناشران شهرستانی با سال گذشته، از رشد 
۳۵ درصدی در تولید کتاب حکایت دارد؛ بنابراین ناشران شهرستانی نخستین ماه 
سال جاری، هزار و ۴۹۰ عنوان کتاب منتشر کردند و در مدت مشابه دو هزار و ۲۸ 
عنوان کتاب، به بازار نشر عرضه کرده بودند. بعد از تهران، ناشران خراسان رضوی، 

قم، گیلان، اصفهان و مرکزی در ردیف پُرکارترین ناشران فروردین ماه قرار دارند. 
میانگین شمارگان کتاب های منتشر شده فروردین ماه، ۸۵۹ نسخه است که نسبت 
به میانگین شمارگان اسفندماه، رشد دو درصدی را نشان می دهد. فروردین ماه 

سال ۱۴۰۳، میانگین شمارگان ۸۳۹ نسخه بود.
بررسی نشر فروردین ماه سال ۱۴۰۴ در شاخص قیمت، نشان می دهد میانگین 
قیمت کتاب های منتشر شده در نخستین ماه سال، دو میلیون و ۲۱۳ هزار و ۸۴۱ 
ریال است، درحالی که میانگین قیمت کتاب در سال ۱۴۰۳ برابر است با یک میلیون 

و ۸۱۰ هزار و ۵۸۳ ریال که نشان دهنده رشد ۲۲ درصدی است.
گزارش آمار نشر فروردین ماه از پیشتازی تالیف در مقایسه با ترجمه خبر می دهد؛ 
بنابر آمارهای ثبت شده، چهار هزار و ۳۱۵ عنوان کتاب تالیفی و هزار و ۴۱۸ عنوان 

ترجمه، طی یک ماه منتشر شده است.
ناشران در فروردین ماه به ادبیات توجه داشتند و هزار و هشت عنوان کتاب در 
شاخه های مختلفی ادبی منتشر کردند؛ میزان تولید در این شاخه در مقایسه با مدت 
مشابه سال ۱۴۰۳ رشد چهار درصدی را نشان می دهد. البته هرچند علوم اجتماعی 
در جایگاه دومِ بیشترین کتاب های منتشر شده براساس موضوع قرار دارد، انتشار 
کتاب با موضوع علوم اجتماعی، ۵۰ درصد بیش از مدت مشابه منتشر شده است؛ 
بنابر اعلام خانه کتاب و ادبیات ایران، ناشران فروردین ماه سال گذشته ۵۹۸ عنوان 

و فروردین ماه سال جاری، ۸۹۶ عنوان کتاب در این حوزه چاپ کرده اند.
آمار درخور توجه، کاهش تولید کتاب در حوزه کودک ونوجوان است؛ درحالی که 
ناشران، فروردین ماه سال ۱۴۰۳، ۸۵۹ عنوان کتاب با موضوع کودک ونوجوان 
تولید کرده بودند، این آمار، فروردین ماه سال ۱۴۰۴ با ۲۲ درصد کاهش به ۶۶۶ 
عنوان رسیده است. از مجموع کتاب های شاخه کودک ونوجوان، ۴۲۴ عنوان 

تالیفی و ۲۴۲ عنوان ترجمه است.

مقایسه وضعیت نشر فروردین امسال با فروردین سال گذشته

پیشتازی تالیف از ترجمه

حضرت شاهچراغ؛ امین ولایت و پناه امن مردم ایران
روز گذشته )۱۴ اردیبهشت ماه( نیز در تقویم به نام روز شاهچراغ نام گذاری شده است. حضرت سیدالسادات الاعاظم سید امیراحمد ملقب به شاهچراغ )ع( فرزند اول 

حضرت امام موسی کاظم )ع( است.
در فضیلت احمد بن موسی )ع( سخن بسیار است. به طورکلی از آنچه نسب شناسان، علمای رجال، محدثان، محققان، مورخان، مولفان و نویسندگان در خصوص احمد بن 
موسی )ع( و فضائل وی نوشته اند، بر می آید که او کریم، شجاع، فاضل، صالح، پرهیزکار، صاحب ثروت و منزلت، بزرگوار و با عزت بوده و نزد پدرش منزلتی خاص داشته است. 
شب ها تا صبح به عبادت مشغول بود، با قلم خود، قرآن بسیار نوشت و شخصی موثق و راوی احادیث زیادی از اجداد خود بود. شیخ مفید در کتاب خود بنام »ارشاد« در 
شرح حال حضرتش می فرماید: »حضرت احمد بن موسی )ع( جلیل القدر، کریم و پرهیزکار بود و حضرت موسی بن جعفر )ع( او را دوست و مقدم می داشت و مزرعه خود که 
معروف بود به »بسیره«، به او بخشید و گویند حضرت احمد بن موسی )ع( هزار بنده خرید و در راه خدا آزاد نمود.« حرم حضرت شاهچراغ )ع( یکی از مشهورترین جاذبه های 
گردشگری شیراز و ایران است که سالانه میلیون ها زائر برای زیارت این حرم روانه شهر شیراز می شوند. این حرم مطهر در طول تاریخ بارها و بارها دچار تغییر و توسعه شده و 

برخی صاحب نظران معتقدند این حرم از ویژگی های منحصربه فردی برخوردار است که آن را از سایر بقاع متبرکه متمایز می کند.
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غلامرضا امیرخانی، رییس سازمان اسناد و کتابخانه ملی:
شعار امسال روز اسناد ملی »اسناد ملی ایران، روایت ملتی ماندگار« است

ماجرای دختربچه فلسطینی که 
آرزویش را به ستاره دنباله دار گفت

کارگردان فیلم کوتاه »شازده کوچولو« با اشاره به اینکه به مسئله مردم 
فلسطین باید نگاهی انسانی داشت نه سیاسی، عنوان کرد تولید فیلم کوتاه 

از فیلم بلند به مراتب سخت تر است. 
به گزارش روزنامه آگاه، عمار خطی، کارگردان فیلم کوتاه »شازده کوچولو« 
درباره ویژگی های این فیلم گفت: این اثر با نگاهی نو به مظلومیت کودکان 
غزه می پردازد. ما به جنگ نپرداخته ایم بلکه از آرزوهای دست نیافتنی دختری 
فلسطینی گفته ایم که می خواهد آرزویش را به یک ستاره دنباله دار بگوید. 
این دختر تنها بازمانده پدربزرگش است و در فضایی ایزوله شده و آرمانی در 
پشت درهای بسته زندگی می کند. در نهایت دختر ستاره دنباله دار را می بیند 
و آرزویش را به او می گوید درحالی که ستاره دنباله دار همان پهپادهای 
ایرانی هستند.  وی افزود: اسم این اثر را »شازده کوچولو« گذاشتیم، چراکه 
تناسبی بین دو اثر وجود دارد. هر دو آنها به کشف حقیقت مشتاق هستند و 
در طول فیلم خود کتاب هم خوانده می شود. دختر وقتی پهپادهای ایرانی 
را می بیند آرزو می کند، روزی برسد که مشغول بازی در کوچه باشد و وقتی 
مادرش هم صدایش می کند به او بگوید تا چند دقیقه دیگر می آیم. خطی 
همچنین بیان کرد: همان زمانی که با عملیات وعده صادق مواجه شدم، 
ایده این فیلم به ذهنم رسید و به سازمان اوج ارائه اش کردم و آنها هم 
استقبال کردند. نوشتن فیلمنامه حدود سه ماه زمان برد و طی پنج روز در 
پارک ولایت فیلمبرداری کردیم. »شازده کوچولو« در جشنواره فیلم کوتاه 
هم مورد استقبال قرار گرفت و از بین بیش از ۵۰ فیلم در بین چند فیلم 
برتر قرار گرفت. همچنین به عنوان بهترین فیلم اقتباسی انتخاب شد و در 
چندین جشنواره بین المللی نیز حضور پیدا کرد و از فروردین هم در پلتفرم ها 
منتشر شده است.  این کارگردان جوان که »شازده کوچولو« هشتمین اثر 
کوتاه اوست، یادآور شد: اینکه بخواهیم فیلم کوتاه را مقدمه ای بر فیلم 
بلند بدانیم نگاه اشتباهی است. هر قالبی قصه و ساختار خاص خودش را 
دارد و به باور من تولید فیلم کوتاه از فیلم بلند به مراتب سخت تر است. در 
فیلم بلند مجال پرداخت شخصیت و گره افکنی و گره گشایی وجود دارد، 
اما این فرصت در فیلم کوتاه به حداقل می رسد. ازاین رو فیلم کوتاه باید به 
هنرش فخر بفروشد. وی در پایان صحبت هایش گفت: حقیقت این است 
که در حق مردم فلسطین ظلم شده است. پدر، نوزاد ۶ ماهه اش را دفن 
می کند و کودکی دیگر یتیم می شود و اگر ما به این ماجرا نگاهی سیاسی 
داشته باشیم، خیلی بی انصافی است. نگاه ما باید نگاهی انسانی باشد. 
برای من وعده صادق بسیار غرورآفرین بود. بسیاری با گاردهای بسته به 
تماشای فیلم ما نشستند اما »شازده کوچولو« گاردها را شکست و مخاطب 
 را تسلیم خودش کرد. نگاه هنری و انسانی همیشه می تواند مخاطب را 

جذب کند.

فراخوان چهل و دومین جشنواره 
بین المللی فیلم کوتاه تهران منتشر شد

فراخوان چهل و دومین دوره جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران، توسط 
انجمن سینمای جوانان ایران منتشر شد که بر اساس آن، این رویداد از ۲۷ 
گاه و به  مهر تا دو آبان ۱۴۰۴ در تهران برگزار خواهد شد. به گزارش روزنامه آ
نقل از روابط عمومی انجمن سینمای جوانان ایران، چهل و دومین دوره 
ثار  جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران به منظور شناسایی و معرفی آ
کوتاه برگزیده در سطح ملی و بین المللی، جریان سازی و رقابت سازنده 
بین فیلمسازان و ارج نهادن به خلاقیت سینماگران جوان، برگزار می شود 
و فیلمسازان ایرانی باید تا یکم مرداد ۱۴۰۴، نام نویسی کرده و اثر خود را در 

سامانه بارگذاری کنند. 
دوره چهل و دوم این رویداد با رویکرد »خِردمحوری و اندیشه ورزی«، 
به دنبال حمایت از روایت های خلاقانه و متنوع با محوریت هویت ملی، 
فرهنگی و زیستی ایران است و درعین حال فیلمسازان استان های مختلف 
کشور می توانند بر اساس تجربه زیسته، جلوه ای از فرهنگ ها، آیین و 
رسوم، زندگی شهری و زیست اقوام سرتاسر ایران را با تکیه بر هویت 
 ملی و دینی مردم و تمرکز بر ژانر و داستان گویی خلاقه در فیلمسازی 

بازتاب دهند. 
امسال برای نخستین بار، جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران جایزه 
»افق های نوظهور« را معرفی می کند که منعکس کننده تمرکز پایدار 
جشنواره بین المللی فیلم کوتاه تهران بر استعدادهای تازه است. این 
بخش به نخستین یا دومین فیلم های کوتاه داستانی فیلمسازان منطقه 
خاورمیانه و شمال آفریقا اختصاص یافته و بستری برای صداهای نو و آگاه 

از این بخش پویای جهان فراهم می کند. 

داوران جشنواره فیلم۱۰۰ اعلام شدند
 از رسول صدرعاملی تا احمدرضا درویش 
هیات داوران چهاردهمین جشنواره بین المللی فیلم ۱۰۰ معرفی شدند. به 
گاه و به نقل از روابط عمومی جشنواره، در آستانه برگزاری  گزارش روزنامه آ
چهاردهمین جشنواره بین المللی فیلم ۱۰۰ هیات داوران این دوره از 

جشنواره اعلام شدند. 
در بخش ملی رسول صدرعاملی، ژاله صامتی، لیلا زارع، سید محمود رضوی، 
محسن اسلام زاده و محمد خیراندیش به عنوان هیات داوران حضور 
خواهند داشت. همچنین احمدرضا درویش، مصطفی زمانی، مصطفی رزاق 
کریمی، محمدرضا دوست محمدی و خانم جوهاری از کشور مالزی به عنوان 
هیات داوران بخش بین الملل جشنواره چهاردهم فیلم ۱۰۰ نیز ارزشیابی آثار 

این بخش از جشنواره را بر عهده خواهند داشت.
 چهاردهمین جشنواره بین المللی فیلم ۱۰۰ به دبیری یوسف منصوری از 
سه شنبه ۱۶ اردیبهشت تا پنجشنبه ۱۸ اردیبهشت در پردیس سینمایی ملت 

پذیرای علاقه مندان سینما خواهد بود.

ساعتساعتساعتساعت

نگاهی به آثار سینمایی ساخته شده با محوریت شخصیت های روحانی

روحانیت در آیینــــــــــه سینما 
زهرا بذرافکن-خبرنگار گروه فرهنگ: یکی از شخصیت های بسیار مهم 
و اثرگذار در فرهنگ ما، روحانیون هستند. با این حال به علت وجود 
حساسیت های زیاد پیرامون این موضوع، چهره و شخصیت این افراد 
کمتر دستخوش تولید اثری سینمایی شده است. در این گزارش نگاهی 
به برخی از شاخص ترین آثار سینمایی با محوریت یک شخصیت روحانی 

انداخته ایم.

»زیر نور ماه« نخستین فیلم سینمایی ایرانی است که نقش روحانی در روایت، 
شخصیتی فرعی قصه نیست. رضا میرکریمی که پیش از این فیلم، برای تلویزیون 
چند سریال کارگردانی کرده و در اولین گام فیلمسازی هم فیلم موفق »کودک و 
سرباز« را ساخته بود، در این اثر به سراغ دغدغه ها و چالش های ذهنی یک طلبه 

جوان رفته است. درعین حال او با کارگردانی این فیلم شناخته شد. 
روایت زیر نور ماه در مورد طلبه ای به نام سیدحسن است که در پوشیدن لباس 
روحانیت درگیر تردید شده. او تصور می کند چون مثل پدربزرگش میان مردم 
نیست و نفسش تاثیری ندارد، نمی تواند لباس روحانیت به تن کند. روزی که لباس 
روحانیت را می خرد، پسرکی در مترو لباس او را می دزدد. جست وجوی او برای لباس 
باعث آشنایی او با بی خانمان های زیر پل رسالت می شود. در نهایت او کتاب هایش 
را می فروشد تا بتواند به آنها کمک کند. خواهر کودکی که از آن صحبت شد هم یک 
زن خیابانی است که اقدام به خودکشی می کند. سیدحسن او را به بیمارستان 
می رساند. روزی که طلاب به دست استادشان ملبس می شوند، سیدحسن لباس 
روحانیت را از زن خیابانی پس می گیرد. زیر نور ماه در کشورهایی همچون ژاپن، 
آمریکای جنوبی و هند به نمایش درآمد و با استقبال جهانی مخاطبان همراه بود. 
با این حال به بیان میرکریمی فقط اروپایی ها، پایان فیلم را نپسندیدند و بنا به همان 
تصور عمومی که از سینمای جشنواره ای ایران داشتند، آن را در حالتی از تعلیق و 

رهاشدگی می خواستند. 
زیر نور ماه، نقطه آغازی برای نزدیک شدن فیلمسازان به زندگی و مسائل روحانیون 
بود. نکته جالب این فیلم، تهیه کنندگی منوچهر محمدی است که پیش از این در 
کنار کمال تبریزی، فیلم پرحاشیه و جنجالی مارمولک را با بیانی دیگر و با محوریت 
روحانیت ساخته بود و سال های بعد با پسرش، حامد محمدی فیلم سینمایی 
»فرشته ها با هم می آیند« را ساخت. رضا میرکریمی به بهانه نمایش تصویری از 
روحانیت در این فیلم به سراغ مسئله ایمان رفته است. او در مورد هدف ساخت این 
فیلم گفته: »می خواستم نشان دهم که امر قدسی در یک  طبقه و یک قشر خلاصه 
نشده و حتی نشانه های ایمان را می توان در وجود آدم هایی دید که شاید خیلی ها از 
ایشان خبری ندارند؛ مثل همان آدم هایی که زیر پل زندگی می کنند. ایمان می تواند 
همه جا حضور داشته باشد و اتفاقا طلبه قصه من به تصادف با همین جنس آدم ها 
آشنا می شود که اگرچه مناسبتی با کسوت روحانیت ندارند ولی به لحاظ ایمانی و 
نزدیکی به خدا از او هم جلوترند.« میرکریمی درباره طراحی شخصیت سیدحسن 
)روحانی( می گوید: »من در این فیلم سعی کردم تمام عواملی را که می تواند یک 
انسان را خوب نشان دهد، برای سیدحسن حذف کنم. به عنوان مثال او با اراده خود 
به حوزه نیامده، بلکه به اجبار پدر آمده است. حواسش در همه موارد جمع نیست 
و پیچیدگی های جامعه را نمی فهمد و حتی به نظر می رسد راحت فریب می خورد.«

این فیلم در سال ۱۳۸۰ به اکران عمومی رسید و با مخاطبانی به تعداد ۳۵۹ هزار 
و ۵۴۶ نفر اکران را به پایان برد. علاوه بر این، سال ۲۰۰۱ جایزه بهترین فیلم هفته 
منتقدین جشنواره کن را به دست آورد. همان سال لوح بهترین کارگردانی و 
جایزه ویژه هیات داوران جشنواره فیلم توکیو و همچنین جایزه ویژه هیات داوران 
جشنواره بیروت را گرفت. سال ۲۰۰۲ برنده جایزه طاووس نقره ای جشنواره فیلم 
دهلی نو شد و عنوان بهترین فیلم جشنواره فیلم کوالالامپور به آن اختصاص 

پیدا کرد.

استشهادی برای خدا
سوزن بان قدیمی قطار در روزهای پایانی زندگی اش، برای جبران اتفاقات گذشته 
به روستای زادگاه خود برمی گردد و در پی جبران اتفاقات گذشته اش است که یک 
روحانی به او در این مسیر کمک می کند. »استشهادی برای خدا« در سال ۱۳۸۶ 
با کارگردانی علیرضا امینی ساخته شد. معمولا فیلمسازان تلاش دارند تصویر 
کلیشه ای را که تلویزیون از روحانیت شکل داده، تغییر دهند. محسن تنابنده، 
ایفاگر نقش روحانی در این فیلم هم تلاش کرده به کمک کنش های متفاوت و البته 
یک لهجه مشهدی تصویری ملموس تر از روحانیت ارائه دهد؛ روحانی ای که از جنس 
مردم است. تنابنده علاوه بر بازی، فیلمنامه این اثر را هم نوشته است و بر این نکته 
تاکید دارد که قصه نگاهی نمادین به موضوع مرگ دارد و برای همین مکانی که برای 

آن انتخاب شده، از میان گردنه های سرد کوهستانی است. 
محسن تنابنده، بازیگر و نویسنده فیلمنامه »استشهادی برای خدا« در باره فضای 
این اثر سینمایی گفته است: »نمادین بودن قصه استشهادی برای خدا باعث شد 
انتخاب مکان فیلم برای من و علیرضا امینی بسیار مهم باشد، به نحوی که نزدیک به 
یک ماه در جست وجوی محل مورد نظر )گردنه گدوک( بودیم تا در دمای ۴۰درجه 
زیر صفر فیلمبرداری را انجام دهیم. البته برای بیان قصه و نشان دادن تنهایی 
قهرمان، مکانی آنچنان سرد، در پیشبرد داستان کمک بسیاری به ما کرد.« هرچند 
این اثر به طور مستقیم زندگی یک روحانی را روایت نمی کند، اما نقش روحانی فیلم 
به دلیل تاثیرگذاری اش در قصه و همچنین بازی خوب محسن تنابنده، تبدیل به یکی 
از شخصیت های ماندگار روحانی در سینما شد. استشهادی برای خدا در جشنواره 
فیلم فجر  جزو چهار فیلم پرتماشاگر بود ولی بعد از دو سال و به دلیل شرایط بد اکران 
در سال ۸۸، نتوانست فروش خوبی در گیشه داشته باشد. این اثر که در سال ۱۳۸۸ 

به اکران عمومی رسید، در نهایت توانست پنج  هزار و ۳۲ نفر مخاطب را ثبت کند.  

طلا و مس
»طلا و مس« فیلمی است که دوربین را به داخل خانه یک طلبه می برد؛ طلبه ای به 
نام سید رضا به تازگی با خانواده اش به تهران آمده و متوجه بیماری خاص همسرش 
می شود. او برای تهیه هزینه درمان او به ناچار تغییراتی در شیوه زندگی اش می دهد. 
البته برخی طلاب حوزه علمیه در ابتدا مخالفتی با شیوه روایت همایون اسعدیان 
کارگردان این کار داشتند. اسعدیان در این باره گفته است: »طلاب مخاطب این 

فیلم بسیار ناراضی بودند و استقبال خوبی نکردند؛ زیرا تصور می کردند فیلم 
درخصوص یک طلبه است، اما این طور نبود و مفاهیم عمیق تری را مطرح کردیم.« 
او همچنین درباره این اثر می گوید: »اگر این فیلم را نمی ساختم و از دنیا می رفتم، 
احساس می کردم چیزی از من به یادگار نمی ماند. من فرزندی ندارم که از من 
بماند و امیدوارم نام من با امضایی که پای این فیلم ها می گذارم بماند و به نیکی 
هم بماند.« این کارگردان در مورد هدف از ساخت این فیلم گفته: اصلا قصد ما در 
»طلا و مس« نشان دادن سختی زندگی طلبگی نبود. ما می خواستیم طلبه ای را 
نشان دهیم که اتفاقا در عوالم بالا دنبال اخلاق می گردد. درحالی که می خواستم 
بگویم نه، اتفاقا همین کنار دست خودت بگردی پیدا می کنی. اول فیلم دنبال 
کتاب و درس اخلاق استاد است ولی انتهای فیلم، می بینیم که طلبه در کلاس درس 
نشسته و کفش های نامرتب طلبه ها را جلوی در کلاس جفت می کند. این فیلم 
هم به خاطر حساسیت هایی که درباره این موضوع وجود دارد، در ابتدای اکران با 
انتقاداتی مواجه شد. کارگردان اثر در این باره می گوید: »سر فیلم طلا و مس، یکی از 
روحانی های بانفوذ، با سخنرانی هایش می خواست پنبه فیلم را بزند و مدام می گفت 
این فیلم ضد روحانیت است، اما روزی از دفتر رهبری به بنده زنگ زدند و گفتند رهبری 
فیلم را دیده اند و خواسته اند از شما تشکر کنند.« این اثر درحالی که در سال ۱۳۸۹ به 
اکران عمومی راه یافت، مخاطبانی به اندازه ۲۳۱ هزار و ۳۷۷ نفر را به سینما کشاند.

دوگانه رسوایی 
مسعود ده نمکی پس از ساخت سومین قسمت از »اخراجی ها« و موفقیت این 
فیلم، در قالب یک نظرخواهی از مخاطبان وبلاگش خواست موافقت یا مخالفت 
خود را برای ساخت چهارمین قسمت اخراجی ها اعلام کنند. با این حال، از همان 
اول مشخص بود ده نمکی تصمیمش را برای ایجاد تغییری در مسیر فیلمسازی 
گرفته است. همان طور که انتظار می رفت، نظرخواهی همراهان وبلاگی ده نمکی با 
رای منفی مواجه شد تا پرونده اخراجی ها بسته شود. درباره این اثر از ابتدای تولید 
گمانه زنی های بسیاری مطرح بود؛ برخی می گفتند »حکایت شیخ صنعان« است، اما 
ده نمکی در این باره گفت: »رسوایی، قصه ای اورجینال دارد؛ نه قصه برصیصای عابد 
است و نه قصه شیخ صنعان و نه حتی رابطه عشق و عاشقی و نه میوه ممنوعه؛ 

قصه ای کاملا مستقل است.« 
با این وجود، رسوایی نتوانست رضایت داوران جشنواره سی  و یکم فیلم فجر را 
جلب کند. داود میرباقری، از داوران جشنواره در مورد این فیلم گفت: »مضمون 
فیلم رسوایی متعالی است اما صرف داشتن این مضمون فیلم را شکل نمی دهد. 
رسوایی دارد از مولفه هایی استفاده می کند که دورانش سپری شده. هیچ خلاقیتی 
برای شکل دادن به یک فضای جدید در فیلم نمی بینید. همان مولفه های سینمای 
دهه ۴۰ و ۵۰ کمی به روز شده و در فیلم گنجانده شده. کهنگی و تکرار این مولفه ها 

باعث شد دوستان هیات داوری نتوانند به فیلم نزدیک شوند.« 
با وجود این، میرباقری در مورد بازی اکبر عبدی در نقش روحانیت گفت: »این 
وسط چیزهای خوبی در فیلم وجود دارد. من خودم معتقدم کاری که اکبر عبدی 
در رسوایی انجام داده، یک نوع تالیف است، یک نوع خلق است. باتوجه به سابقه 
او انتظار نداشتیم ببینیم او نقش یک روحانی را بازی کرده و درعین حال به ورطه 
مبالغه نیفتاده، کاریکاتور نشده و لحظات واقعا موثری را در نقش آورده. معتقد 
بودم فیلم را به خاطر این بازی باید مورد توجه قرار داد. بحث های مفصلی هم 
شد. اما آن کلیت ناموفق تاثیرش را روی قضاوت دوستان گذاشت. گفتند وقتی 
کلیت فیلم این قدر خراب است، چیزهای خوبش ارزش مکث ندارد.« با وجود این، 
موفقیت رسوایی در اکران، باعث شد ده نمکی، سه سال بعد به فکر ساخت سری 
ثار ده نمکی خیلی عجیب نبود که با وجود مخاطبان  دوم این فیلم بیفتد. برای آ
زیاد اما منتقدان آنچنان که باید طرفدار فیلم هایش نبودند، اما افت مخاطب برای 
رسوایی دو را شاید بتوان آغاز شکست ده نمکی در جذب مخاطب دانست. هرچند او 
هیچ گاه این مسئله را نپذیرفت و در یادداشت آخرین روز اکران این فیلم نوشت: »کف 
استقبال از رسوایی دو، سقف استقبال از دیگران است با همه عقبه هایشان. با این 
 فیلم جمع فروش ۶ فیلم اخراجی ها تا رسوایی به ۳۰میلیارد تومان یعنی ۱۰ میلیون

مخاطب رسید.«
سری اول این اثر در سال ۱۳۹۲ و دومین آن در سال ۱۳۹۵ به اکران رسیدند که 
هر کدام به ترتیب، ۹۶۳ هزار و ۷۳۹ نفر و ۴۴۵ هزار و ۹۱۲ نفر مخاطب را به تماشا 

میزبانی کردند. 

فرشته ها با هم می آیند
جواد عزتی در »فرشته ها با هم می آیند« در نقش یک طلبه ظاهر شده است و به 
گفته خودش برای شناخت بهتر طلبه ها مدتی را با بهروز شعیبی در قم زندگی کرده. 
البته او در سریال »دودکش« به کارگردانی محمدحسین لطیفی هم نقش یک 
روحانی را به شکلی متفاوت از چیزی که در سریال ها می دیدیم، ایفا کرد. این بازیگر 
در این اثر، بازیگر اولین فیلم کارگردانی است که در سال های قبل، فیلمنامه »طلا و 
مس« را نوشته بود. حامد محمدی، فرزند منوچهر محمدی تهیه کننده سینما، در 
اولین گام فیلمسازی خود، فیلمنامه ساده و شیرین زندگی یک زوج جوان را برای 
ساخت آماده کرده بود. قصه »فرشته ها با هم می آیند« در مورد یک روحانی جوان 
به اسم احمد است. او و همسرش زندگی ساده ای دارند. احمد مثل روحانی طلا 
و مس در میانه داستان با چالشی مواجه می شود که البته مثل آن فیلم، ملتهب و 
همراه با مریضی همسرش نیست. خداوند به او دختران سه قلویی می دهد و او قرار 
است در کنار محدودیت هایی که یک روحانی برای امرارمعاش دارد، از پس هزینه های 

این زندگی برآید. حامد محمدی، کارگردان فرشته ها با هم می آیند، در مورد شباهت 
این فیلم با طلا و مس گفته است: »شاید این سوال برای مخاطب پیش بیاید که این 
دو فیلم شباهت هایی به یکدیگر دارند، به عقیده من فقط لباس این دو شخصیت 
در هر دو فیلم یکی است، اما هرکدام از آنها دو دنیای متفاوت دارند.« این فیلم که 

در سال ۱۳۹۳ اکران عمومی را تجربه کرد، ۱۶۲ هزار و ۸۳ نفر مخاطب را ثبت کرد.

 فرزند صبح
این اثر یکی از حاشیه دارترین فیلم های تولید شده در سینمای ایران بود که با 
وجود نمایش در جشنواره عمار یا چند موقعیت دیگر، پس از ۱۵ سال هنوز به اکران 
عمومی نرسیده است. »فرزند صبح« اولین بار در بیست و نهمین جشنواره فیلم 
فجر در سال ۱۳۸۹ و در سالن همایش های برج میلاد به نمایش درآمد که کیفیت 
پایین فیلم حاشیه های زیادی را به همراه داشت و حتی صدای اعتراض کارگردان را 
هم بلند کرد. چرا که فیلم در نبود او تدوین و به جشنواره ارائه شده بود. افخمی در 
سال های قبل گفته بود: فکر می کنم »فرزند صبح« بهترین فیلمی است که ساخته ام 
و دوست دارم این آخرین فیلم من به عنوان کارگردان سینما در ایران باشد، که البته 
این طور نشد. در این فیلم عبدالرضا اکبری نقش رهبر و پایه گذار انقلاب اسلامی، امام 
خمینی )ره( را در سکانس هایی کوتاه ایفا کرده و بعد کل فیلم فلاش بک به کودکی 
سید روح الله خمینی است. هدیه تهرانی و سحر دولتشاهی از دیگر بازیگران این فیلم 

بودند. این اثر هنوز به اکران عمومی نرسیده است. 

مارمولک؛ فیلمی که فهمیده نشد
طرح فیلمنامه »مارمولک« را منوچهر محمدی، تهیه کننده سینما به پیمان 
قاسم خانی می دهد. قاسم خانی در این باره گفته است: »در ابتدا سوژه فیلم 
برایم چندان جذاب نبود، چون از جمله فیلمنامه های پیام دار بود؛ اما ازآنجاکه 
من همیشه می گردم و چیزی پیدا می کنم که به من نزدیکش کند، با این طرح هم 
همین کار را کردم. فکر کردم یک روحانی چه کارهایی می تواند انجام دهد که دیگران 
نمی توانند، مثلا یک روحانی که از دیوار بالا برود یا موتورسواری کند، می توانست 
جذاب باشد. به این شکل آن فیلم را پیدا کردم و مسیر شروع شد. زمانی که ایده 
کتک زدن به روحانی به ذهنم رسید، می دانستم می خواهم از این ایده استفاده کنم 

و به تکنیکی برای استفاده از آن نیاز داشتم.«
 قاسم خانی فیلمنامه را نوشت و منوچهر محمدی وقتی متن فیلم را می خواند، 
بی وقفه می خندد. این تهیه کننده سینما در مرحله بعدی برای کارگردانی سراغ 
کمال تبریزی رفت که به تازگی »لیلی با من است« را ساخته بود. برای اولین بار بود 
که کمال تبریزی در »لیلی با من است« جسورانه سراغ فضای جبهه و رزمندگان رفته 
و یک فیلم کمدی ساخته بود. پرویز پرستویی در این اثر، از پس ایفای نقش برآمده 
بود و حالا کمال تبریزی برای نقش اصلی مارمولک، سراغ او رفت. گروه عوامل و 
بازیگران مارمولک جمع شده بود تا یکی از جنجالی ترین و پرحاشیه ترین فیلم های 
تاریخ سینمای بعد از انقلاب که برای ۱۸ سال توقیف بود، ساخته شود. سال ۱۳۸۲ 
زمانی که مارمولک در بیست و دومین جشنواره فیلم فجر به نمایش درآمد، علاوه بر 
آنکه توانست جایزه بهترین فیلم از نگاه مردمی را کسب کند، جایزه بین المذاهب 
را هم دریافت کرد تا با کسب این جایزه به نظر برسد برخلاف حساسیت های 
موضوع فیلم، مشکلی بر سر راه اکران آن نخواهد بود؛ اما ماجرا آن طور که 
 تصور می شد پیش نرفت و صدای سازهای مخالف از همان پایان جشنواره فجر 

بلند شد. 
کمال تبریزی به عنوان کارگردان و منوچهر محمدی در مقام تهیه کننده متوجه 
حساسیت ها روی فیلم بودند و به همین خاطر بعد از جشنواره و پیش از آنکه فیلم 
به اکران عید برسد، آن را برای برخی مسئولان کشور به نمایش گذاشتند. اوایل 
اردیبهشت ۱۳۸۳ انتظار مخاطبان برای تماشای این فیلم به پایان رسید و صف های 
طولانی مقابل سالن سینما برای تماشای رضا مارمولک شکل گرفت. فیلم در 
سانس های مختلف در تهران و شهرستان ها با استقبال رو به رو شد و درعین حال 
که از یک سو رکوردهای فروش را پشت سر می گذاشت، از سوی دیگر صدای 
مخالفان هم بلند و بلندتر می شد. تبریزی و محمدی فیلم را در حوزه علمیه اکران 
نکرده بودند. اگرچه به گفته تبریزی فیلم پیش از اکران برای نهادهای تصمیم گیر و 
تاثیرگذار به نمایش درآمده بود، اما فیلم در حوزه علمیه و برای مراجع پخش نشده 
بود. برخی می گویند عمده حساسیت ها در زمان اکران فیلم، به خاطر بدسلیقگی در 
انتخاب نام فیلم بود. کمال تبریزی در این مورد گفته است: »زمان اکران به وزارت 
ارشاد پیشنهاد کردیم اسم فیلم را تغییر دهیم، گفتند تغییر ندهید. حتی در گروه مان 
مسابقه گذاشتیم که هرکس اسم خوبی پیشنهاد کند، به او سکه می دهیم که اسم 

»آدرس خدا« را انتخاب کردیم.« 
صف های سینمایی شلوغ شده بود و اتفاقاتی فراتر از متن فیلم به سرعت در حال 
رخ دادن بود. مطبوعات ازجمله روزنامه جمهوری اسلامی شروع به انعکاس 
نظرات برخی روحانیون مخالف فیلم کردند. اکران شهرستان ها متوقف شد. 
پایان دادن به اکران فیلم در رشت و واکنش هایی که نسبت به آن وجود داشت، 
خود در رسانه ها انعکاس گسترده ای یافت. وضعیت برای نمایش فیلم به حدی 
بغرنج شد که گفته می شود در آن دوره حتی برخی مراجع قضایی محلی، احکامی 
بسیار سنگین در حد اشد مجازات برای تهیه کننده بریده بودند. همزمان با این 
اتفاقات بود که نسخه قاچاق فیلم که با کیفیت بسیار پایینی از پرده سینما تهیه 
شده بود، به صورت وسیعی در داخل و خارج از کشور توزیع شد. مارمولک در نیمه 
اردیبهشت ماه ۱۳۸۳ از ادامه اکران بازماند. با وجود این، نسخه ویدیویی این فیلم 
منتشر شد و کمتر ایرانی ای است که این فیلم را ندیده باشد. مارمولک سال ها 
غ از این دعواها مورد قضاوت قرار گرفت و جالب اینکه این فیلم حدود  بعد فار

۱۳ سال بعد از توقیف در جشنواره سینما و روحانیت نامزد دریافت جایزه شد. 
کمال تبریزی سال ۹۴ در مصاحبه ای با مجله نقد سینما، به نظر مثبت رهبر انقلاب 
نسبت به این فیلم اشاره کرد و گفت: »آقا فیلم را دیدند و خوششان آمد. اتفاقا 
همزمان با اکران، از دفتر آقا تماس گرفتند که چه فیلم خوبی ساختی. من اعتقاد 
دارم کسی به گردپای فهم هنری حضرت آقا نمی رسد. ایشان بسیار اهل مطالعه 
است و جدا از تسلط فقهی و علوم مربوطه، در حوزه فرهنگی و هنری، سواد بیش 
از اندازه دارد و هنر و مخاطب را خوب می شناسد. ایشان در دیدار دست اندرکاران 
 سریال »شهریار« فرمودند که فیلم مارمولک فهمیده نشد، وگرنه به جای مخالفت، 

تایید می شد.«
مارمولک که در سال ۱۳۸۳ تنها توانست برای دو هفته در اکران عمومی باشد، یک 

میلیون و ۶۴۸ هزار مخاطب را ثبت کرده است. 
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کمیته بررسی علل و عوامل حادثه بندر شهید 
رجایی، در زمینه بررسی ابعاد مختلف حادثه تلخ 
و تاسف بار پایانه کانتینری سینا در بندر شهید 

رجایی بندرعباس، اطلاعیه ای صادر کرد.
در این اطلاعیه ضمن تاکید بر ابراز همدردی 
با خانواده های داغدار و آرزوی شفای عاجل 
برای مجروحان آمده است: به اطلاع عموم 
مردم شریف می رساند که باتوجه به احراز 
طبق  مربوطه،  مسئولان  برخی  قصور 
طبقه بندی اولیه اعلام شده در اطلاعیه شماره یک، فرآیند احضار، تحقیق و بازداشت شماری از متهمان در دستور 
 کار قرار گرفته است و در این چارچوب یک مدیر دولتی و یک مدیر از بخش خصوصی با قرار قانونی مناسب بازداشت

شده اند.
در ادامه این اطلاعیه آمده است: در ارتباط با موضوع اظهار خلاف واقع نیز متهمان شناسایی شده و فرآیند 
احضار و انجام تحقیقات میدانی در حال اجراست. همانگونه که در اطلاعیه نخست نیز تصریح شد، علت یابی 
دقیق آزمایشگاهی  و  فنی  اقدامات  انجام  و  تکمیلی  کارشناسی  بررسی های  نیازمند  حادثه  نهایی  و   قطعی 

 است.
در بخش دیگر این اطلاعیه آمده است: کمیته بررسی حادثه با حفظ رویکرد بی طرفانه، همه جانبه و شفاف، کماکان 
با قاطعیت و جدیت کامل در حال بررسی ابعاد مختلف حادثه بوده و روند رسیدگی و شفاف سازی با هیچگونه 
اغماض یا تعلل مواجه نخواهد شد. اطلاع رسانی مراحل بعدی نیز متناسب با پیشرفت بررسی ها و با هدف تنویر 
افکار عمومی صورت خواهد گرفت. انفجار بزرگی حوالی ظهر شنبه، ۶ اردیبهشت ماه ۱۴۰۴ در یکی از پایانه های 
بر جای  ۵۷ کشته  این حادثه  اعلام رسمی،  پیوست که طبق  به وقوع  بندرعباس،  رجایی  بندر شهید  کانتینری 
 گذاشت. مجتمع بندری شهید رجایی با دو هزار و ۴۰۰ هکتار مساحت، ظرفیت جابجایی سالانه ۷۰ میلیون تن بار را

دارد.

ساعتساعتساعتساعت

تغییرات اقلیمی به عنوان یکی از بزرگ ترین چالش های قرن حاضر، 
زندگی  و  کشاورزی  اقتصاد،  زیست،  محیط  بر  گسترده ای  تاثیرات 
انسان ها گذاشته است. ایران، به عنوان کشوری با اقلیم خشک و 
نیمه خشک، از این تغییرات متاثر شده و پیامدهای آن در قالب افزایش 
دما، کاهش منابع آبی، گسترش بیابان زایی و وقوع پدیده های حدی 

مانند سیل و توفان های گرد و غبار نمایان شده است. 

به گزارش آگاه، رییس مرکز ملی تغییر اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی با هشدار 
نسبت به روند تغییرات اقلیمی در ایران می گوید: اقلیم کشور به تدریج در حال تبدیل 
به اقلیم کشورهای جنوبی تر مانند عراق و اردن است و کاهش بارش، افزایش دما 
و فشار بی رویه فعالیت های انسانی، شرایطی ایجاد کرده که می تواند پایداری 

سرزمین را تهدید کند.
احد وظیفه با اشاره به ناپایداری های اقلیمی اخیر در کشورهای منطقه تاکید کرد: 
پدیده هایی مانند بارش برف در مناطق گرم و خشک عربستان مصداق تغییر اقلیم 
نیستند و تنها نوسانات کوتاه مدت اقلیمی به شمار می آید که مربوط به عبور یک 
سامانه یا نفوذ هوای سرد از جنوب است. در واقع شرایط میانگین بلندمدت یک 
منطقه را نمی توان با یک یا چند روز خاص ارزیابی کرد. به گفته وظیفه در تهران نیز هم 
ممکن است یک سال برف سنگین ببارد و سالی دما به زیر صفر نرود. اینها نوسانات 

کوتاه مدتی هستند که نباید با روندهای اقلیمی اشتباه گرفته شود.
وی با ذکر مثالی افزود: تهران زمستان سال گذشته در اسفندماه یک هفته دمای 
منفی پنج یا ۶ درجه را تجربه کرد، در حالی که هفته قبل آن کمینه دما حدود چهار 
تا هشت درجه بود. این تغییرات نشان دهنده نوسانات کوتاه مدت است، البته 
تغییر اقلیم باعث شده که روندها تغییر کنند. بر همین اساس با نگاه به میانگین 
۵۰ سال گذشته، در مجموع سال های کم بارش بیشتر شده  است. وظیفه با بیان 
اینکه اقلیم از میانگین بلندمدت شرایط جوی و زمینی شکل می گیرد، تصریح کرد: 
نوسانات آب و هوایی کشور ما سالانه به دلیل قرار گرفتن روی فلات ایران و مجاورت 
با رشته کوه هایی چون البرز و زاگرس قابل توجه است؛ اما تغییرات اقلیمی موجب 
شده است که روند کلی تغییر کند. تعداد سال های کم بارش در حال افزایش است، 

در نتیجه ترسالی ها کمتر شده است.
به گفته وی آنچه که اقلیم را می سازد، میانگین های سالانه و بلندمدت است. این 
میانگین ها نشان می دهد که روند آب و هوا چگونه تغییر می کنند که در حال حاضر 
روند دما افزایشی است و کشور به سمت خشک تر شدن پیش می رود. البته هر 
منطقه دارای شرایط خاص خود است. به عنوان مثال امسال وضعیت بارندگی 
در گیلان و مازندران خیلی خوب بوده، ولی ممکن است سال بعد شرایط برعکس 
شود و تهران وضعیت بهتری پیدا کند. رییس مرکز ملی تغییر اقلیم و مدیریت بحران 

خشکسالی، با بیان اینکه ۱۰ سال گذشته از گرم ترین سال های ثبت شده در تاریخ 
اقلیم جهان بودند، گفت: دمای مناطق قطبی در این دوره در مقایسه با دوران 
پیش از صنعتی شدن تا چهار یا پنج درجه افزایش پیدا کرده و میزان یخ های قطبی 
به کمترین حد خود رسیده است. یکی از نشانه های مهم تغییر اقلیم، ذوب شدن 

یخچال های طبیعی است.
وظیفه ادامه داد:  در گذشته در رشته کوه های البرز و زاگرس، یخچال های طبیعی 
فراوانی وجود داشت که امروز تقریبا تمام آنها از بین رفته اند. تنها بخش هایی از 
یخچال ها در قله هایی مثل دماوند، علم کوه و علم چال در شمال استان البرز و قزوین 
باقی مانده  است. در سبلان نیز شاید تکه کوچکی باقی مانده باشد، اما به طور کلی 

دیگر یخچال طبیعی پایداری که سراسر تابستان را دوام بیاورد، وجود ندارد. 
وی تاکید کرد: اقلیم هر منطقه با توجه به ویژگی های جغرافیایی خودش، منحصر 
به فرد است. اقلیم ترکیبی از عوامل آب وهوایی و شرایط زمین شناختی مانند کوه، 
دشت، بیابان، رودخانه و... است و نمی توان گفت دو منطقه دقیقا اقلیمی مشابه 
دارند. با این حال اگر بخواهیم روندها را بررسی کنیم، می بینیم که اقلیم کشورهای 
عرض های میانی به تدریج در حال تبدیل شدن به اقلیم کشورهایی  است که در 

جنوب آنها قرار دارند.
احد وظیفه درباره تغییرات پوشش گیاهی نیز گفت: پدیده مهاجرت گونه های 
گیاهی یکی از نمودهای تغییر اقلیم است. گیاهانی که چهار یا پنج دهه پیش تر 
فقط در ارتفاعات ۲۰۰۰ متری می روییدند، اکنون در ارتفاع ۲۰۰ تا ۵۰۰ متری هم 

رشد می کنند. گونه های گیاهی نیز به دلیل تغییرات آب و هوایی جابه جا می شوند.
وی با انتقاد از رفتارهای انسانی در مدیریت منابع طبیعی و تاثیر آن بر تسریع 
تغییرات اقلیمی افزود: فعالیت های انسانی مانند کشاورزی سنتی و برداشت 
بی رویه از سفره های زیرزمینی فشار سنگینی بر اکوسیستم وارد می کند. در مناطقی 
مثل ایران که کشاورزی گسترده و سنتی داریم، مصرف منابع آبی بسیار بالاست. 
برداشت بی رویه از سفره های زیرزمینی باعث شده که حتی در سال هایی که بارش 
به سطح نرمال هم می رسد، باز هم ذخایر آبی کشور کاهش پیدا کند این در حالیست 
که در برخی کشورها، میزان برداشت آب از منابع طبیعی بیشتر از ۲۰ درصد ظرفیت 
تجدیدپذیر آنها نیست و به همین دلیل، اقلیم آن مناطق پایدارتر باقی مانده است.

وظیفه افزود: عرض پایین تر ایران، امارات سپس عربستان است. پس از آن مناطق 
استوایی قرار دارد که شرایط خاص خود را دارد.

گفت:  ادامه  در  خشکسالی  بحران  مدیریت  و  اقلیم  تغییر  ملی  مرکز  رییس 
تغییرات اقلیمی به گونه ای عمل می کند که اقلیم کشورهای شمالی تر به سمت 
ویژگی های اقلیمی کشورهای جنوبی تر حرکت کند. به عنوان مثال ایران که 
پیش تر میانگین بارندگی سالانه اش حدود ۲۵۰ میلی متر بود، اکنون به تدریج 
در حال نزدیک شدن به شرایط اقلیمی عراق است که بارندگی اش حدود ۱۵۰ 
میلی متر است. به همین ترتیب، عراق نیز ممکن است در آینده شرایطی مشابه 
اردن پیدا کند که اقلیم خشک تری دارد. کلاس اقلیمی ایران به سمت اقلیم عراق 

حرکت می کند. شرایط اقلیمی محدودتر و خشن تر جنوبی به عرض های شمالی تر 
شمال به  گسترش  حال  در  خشک تر،  جغرافیایی  عرض های  یعنی   می رسد، 

 هستند.
ضیاییان تاکید کرد: روند تغییرات اقلیمی طی بازه های زمانی طولانی اتفاق می افتد 

و نمی توان آن  را در چند سال مشاهده کرد.
وی با اشاره به داده های اقلیمی ۵۰ سال گذشته گفت: میانگین بارش ایران از حدود 
۲۵۰ تا ۲۶۰ میلی متر در گذشته، در دهه اخیر به حدود ۲۰۰ میلی متر کاهش یافته 
است. این کاهش ۵۰ میلی متری در سطح سرزمینی معادل یک میلیون و ۶۴۸ هزار 
کیلومتر مربع، به معنای افت چندین میلیارد متر مکعب منابع آبی تجدیدپذیر است.

به گفته وظیفه، منابع آبی تجدیدپذیر کشور نیز کاهش یافته و هم زمان با افزایش 
دما، تبخیر نیز تشدید شده است که هر درجه افزایش دما، باعث افزایش تبخیر به 

میزان هفت درصد می شود.
رییس مرکز ملی تغییر اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی، درباره نقش انسان در 
تشدید بحران اقلیم گفت: انسان بخشی از طبیعت است اما زمانی که بدون توجه 
به ظرفیت های اقلیمی، فعالیت های توسعه ای، صنعتی، کشاورزی و شهرسازی 
گسترش یابد، طبیعت دچار اختلال می شود. این اختلال در نهایت با شدت بیشتر به 
جامعه انسانی بازمی گردد، جنگل ها خشک می شوند، آتش سوزی افزایش می یابد 

و در نهایت زمین به بیابان تبدیل می شود.
و  انسان  باید  پایدار،  توسعه  به  رسیدن  برای  کرد:  تاکید  پایان  در  ضیاییان 
فعالیت هایش نیز جزئی از راه حل در نظر گرفته شود. هر برنامه توسعه ای باید بر 
پایه شناخت دقیق پتانسیل های اقلیمی تدوین شود تا از تخریب بیشتر سرزمین 

جلوگیری و ایران را به سمت پایداری اقلیمی هدایت کند.

اقلیم ایرانی در مسیر مشابهت با اقلیم  عراقی   و   اردنی

خشـــک و خشـــــــن
عرضه برنج ایرانی 

در میادین میوه و تره بار 
مدیرعامل سازمان مدیریت میادین میوه و تره بار شهرداری تهران، از 
عرضه برنج درجه یک ایرانی آن هم ۳۰ درصد کمتر از قیمت سطح شهر 
در میادین میوه و تره بار خبر داد.مهدی بختیاری زاده، با اشاره به عرضه 
برنج درجه یک ایرانی آن هم با قیمت ۳۰ درصد کمتر از قیمت رایج در شهر، 
گفت: اکنون هر کیلوگرم برنج ایرانی از سوی تولیدکننده ۲۰۰ هزار تومان 
خریدوفروش می شود، این در حالی است که در خرده فروشی های سطح 
شهر برنج درجه یک ایرانی، بین ۲۳۰ تا ۲۶۰ هزار تومان به فروش می رسد.
مدیرعامل سازمان مدیریت میادین میوه و تره بار شهرداری تهران، ادامه 
داد: در حال حاضر برنج طارم محلی و هاشمی با تلاشی که همکارانم برای 
تهیه این محصول بدون واسطه از تولیدکنندگان و عرضه کنندگان عمده 
انجام داده اند؛ هر کیلوگرم برنج درجه یک طارم و هاشمی ۱۹۹ هزار تومان در 
تمامی میادین و بازارهای میوه و تره بار شهرداری تهران به فروش می رسد.
وی با اشاره به اینکه در تمامی بازارها و میادین میوه و تره بار برنج درجه یک 
ایرانی موجود است، بیان کرد: همچنین سایر انواع برنج مانند برنج های 

وارداتی نیز با قیمت مصوب در حال عرضه شدن است.

وجه خرید تضمینی گندم پرداخت نشد
رییس بنیاد ملی گندم کاران، گفت: با گذشت یک ماه از آغاز فصل برداشت، 
ریالی از مطالبات گندم کاران پرداخت نشده است که استمرار این روند مانع 
تحویل گندم به مراکز خرید می شود. عطاالله هاشمی، رییس بنیاد ملی 
گندم کاران، گفت: براساس آمار از ابتدای فصل برداشت تاکنون ۹۸۰ هزارتن 
گندم از کشاورزان خریداری شده، اما ریالی از مطالبات پرداخت نشده است. 
به گفته وی، به رغم آنکه نزدیک یک ماه است که برداشت و خرید تضمینی 
گندم آغاز شده، اما مطالبات گندم گران پرداخت نشده است. این امر بیانگر 
کارشکنی مراکز خرید است که به هیچ وجه کوتاه نمی آییم و در صورت عدم 
پرداخت به موقع وجه گندم، از سازمان مربوطه به دلیل ترک فعل شکایت 
می کنیم و به کشاورزان اعلام می کنیم تا زمان پرداخت پول صبر کنند و 
از تحویل اجتناب کنند. هاشمی با بیان اینکه تاخیر در پرداخت مطالبات 
گندم کاران مصداق بارز بی توجهی و قانون شکنی است، افزود: سال 
گذشته بار ها اعلام کردیم برای سال آینده تمهیداتی فراهم شود تا مطالبات 
گندم کاران در اسرع وقت پرداخت شود و ما از هیچ دولت و وزارتخانه ای 
چشم پوشی نخواهیم کرد. چراکه منافع کشاورزان اهمیت دارد و باید به 

تعهدات عمل کنند.

مشکل توقف عرضه آرد مرتفع شد
مدیرکل هماهنگی و نظارت آرد و نان شرکت بازرگانی دولتی اختلال فنی 
سامانه را علت اصلی توقف عرضه آرد در سامانه اعلام کرد. محمدحسن 
جلالی، ضمن اعلام این خبر با بیان اینکه مشکلی در توزیع آرد نداریم، 
گفت: گرچه وقفه کوتاهی در توزیع آرد ایجاد شد، اما کماکان عرضه در حال 
انجام است. وی مشکل فنی برای یکی از سامانه ها را عامل توقف عرضه 
آرد اعلام کرد و افزود: موضوع خرید گندم برای کارخانه ها دچار اختلال 
شده بود. براین اساس امکان عرضه آرد وجود نداشت که امروز مشکل 
مرتفع شد. جلالی ادامه داد: متولی تغییر قیمت آرد برای نانوایان حجیم و 
صنف و صنعت وزارت کشور و سازمان حمایت است و بازرگانی دولتی، صرفا 
تامین کننده آرد است. مدیرکل هماهنگی و نظارت آرد و نان شرکت بازرگانی 
دولتی، با بیان اینکه مشکلی در تامین آرد برای مصارف نان نداریم، گفت: 
به طور مستمر تامین و توزیع گندم در حال انجام است و مصرف آرد ماهانه 
برمبنای عملکرد نانینو و مقدار آرد شناور کارگروه استان ها توزیع می شود 

و این چرخه مستمر ادامه دارد.

قیمت مرغ منجمد ۹۸ هزار تومان
نایب رییس اتحادیه مرغداران گفت: پشتیبانی امور دام قیمت هر کیلو مرغ 
منجمد را ۹۸ هزارتومان تعیین کرد. سید صدرالدین عظیمی، نایب رییس 
غ در بازار خبر داد و گفت:  اتحادیه مرغداران گوشتی، از مازاد تولید مر
غ زنده ۵۳ تا ۵۸ هزارتومان بوده، در حالی که  قیمت کنونی هر کیلو مر
قیمت منطقی با احتساب سود مرغدار ۷۷ هزارتومان است . به گفته 
غ منجمد شیرینگ پک شده را  وی، پشتیبانی امور دام قیمت هر کیلو مر
۹۸ هزارتومان و خرید مرغ برای صادرات را ۹۰ هزارتومان اعلام کرده که 
با اعتراض مرغداران روبه رو است. چراکه قیمت دستوری به معنای توقف 
صادرات است. عظیمی با بیان اینکه قیمت کنونی خرید مرغ از مرغدار برای 
غ از  صادرات قابل قبول نیست، افزود: از نظر ما قیمت منطقی خرید مر
مرغدار برای صادرات و ذخایر استراتژیک ۱۰۷ هزارتومان است. نایب رییس 
اتحادیه مرغداران گوشتی، درباره آخرین وضعیت جوجه ریزی ها بیان کرد: 
برآوردها حاکی از آن است که جوجه ریزی اردیبهشت به ۱۵۰ میلیون قطعه 
برسد که این میزان مازاد بر نیاز کشور است، باید از طریق صادرات مدیریت 
شود تا مرغداران متحمل زیان نشوند. گفتنی است ماهانه حداقل ۱۵ 
هزارتن مرغ باید صادر شود تا قیمت مرغ در بازار به تعادل برسد. وی از توزیع 
روزانه هفت تا هشت هزارتن مرغ در کشور خبر داد و گفت: باتوجه به افزایش 

عرضه در برابر کاهش تقاضا، مرغداران با زیان روبه رو هستند.

مرگ هفت مادر  براثر سقط جنین در ۱۴۰۳
رییس مرکز جوانی جمعیت و سلامت خانواده وزارت بهداشت، با اشاره به 
مرگ هفت مادر بر اثر سقط جنین عمدی در سال گذشته از ابلاغ بسته حفظ 
حیات جنین به مراکز بهداشتی و درمانی کشور خبر داد. صابر جباری، در 
گفت وگو با تسنیم اظهار کرد: موضوع سقط عمدی جنین مخاطرات جدی 
برای سلامت جسمی و روانی مادران دارد و هم پیامدهای منفی اجتماعی 

گسترده ای به همراه دارد. 
وی افزود: طبق آمار سال گذشته، حدود هفت مورد مرگ مادر به دلیل 
مسائل مرتبط با سقط عمدی جنین ثبت شده است، همچنین، سالانه 
تعداد زیادی از جنین هایی که امکان حیات دارند، بدون دفاع و بی پناه، 
صرفا به دلیل تصمیم والدین جان خود را از دست می دهند. بنابراین هر 
برنامه ای که در راستای حفظ حیات جنین برگزار می شود، اهمیت ویژه ای 
دارد. وی ادامه داد: در این راستا بسته خدمت حفظ حیات جنین تدوین 

شده و در حال اجراست. 
این بسته راهنمایی گام به گام برای ارائه دهندگان خدمت، از جمله مراقبین 
سلامت، ماماها و پزشکان، فراهم کرده است تا هنگام مواجهه با مادر 
یا خانواده ای که درخواست سقط دارند، بدانند چگونه باید رفتار کنند. 
این راهنما شامل جملاتی کلیدی است که باید ظرف سه دقیقه اولیه 
مطرح شود تا در مادر و پدر تردید ایجاد کند و از تصمیم آنها برای سقط 
جلوگیری شود.  در گام بعدی به شبهات مادران و پدران درباره حیات 
 جنینشان پاسخ داده می شود و می توان به صورتی مفصل تر نیز با آنها

گفت وگو کرد. 

محمدرضا ظفرقندی، وزیر بهداشت تاکید کرد
نقش کلیدی پزشکی خانواده و نظام ارجاع در ارتقای عدالت در سلامت

افزایش دما و تغییر الگوهای بارشی
یکی از مشهودترین پیامدهای تغییرات اقلیمی در ایران، افزایش میانگین 

دمای سالانه است. بر اساس گزارش های سازمان هواشناسی کشور، 
دمای ایران در پنج دهه گذشته به طور میانگین حدود دو درجه سانتی گراد 
افزایش یافته است. این افزایش دما منجر به تغییر در الگوهای بارشی شده 
و بارش های ناگهانی و پراکنده جایگزین بارندگی های منظم و طولانی مدت 
شده اند. نتیجه این تغییر، کاهش تغذیه منابع آبی زیرزمینی، افزایش تبخیر و 
کاهش رطوبت خاک است که بر کشاورزی و منابع آبی تأثیر منفی گذاشته است.

کاهش منابع آبی و بحران آب
یکی از جدی ترین چالش های ایران در نتیجه تغییرات اقلیمی، کاهش منابع 
آبی است. کاهش میزان بارش ها در کنار بهره برداری بی رویه از منابع آب های 
سطحی و زیرزمینی، باعث کاهش سطح آب سفره های زیرزمینی شده است. 
خشک شدن رودخانه ها و دریاچه ها، مانند دریاچه ارومیه، زاینده رود و 
تالاب های گاوخونی و هامون، نمونه هایی از این بحران هستند. طبق آمارهای 
رسمی، حدود ۸۰ درصد دشت های کشور در وضعیت بحرانی قرار دارند که این 

امر امنیت غذایی و معیشت بسیاری از کشاورزان را تهدید می کند.

افزایش وقوع پدیده های حدی؛ سیل و توفان گرد و غبار
 افزایش دمای زمین و تغییرات الگوی بارش، وقوع سیلاب های ناگهانی و 
شدید را در بسیاری از مناطق ایران افزایش داده است. نمونه هایی از این پدیده 
در سال های اخیر شامل سیل های مخرب در استان های لرستان، گلستان و 
خوزستان بوده که منجر به تخریب زیرساخت ها، از بین رفتن زمین های کشاورزی 
و خسارات اقتصادی و جانی فراوان شده است. از سوی دیگر، خشک سالی و 
بیابان زایی باعث افزایش گرد و  غبار و توفان های ماسه ای شده  که استان های 
خوزستان، سیستان  و  بلوچستان، کرمان و هرمزگان را به شدت تحت تاثیر قرار 
داده است. کاهش پوشش گیاهی، از بین رفتن مراتع و استفاده نادرست از منابع 

آبی، شدت این پدیده را افزایش داده و سلامت مردم را به خطر انداخته است.

افزایش بیابان زایی و تخریب زمین های کشاورزی
بیابان زایی  یکی از مهم ترین پیامدهای تغییرات اقلیمی در ایران است که با 
کاهش منابع آبی، چرای بی رویه دام، تخریب پوشش گیاهی و سوءمدیریت 
منابع طبیعی تشدید شده است. تخریب اراضی کشاورزی در مناطق مرکزی و 
شرقی کشور، علاوه بر کاهش تولید محصولات زراعی، مهاجرت روستاییان به 
شهرها و تشدید حاشیه نشینی را به دنبال داشته است. طبق گزارش سازمان 
جنگل ها و مراتع بیش از ۶۰ درصد از مساحت ایران مستعد بیابان زایی است 
که این روند می تواند موجب افزایش نابرابری های اقتصادی و اجتماعی در 

کشور شود.

اطلاعیه شماره دو کمیته بررسی علل و عوامل حادثه بندر شهید رجایی

 دو مدیر دولتی و خصوصی در حادثه 
بندر شهید رجایی بازداشت شدند

با حضور مدیرکل دفتر حقوقی شرکت مدیریت منابع آب ایران و جمعی از مدیران انجام شد

سامانه دعاوی
حقوقی آب کشور راه اندازی شد

سامانه حقوقی بخش آب کشور )سحاب( 
شرکت  حقوقی  دفتر  مدیرکل  حضور  با 
مدیریت منابع آب ایران و جمعی از مدیران 
و کارشناسان شرکت های آب منطقه ای 
رونمایی شد. مراسم رونمایی از سامانه 
حقوقی بخش آب کشور )سحاب( با حضور 
مدیرکل دفتر حقوقی شرکت مدیریت منابع 
آب ایران و مدیران و کارشناسان شرکت های 
آب منطقه ای و سازمان آب و برق خوزستان 

در این شرکت برگزار شد. در این نشست که به صورت مجازی در شرکت مدیریت منابع آب ایران برگزار شد، محمدقاسم هاشمی 
مدیرکل دفتر حقوقی شرکت با اشاره به تکالیف قانونی درخصوص لزوم مکانیزه شدن امور دستگاه های اجرایی گفت: پس 
از سامانه تملک اراضی و املاک که سنوات پیش در دفاتر حقوقی آب کشور اجرایی شده، هم اکنون سامانه دعاوی حقوقی 
آب کشور هم راه اندازی و به منظور استفاده همکاران دفاتر حقوقی آب آماده بهره برداری است. هاشمی بیان کرد: در مرحله 
نخست بهره برداری، امکان بارگذاری و ثبت و ضبط همه امور دعاوی مطروحه در مراجع قضایی، شبه قضایی و دیوان عدالت 
اداری در این سامانه فراهم شده است. وی خاطرنشان کرد: به زودی و در فاز بعدی نیز امکان بارگذاری تمام اطلاعات مرتبط با 
کمیسیون های رسیدگی به امور آب های زیرزمینی در استان ها نیز به این سامانه متصل می شود. مدیرکل دفتر حقوقی شرکت 
مدیریت منابع آب ایران، افزود: در مرحله توسعه سامانه یکی از شاخص ترین قابلیت ها، امکان ارتباط سامانه »سحاب« با 
سامانه »ثنا« قوه قضاییه است که این مهم در دستور کار قرار دارد و با موافقت نهایی قوه قضاییه و نهایی شدن این افزونه، 
امکان دریافت مستقیم و بی واسطه اوراق، آرا و ابلاغ های قضایی از طریق این سامانه برای همکاران استان ها فراهم می شود. 
وی پیش از شروع آموزش استفاده از سامانه گفت: مقرر است از سال ۱۴۰۴ همه پرونده های دعاوی مطروحه در بخش آب کشور 
در این سامانه بارگذاری شود تا ضمن انسجام بخشی و سهولت در دسترسی به اطلاعات، امکان بررسی عملکردی فراهم شود. 
گفتنی است، با اضافه شدن این نرم افزار به خدمات عملکردی دفاتر حقوقی شرکت های زیرمجموعه بخش آب کشور، ضمن 
برخورداری از یک بانک اطلاعاتی منسجم، امکان هرگونه آمارگیری و رصد و پایش عملکرد دعاوی دفاتر حقوقی فراهم می شود.
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شلوغی یک آزمایشگاه تشخیص طبی در یکی از شهرهای حومه تهران در حالی که 
سایر آزمایشگاه های همان شهر، حتی یک پنجم آن مراجعه کننده و بیمار ندارند، 

به طورکلی کمی غیرواقعی به نظر می رسد.
اظهارات معاون بهداشت وزارت بهداشت، مبنی بر اینکه انجام حداقل ۴۰ درصد 
آزمایش های پزشکی در کشور غیرضروری است، می تواند پاسخی برای شلوغی های 
برخی آزمایشگاه های پزشکی در کشور باشد. البته آن دسته از آزمایشگاه ها که مرجع 
نیستند و فقط آزمایش های روتین را انجام می دهند و درعین حال، همکاران آنها در 
نزدیکی همین آزمایشگاه ها، خیلی کمتر از این آزمایشگاه های شلوغ؛ مراجعه کننده 

و بیمار دارند.
بنا بر اخبار رسیده از یکی از آزمایشگاه های پزشکی در یکی از شهرهای جنوب غربی 
تهران، تعداد مراجعات روزانه این آزمایشگاه به ۳۵۰ تا ۴۰۰ نفر می رسد و روزهای 
پنج شنبه با رکورد عجیب و باورنکردنی بیش از ۵۰۰ مراجعه کننده مواجه می شود. 
این در حالی است که در شعاع تقریبا یک یا دو کیلومتری همین آزمایشگاه؛ چند 
آزمایشگاه پزشکی دیگر نیز وجود دارد که تعداد مراجعات آنها بعضا به کمتر از ۱۰۰ 

و حتی ۵۰ نفر می رسد.
علیرضا رییسی، معاون بهداشت وزارت بهداشت، با اشاره به اینکه حداقل ۴۰ 
درصد آزمایش های انجام شده در کشور غیرضروری است، این موضوع را نشانه ای 
از اسراف در منابع حوزه سلامت دانست و گفت: نیازهای القایی در بخش دارو و 
آزمایشگاه ها در حال افزایش است و امید می رود با اجرای برنامه پزشکی خانواده، 

این روند کنترل شود.
همین اظهارنظر کوتاه از معاون وزیر بهداشت، کافی است که متوجه القایی بودن 

تعداد زیادی از آزمایش هایی باشیم که با نسخه پزشک مربوط انجام می شود. 
وقتی چند آزمایشگاه تشخیص پزشکی در نزدیکی هم، با تعداد متفاوتی از 
مراجعان مواجه هستند، می توان به این نکته توجه داشت که چرا فقط یکی از این 
آزمایشگاه ها، تعداد زیادی مراجعه کننده دارد و بقیه آنها، این تعداد و حتی نصف 

این تعداد را ندارند.
این موضوع از دو نگاه قابل بررسی است که البته یکی از این نگاه نسبت به 
شلوغ  آزمایشگاه  این  کنیم  باور  اینکه  است.  ضعیف تر  قدری  دیگری، 

هیچ ارتباط متقابل و قرار همکاری با پزشکان مطب دار در آن ناحیه و اطراف 
ندارد که عقل سلیم؛ چنین فرضیه ای را رد نمی کند. زیرا، خدمات القایی از 
با کمترین مراجعه بیمار مواجه  سمت وسوی پزشکانی صورت می گیرد که 
معرفی »خاص«  آزمایشگاه  به  را  تعداد  همان  درعین حال،  و   هستند 

 می کنند.
اینکه باید حتما در همان آزمایشگاهی که پزشک یا منشی مطب به بیمار معرفی 
می کند، آزمایش انجام شود؛ چندان قابل قبول نیست. مگر اینکه بپذیریم آن 
آزمایشگاه، از تجهیزات و دستگاه هایی برخوردار است که همکاران او ندارند. در حالی 
که قریب به اتفاق آزمایشگاه های پزشکی که آزمایش های روتین و معمولی را انجام 

می دهند، تقریبا در یک سطح هستند.
نگاه دوم که قبول آن تا حدودی ممکن نیست، این است که قبول کنیم بیماران 
خیلی اتفاقی به همان آزمایشگاه خاص مراجعه می کنند. در حالی که منزل خیلی 
از مراجعه کنندگان، به آزمایشگاه خاص؛ دور است و می توانند آزمایشگاه دیگری 

را انتخاب کنند.
این قبیل اتفاق های عجیب را می توان در مراجعات به داروخانه ها نیز شاهد بود. 
در واقع، چنین پروسه ای از مطب به داروخانه »خاص« هم وجود دارد. به طوری که 
می بینیم یک داروخانه خیلی شلوغ است و داروخانه دیگری به فاصله ۲۰۰ متری آن، 
خیلی خلوت است. این کاسبی در بازار سلامت، زمانی حذف می شود که از یک نظام 
ارجاع قوی در نظام سلامت کشور برخوردار باشیم که بتواند این قبیل کارها را رصد 
و با آنها، برخورد کند. هزینه ای که نظام سلامت از خدمات القایی متحمل می شود، 

چندبرابر هزینه واقعی درمان است.

کاسبی در بازار سلامت؛ از مطب تا داروخانه  و  آزمایشگاه

دلالی با جان مردم

ساعتساعتساعتساعت

سهم انرژی های تجدیدپذیر در تولید برق ایران کمتر از یک درصد و 
سهم آن در ظرفیت اسمی تولید برق ایران، حدود یک درصد است و 
توسعه آن به رغم ضرورت های موجود و وعده های مکرر، لاک پشتی و 
بسیار آهسته پیش می رود. ظرفیت اسمی تولید برق تجدیدپذیر ایران 
در پایان مردادماه به 1241 مگاوات رسید که در برابر ظرفیت اسمی 
۹۳هزار و 452 مگاواتی تولید برق کشور، سهمی حدود 1.۳ درصدی را 
به خود اختصاص داده است. بررسی آمار تولید برق کشور در پنج ماهه 
نخست امسال نشان می دهد که سهم تولید برق تجدیدپذیر از کل برق 
تولیدی در این مدت، کمتر از یک درصد است. ایران علاوه بر اینکه در 
زمینه دسترسی به منابع سوخت فسیلی ظرفیت های بسیاری دارد، 
در زمینه وجود منابع اولیه تولید انرژی های تجدیدپذیر نیز ظرفیت های 
قابل توجهی دارد. وزیر نیرو با بیان اینکه در هفت ماهه گذشته ماهانه 
به طور میانگین 5۷ مگاوات به ظرفیت تولید برق تجدیدپذیر کشور 
افزوده شده است، گفت: در این مدت با ایجاد 400 مگاوات ظرفیت 
جدید معادل یک سوم همه سال های گذشته انرژی های تجدیدپذیر 

تولید شده است.

عباس علی آبادی درباره برنامه های وزارت نیرو برای توسعه انرژی های تجدیدپذیر 
در کشور افزود: ظرفیت تولید برق تجدیدپذیر کشور در زمان شروع به کار دولت 
چهاردهم یک هزار و ۲۰۰ مگاوات بود و در هفت ماهه گذشته با ایجاد ۴۰۰ مگاوات 
ظرفیت جدید، به اندازه معادل یک سوم همه سال های گذشته انرژی های 

تجدیدپذیر توسعه یافته است.
وی با بیان اینکه در هفت ماهه گذشته ماهانه به طور میانگین ۵۷ مگاوات به 
ظرفیت تولید برق تجدیدپذیر کشور افزوده شده است، ادامه داد: اگر در ۲۰ سال 
گذشته با ۵۰ درصد سرعت هفت ماه گذشته نسبت به توسعه تجدیدپذیرها اقدام 
شده بود، اکنون باید ظرفیت تولید برق از ۶ هزار مگاوات فراتر می رفت. علی آبادی 
با اشاره به اینکه دلیل اصلی عدم توجه به تجدیدپذیرها در دهه های گذشته عدم 
جذابیت صنعت برق برای توسعه انرژی های پاک بوده است، خاطرنشان کرد: وزارت 
نیرو مصمم است تا از طریق آزادسازی نرخ برق تجدیدپذیر و تسهیل فرآیند معامله 
آن در تابلوی سبز بورس، فضای کسب وکار این حوزه را برای بخش خصوصی جذاب 
کند. وی به برنامه ریزی وزارت نیرو برای افزایش ظرفیت تجدیدپذیرها به بیش از 
سه هزار و ۵۰۰ مگاوات تا اوج بار سال جدید اشاره کرد و گفت: مطابق با پیش بینی 
و برنامه ریزی های انجام شده، تا پایان شهریورماه سال آینده ظرفیت تولید برق 

تجدیدپذیر کشور به پنج هزار مگاوات خواهد رسید.
وزیر نیرو در خصوص مدل های قراردادی و جزئیات برنامه های در دستور کار، ادامه 

داد: توسعه تجدیدپذیرها از طریق مشارکت صنایع انرژی بر، 

نصب پنل خورشیدی برای اقشار تحت پوشش نهادهای حمایتی، ماده ۱۲ قانون 
رفع موانع تولید و ماده ۶۱ اصلاح الگوی مصرف دنبال خواهد شد.

علی آبادی از تخصیص زمین، تامین مالی از سوی نهادهای مالی، تسهیل فرآیند 
پذیرش تضامین شرکت ها، تسریع در فرایند واردات کالا و اخذ مجوز واردات 
تجهیزات نیروگاهی به عنوان مهم ترین نیازمندی های فرایند توسعه تجدیدپذیرها 
در ماه های آینده دانست و خاطرنشان کرد: انتظار می رود در سایه حمایت ویژه 
دولت و تقویت توان تسهیلات دهی بانک ها و موسسات مالی روند توسعه 

تجدیدپذیرها در آینده مطابق برنامه ریزی های انجام شده پیش برود.
هرچه در زمینه توسعه استفاده از سوخت فسیلی در کشور کار شده، در زمینه 
توسعه انرژی های تجدیدپذیر غفلت و کم توجهی شده است. در حال حاضر ۷۵ 
درصد از سبد تامین انرژی اولیه کشور را گاز طبیعی تشکیل می دهد، در زمینه تولید 
برق نیز بیش از ۹۰ درصد تولید برق کشور توسط نیروگاه های حرارتی که وابسته به 

سوخت فسیلی هستند، تامین می شود.
بیش از دو دهه توسعه انرژی های تجدیدپذیر به خصوص در زمینه نیروگاه های بادی 
و خورشیدی در ایران مطرح شده، اما آهنگ توسعه این نوع انرژی در دولت های 
مختلف بسیار کند بوده است. این در حالی است که ایران ظرفیت های بسیار 

قابل توجهی در توسعه انرژی های تجدیدپذیر دارد.
بوده  بیشتر  درصد   ۴۰ اروپایی  کشورهای  به  نسبت  خورشید  تابش  میزان 
به  خلیج فارس  حاشیه  کشورهای  به ویژه  هم جوار  کشورهای  به  نسبت  و 
توسعه  برای  مناسب تری  شرایط  مطلوب،  باد  وزش  و  خنک تر  دمای  دلیل 
نیروگاه های خورشیدی و بادی دارد؛ واقعیتی که برخی کارشناسان عقیده 
 دارند ظرفیتی بالقوه تا ۱۰۰ هزار مگاوات برق به صورت نظری برای کشور فراهم

کرده است.

پتانسیل 4۰ هزار مگاواتی توان تولید برق
در مجموع استان های سیستان و بلوچستان، خراسان جنوبی، خراسان رضوی 
و کرمان پتانسیل ۴۰ هزار مگاواتی توان تولید برق از محل انرژی های تجدیدپذیر 
خورشید و بادی را دارند. استان کرمان بیشترین ظرفیت خورشیدی و استان 
سیستان و بلوچستان بیشترین ظرفیت بادی را دارد. وزارت نیرو در دولت چهاردهم 
با شعار توسعه تجدیدپذیرها پا به میدان گذاشت هدف اولیه وارد مدار شدن پنج 
هزار مگاوات انرژی تجدیدپذیر تا تابستان و ۳۰ هزار مگاوات تا پایان دولت بود که 
تحققش مشخص نیست. انرژی های تجدیدپذیر نامی آشنا که وزارت نیرو در دولت 
چهاردهم با وعده توسعه آن و جلوگیری از ناترازی ها در اولویت قرار داد تا از این 
طریق در سال های آتی شاهد ناترازی برق و خاموشی های مکرر نباشیم. انرژی پاک 

که به عقیده کارشناسان از وابستگی ما به سوخت های فسیلی می کاهد.

با روی کار آمدن دولت چهاردهم سیاست های انرژی کشور بر آن شد تا ناترازی های 
برق به وسیله انرژی های تجدیدپذیر و بیشتر با پنل های خورشیدی تامین شود؛ 
ازاین رو با دستور رییس جمهور و پای کار آمدن بخش خصوصی، این موضوع در 
اولویت قرار گرفت. رسیدن به این هدف و تامین برق توسط انرژی های تجدید 

مستلزم همگرایی و حل مسائل مختلف آن از جمله تامین مالی است.
چندی پیش امیر دودابی نژاد، معاون سرمایه گذاری و تنظیم مقررات سازمان 
انرژی های تجدیدپذیر در رابطه با این موضوع گفته بود: مهم ترین گلوگاه بخش 
خصوصی در حوزه تجدیدپذیر موضوع تامین مالی است. بر اساس مصوبه هیات 
وزیران مجموعه های مرتبط با انجام و فرایند توسعه تجدیدپذیرها در کشور 

چاره اندیشی کنند.
البته در ابتدای این دولت وزیر نیرو از هدف گذاری ۳۰ هزار مگاواتی تا پایان دولت 
البته مشروط به تامین مالی خبر داد درعین حال وارد مدار شدن پنج هزار مگاوات 
انرژی تجدیدپذیر تابستان جاری هدف گذاری شده بود. اما سوال اینجاست که چه 
اقداماتی در راستای تسریع بخشیدن به برای در مدار گرفتن انرژی های تجدیدپذیر 

در دستور کار قرار گرفته است؟
محسن طرزطلب، معاون وزیر نیرو و رییس سازمان انرژی های تجدیدپذیر، هفته 
گذشته با اشاره به قول دولت مبنی بر تامین اعتبار توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر 
به صورت هفتگی گفت: تاکنون ۱۰ درصد از ۲.۵ میلیارد دلاری که دولت قول تأمین 

آن را داده، تامین شده است.

تولید برق از تجدیدپذیرها را افزایش دهیم
این در حالی است که عباس علی آبادی، وزیر نیرو چندی پیش در جمع خبرنگاران 
گفته بود: در تجدیدپذیرها موضوع مهم جذاب کردن محیط کسب وکارها در این 
حوزه است و باید بتوانیم هم در مصرف و هم تولید برق از تجدیدپذیرها را افزایش 
دهیم. به طوری که در حال ۷۸ هزار مگاوات متقاضی داریم و ۳۵ هزار مگاوات پروانه 
صادر شده، اما رسیدن به برنامه فاصله داریم و با صبوری به برنامه می رسیم. به 
گفته وی تا پایان سال جاری ۱۰ هزار مگاوات تجدیدپذیر وارد مدار می شود، ضمن 
آنکه دو الی سه هزار مگاوات تجهیزات تجدیدپذیر خانگی به زودی وارد کشور 
می شود. عباس علی آبادی وزیر نیرو در پاسخ به این سوال که بی رغبت مردم 
به احداث نیروگاه های پشت بامی، به علت پایین بودن قیمت فروش برق مازاد 
است، خاطرنشان کرد: احداث نیروگاه خورشیدی در همه جا مجاز است اعم از 
سقف خانه و حیاط منزل، حتی اگر مشارکتی باشد و به این سمت می رویم که 
تولید برق تجدیدپذیر مستقل از فروش به دولت باشد و هرکسی برای خود تولید 
و مصرف کند. علی آبادی ادامه داد: چنانچه قراردادی با ما منعقد شده باشد 
طبق قواعدی که قانون برای ما تعیین کرده است، ما به آن متعهد هستیم. مانند 
ماده ۱۲ که وجود دارد. وی در خاتمه در رابطه با تعرفه های فروش برای 
تجدیدپذیرها توضیح داد: بر اساس قانون خریدوفروش در بورس 
انرژی انجام می شود و همان طور که می دانید قیمت برق در بورس 
انرژی از جذابیت بالایی برخوردار است. بر اساس این گزارش و هدف گذاری هایی 
که از ابتدای دولت تا کنون انجام شده است، باید دید هدف گذاری ابتدایی 
که برای پنج هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر شده است، انجام می گیرد 
که در انتظار هدف گذاری های بزرگ تری تا پایان دولت باشیم یا آنکه این 
 هدف گذاری ها به دلایل متعدد از جمله تامین مالی محقق نمی شود و در حد وعده 

باقی می ماند.

سهم ۵۵ درصدی سزارین از زایمان ها 

رییس مرکز جوانی جمعیت، سلامت خانواده و مدارس وزارت بهداشت، 
با بیان اینکه میزان زایمان سزارین در کشور حدود ۵۵ درصد است، گفت: 
برنامه هایی برای کاهش سزارین در دستور کار قرار داده ایم که شامل دو 
بخش »فرهنگ سازی عمومی« و »برنامه های حمایتی از متخصصان زنان 

و زایمان و استانداردسازی خدمات مرتبط« می شود.
دکتر صابر جباری، درباره وضعیت زایمان سزارین در کشور و اقدامات انجام 
شده برای ترویج زایمان طبیعی، اظهار کرد: آمار و ارقام در ارتباط با میزان 
زایمان سزارین در کشور مناسب نیست؛ به نحوی که داده های موجود 
بیان می کند میزان سزارین در کشور حدود ۵۵ درصد است. سزارین هایی 
که بدون توصیه پزشکی انجام می شود، نه تنها مخاطراتی برای سلامت 
زنان به همراه دارد، بلکه برای نوزادان و نسل آینده نیز می تواند مخاطراتی 
ایجاد کند. میزان تولد نوزادان نارس حدود ۱۰ درصد از موالید کشور است 
که این حدود ۱۰۰هزار نوزاد می شود.  وی با بیان اینکه »آیین نامه ترویج 
زایمان طبیعی« در سال گذشته ابلاغ شده، افزود: علاوه بر آیین نامه ترویج 
زایمان طبیعی، برنامه های متعددی را در دستور کار قرار داده ایم و بخشی 
از برنامه ها هم در دست تدوین است. برنامه های که در دستور کار قرار 
داده ایم، شامل دو بخش »فرهنگ سازی عمومی« و »برنامه های حمایتی 

از متخصصان زنان و زایمان و استانداردسازی خدمات مرتبط« می شود. 
رییس مرکز جوانی جمعیت، سلامت خانواده و مدارس وزارت بهداشت 
از  هدف  گفت:  عمومی،  فرهنگ سازی  راستای  در  برنامه های  درباره 
فرهنگ سازی عمومی این است که زنان نسبت به زایمان طبیعی ترس و 

واهمه نداشته باشند و برای انجام سزارین اصرار بی جا نکنند. 
و  زایمان  و  زنان  متخصصان  از  حمایتی  برنامه های  درباره  جباری، 
استانداردسازی خدمات مرتبط، اظهار کرد: به طورقطع، برنامه های حمایتی 
از متخصصان زنان و زایمان و استانداردسازی خدمات مرتبط، می تواند به 
کاهش میزان سزارین در کشور کمک کند. وزارت بهداشت، توسعه و ترویج 
»زایمان بی درد و کم درد« را در مواردی که ترس از زایمان طبیعی وجود دارد 

در دستور کار قرار داده است. 
وی با بیان اینکه تجربه ناخوشایند از زایمان طبیعی در افزایش سزارین 
نقش دارد، توضیح داد: تجربه های ناخوشایند زنان از زایمان طبیعی در 
زایمان های گذشته نیز در افزایش سزارین نقش دارد. باتوجه به اینکه 
تجارب ناخوشایند در مواجهه با زایمان طبیعی می تواند سبب افزایش 
سزارین شود، موضوع به سازی و خوشایندسازی بلوک زایمان را در دستور 
کار قرار داده ایم.   رییس مرکز جوانی جمعیت، سلامت خانواده و مدارس 
وزارت بهداشت، با بیان اینکه رضایت سنجی پس از زایمان را در دستور کار 
قرار داده ایم، گفت: رضایت سنجی از زنان پس از زایمان در بلوک های زایمان 
به تازگی آغاز شده و در سامانه ها ثبت شده است. بازخوردهایی که از زنان 
دریافت می کنیم در ارتباط با تصمیم گیری ها بسیار موثر است. این پرسش که 
»آیا از عامل زایمان خود راضی بودید؟« مطرح می شود و پس از کسب اطلاع 

از راضی بودن یا نبودن افراد، چرایی موضوع مورد بررسی قرار می گیرد. 

پوشش بیمه ای ۹۰ درصدی 
خدمات درمانی ناباروری

معاون دفتر خدمات تخصصی و فوق تخصصی سازمان بیمه سلامت ایران، 
گفت: این سازمان بدون اعمال محدودیت، پوشش بیمه ای ۹۰ درصدی از 
هزینه های لوازم و تجهیزات پزشکی، دارو و خدمات آزمایشگاهی مرتبط با 

خدمات ناباروری و ۶۶ قلم دارو را ارائه می دهد.
مریم آزادی افزود: سازمان بیمه سلامت در راستای اجرای قانون جوانی 
جمعیت و حمایت از زوجین نابارور پوشش حمایتی و خدمات گسترده ای را 

از زمان تصویب و ابلاغ قانون ارائه می دهد.
وی اظهار کرد: هفت قلم تصویربرداری، ۵۶ قلم آزمایش، ۲۹ قلم تجهیزات 
مرتبط با درمان ناباروری با پوشش بیمه ای ۹۰ درصدی، تعرفه خدمات 
پرستاری برای خدمات درمان ناباروری در مراکز ارائه دهنده خدمات ناباروری، 
درمان ناباروری در خدمات شخص ثالث )آماده سازی، تشخیصی درمانی( 
مانند رحم اجاره ای و جنین اهدایی، خدمات انجماد و ذخیره سازی بافت 
تولیدمثلی )تخمک، تخمدان، اسپرم و بیضه( برای زوجین ناباروری که 
مبتلا به سرطان هستند نیز از دیگر خدماتی است که به زوجین نابارور ارائه 

می شود.
آزادی تصریح کرد: خدمات کمک باروری برای زوجه نابارور تا سن ۴۹ سال 
تمام و بدون محدودیت سنی برای زوج نابارور، پرداخت هزینه کمک باروری 
در قالب خسارت متفرقه به زوجینی که در مراکز غیر طرف قرارداد خدمت 
دریافت کرده اند، پیاده سازی کدهای خدمات آزمایشگاه، دارو، لوازم و 
تجهیزات پزشکی و تصویربرداری تخصصی ناباروری در سامانه های سازمان، 
۱۶ قلم آزمایش های ژنتیک برای افرادی که دچار سقط مکرر، شکست مکرر در 
لانه گزینی جنین شده و صاحب فرزند نشده اند نیز از جمله خدماتی است که 

توسط بیمه سلامت به زوجین نابارور ارائه می شود.
معاون دفتر خدمات تخصصی و فوق تخصصی سازمان بیمه سلامت ایران، 
با بیان اینکه ۱۱۸ هزار زوج نابارور نشان دار شده اند، گفت: پوشش خدمات 
درمان ناباروری در مراکز دولتی با ۹۰ درصد تعرفه مصوب بخش دولتی، 
مراکز عمومی غیردولتی با ۹۰ درصد تعرفه مصوب بخش عمومی غیردولتی 
و مراکز خیریه و خصوصی با ۷۰ درصد تعرفه مصوب بخش خصوصی و 

خیریه انجام می شود.

سردار وحید مجید، رییس پلیس فتا اعلام کرد
دستگیری 11۹ نفر به اتهام فروش سوالات و اقلام تقلب کنکور

وضعیت توسعه انرژی تجدیدپذیر در کشور به کجا رسیده است؟

یک گام رو به  جلو
افزایش 400 مگاواتی ظرفیت تولید برق تجدیدپذیر در چند ماه گذشته
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 #تجربه_کردم

دست کم هفته ای یه بار بشین پای حرف یه بزرگ تر از خودت و 
»نصیحت«  بشنو رفیق!

حافظه همه مون ضعیفه.
اگه مدتی »آدم خوب« نبینیم، گند روزگار برمی داردمون.

اما یه نکته:
تا می تونی پای حرف بزرگانی بشین که »سوخته« عشقن.

حرفی که از جگرسوخته برمی آد، چیز دیگه ایه.
سیدمحمد سادات اخوی/ نشر پرنده

پرورش زنبورعسل
کیفیت عسل طبیعی ایران در جهان زبانزد است، این مسئله ناشی از اقلیم خاص و شرایط طبیعی ویژه کشورمان است. درگذشته نه چندان دور و پیش 
از آغاز موج ویرانگر مهاجرت از روستا به شهر، بخش عظیمی از روستاییان در کنار کار کشاورزی به پرورش زنبورعسل می پرداختند؛ امروز اما پرورش زنبور 

در ایران شرایط مناسبی ندارد. این در حالی است که پرورش زنبور در صورت رعایت اصول علمی، پیشه ای بسیار سودآور است.
استان خراسان شمالی در شمال شرق کشور با داشتن باغ های میوه، اراضی زراعی و مراتع مرغوب با گل و گیاه های وحشی شرایط مساعدی برای 

فعالیت زنبورداری دارد، مجموعه عواملی که سبب شده این استان به صورت بالقوه یکی از قطب های تولید عسل در کشور باشد.
وحید خادمی / ایرنا

 موبایل سازان چینی 

به اندروید پشت می کنند

 تبدیل گرمای بدن به برق 

با مهندسی فضای خالی اتمی

موتور پرنده ای را ببینید که با سرعت 
۲۰۰ کیلومتر در ساعت پرواز می کند

تماشای یک موتورسیکلت پرنده به سبک فیلم جنگ ستارگان که به آسمان 
می رود و با سرعت ۲۰۰ کیلومتر در ساعت پرواز می کند، گویی داستان های 

علمی و تخیلی را به واقعیت تبدیل می کند.
لمانی موسوم به ولونات )Volonaut(، یک موتورسیکلت  یک شرکت آ
پرنده به سبک فیلم جنگ ستارگان به نام ایربایک )Airbike( ساخته و آن را 
به آسمان فرستاده است، تا داستان های علمی و تخیلی را به واقعیت تبدیل 
کند. این موتورسیکلت پرنده یک وسیله نقلیه آینده نگرانه تک سرنشین است 

که پیشرفتی را در تحرک هوایی شخصی محقق کرده است.
»ایربایک« با موتور جت پرواز می کند و می تواند یک نفر را با سرعت حداکثر 
۲۰۰ کیلومتر در ساعت حمل کند. این شرکت ادعا می کند که سیستم 
تثبیت کننده اختصاصی این موتورسیکلت پرنده، توسط یک رایانه پروازی 
تقویت شده است تا شناوری خودکار و سهولت کنترل را برای راکب آن فراهم 
کند. »ایربایک« با استفاده از مواد پیشرفته فیبر کربن، فناوری چاپ سه بعدی 
و رویکرد مینیمال، هفت برابر سبک تر از یک موتورسیکلت معمولی است 
که سواری منحصربه فردی را با دید ۳۶۰ درجه بدون مانع ارائه می دهد. 
این موتورسیکلت پرنده می تواند با اندازه بسیار جمع وجور خود و بدون 
پروانه های چرخان، در اغلب مناطق به راحتی حرکت کند. شرکت »ولونات« در 
بیانیه ای اعلام کرد: این وسیله نقلیه آینده نگرانه، تحقق مفهومی جسورانه 
است که اغلب در فیلم های علمی و تخیلی به تصویر کشیده می شود. به نظر 
می رسد طراحی و قابلیت های »ایربایک«، کاربران رسانه های اجتماعی را تحت 
تاثیر قرار داده است. با این حال هنوز جزییات خاصی از سیستم پیشران این 
موتورسیکلت منتشر نشده است. مهم ترین نکته در طراحی »ایربایک« این 
است که بدون پروانه، امکان مانور در فضاهای محدود را فراهم می کند. این 
شرکت هنوز قیمت این موتورسیکلت پرنده را اعلام نکرده است. حتی طرح 

تجاری کامل آن نیز هنوز توسط شرکت »ولونات« فاش نشده است.

 این ربات از پله ها بالا می رود

و  ۸۵ کیلو بار را بلند می کند

 بهترین ویتامین ها برای 

کاهش وزن کدام اند؟

محققان دانشگاه های زوریخ یک ربات حمل محموله ساخته اند که 
می تواند از پله ها بالا برود و تا ۸۵ کیلوگرم بار را بارگیری و حمل کند.

به نقل از نیو اطلس، ربات های حمل مرسوله که روی زمین حرکت می کنند، 
در صنایع مختلف به کار می روند؛ اما همچنان انسان ها باید بارگیری و تخلیه 
بار از آنها را انجام دهند. در همین راستا ربات LEVA ساخته شده که می تواند 
به طور خودکار محموله هایی تا وزن ۸۵ کیلوگرم را بلند کند و تحویل دهد. 
محققان و طراحان دانشگاه ETH زوریخ، دانشگاه علوم کاربردی زوریخ و 
دانشگاه هنر زوریخ، نمونه اولیه ربات LEVA را ساخته اند. این ربات، چهارپا 
دارای مفصل است که در انتهای هر کدام چرخی مجهز به موتور قرار گرفته 
است. این طراحی به ربات اجازه می دهد به سرعت و با صرفه جویی در انرژی 
روی سطوح صاف مانند پیاده روها حرکت کند و چرخ هایش مانند تایرهای 
خودرو می چرخند. این ابزار جی پی اس، حسگرهای LIDAR و دوربین ها را برای 
ناوبری خودکار در خیابان های شهر و اجتناب از موانع به کار می گیرد. هنگامی 
که ربات باید از پله ها بالا برود، چرخ های آن قفل می شود و ابزار مانند یک سگ 
یا حیوان چهارپا مسیر را طی می کند. همچنین این ربات می تواند از قابلیت 

مذکور برای حرکت روی سطوح ناهموار استفاده کند.

برای کاهش وزن و نگه داشتن آن یک رژیم غذایی سالم و فعالیت ورزشی منظم 
نسبت به مصرف ویتامین ها و مکمل ها اهمیت بیشتری دارد. اما به طورکلی 
ویتامین ها هم می توانند در کنار این دو به کاهش وزن کمک کنند.  ویتامین ها راهی 
برای پُرکردن شکاف های غذایی، کاهش هوس، افزایش متابولیسم و افزایش قدرت 
هستند. منیزیم، آهن، ویتامین D و B۱۲ از مهم ترین منابعی هستند که می توانند به 

شکل غیرمستقیم به روند کاهش وزن کمک کنند.
 سطوح پایین منیزیم در بدن می تواند با افزایش هوس و مشکلات متابولیک مرتبط 
باشد و به طورکلی این ویتامین تنظیم عملکردهای مختلف بدن ازجمله تولید انرژی 

و عملکرد عضلات کمک می کند.
 آهن هم برای انتقال اکسیژن در خون ضروری است و میزان کم آن منجر به خستگی 

و کاهش فعالیت بدنی می شود.
 برخی مطالعات هم نشان داده که بین سطوح ویتامین D و مدیریت وزن ارتباط 

وجود دارد؛ زیرا در متابولیسم و ذخیره چربی نقش دارد.
ویتامین B۱۲ هم برای تولید انرژی مهم است و می تواند به حفظ سطح انرژی و سبک 

زندگی فعال تر کمک کند.
نکته مهم اینکه به جای فرآورده های آماده، ویتامین ها را از مواد غذایی کسب کنید تا 

به شکل طبیعی برای بدن تامین شوند و رژیم غذایی تان را اصلاح کند.
منیزیم را در سبزیجات برگ دار )اسفناج، کلم پیچ(، آجیل و دانه ها )بادام، دانه 
کدوتنبل(، غلات کامل )برنج قهوه ای و کینوا(، حبوبات )لوبیا سیاه، عدس( و 

ماهی دنبال کنید.
آهن هم در گوشت قرمز )گوشت گاو، بره(، مرغ، بوقلمون، ماهی، حبوبات )عدس، 

نخود(، سبزی های برگ دار )اسفناج، چغندر( و غلات غنی شده وجود دارد.
ویتامین D در ماهی های چرب، تخم مرغ کامل، غذاهای غنی شده )شیر، آب پرتقال، 

غلات( و قارچ ها موجود هستند.
غ، ماهی(، لبنیات )شیر،  ویتامین  B۱۲هم فرآورده های حیوانی )گوشت گاو، مر

ماست، پنیر(، تخم مرغ، غذاهای غنی شده وجود دارد.  
گنجاندن انواع این غذاها در رژیم غذایی می تواند به شما کمک کند تا مقادیر کافی 

از این مواد مغذی مهم را دریافت کنید.

هشدار نارنجی طوفان برای ۲۱ استان
سازمان هواشناسی با صدور هشدار سطح نارنجی وقوع طوفان در ۲۱ 
استان از فعالیت سامانه بارشی و ناپایداری همرفتی، تا روز چهارشنبه در ۲۶ 

استان ازجمله تهران خبر داد.
بر اساس تحلیل نقشه های همدیدی و آینده نگری سازمان هواشناسی، 
دوشنبه )امروز( در شمال غرب و مناطقی از جنوب غرب، دامنه های جنوبی 
البرز واقع در قزوین، البرز و تهران و همچنین در غرب سواحل دریای خزر، 

افزایش ابر، گاهی رگبار و رعدوبرق و وزش باد شدید پیش بینی می شود.
در جنوب آذربایجان غربی، آذربایجان شرقی و شمال اردبیل رگبار و 
رعدوبرق شدید و تگرگ رخ خواهد داد. ساعات بعدازظهر در جنوب اردبیل 
و ارتفاعات البرز مرکزی، در زنجان و قزوین رگبار و رعدوبرق و وزش باد شدید 
رخ می دهد. طی این روز در غرب و جنوب غرب کشور وزش باد شدید و به 
سبب افزایش وزش باد در کشور عراق، ورود گردوغبار و کاهش کیفیت هوا 

در این نواحی پیش بینی می شود.
سه شنبه در مناطقی از شمال غرب، سواحل دریای خزر، ارتفاعات البرز و در 
شرق سمنان و خراسان شمالی، افزایش ابر، رگبار پراکنده، وزش باد و کاهش 
نسبی دما رخ می دهد. در غرب و مرکز کشور و دامنه های جنوبی البرز، وزش 

باد افزایش می یابد.
روز چهارشنبه در آذربایجان شرقی، شمال زنجان، اردبیل، سواحل دریای 
خزر و در نوار شرقی شامل منطقه خراسان و سیستان و بلوچستان، ابرناکی 
و رگبار باران رخ می دهد. همچنین در نوار شمالی کشور، وزش باد و کاهش 
نسبی دما پیش بینی می شود. پنجشنبه تنها در نوار شرقی کشور افزایش 
ابر، گاهی رگبار و رعدوبرق و وزش باد شدید و در برخی نقاط خیزش گردوخاک 

پیش بینی می شود و سایر مناطق کشور جوی آرام خواهند داشت.

بعد از ۳۰ سالگی، چه بخوریم جوان بمانیم؟
افزایش سن یک سراشیبی نیست، بلکه فقط به این معنی است که بدن شروع به 
درخواست مراقبت بیشتر می کند و همه نیازهای بدن را نمی توان از غذای صرف 
تامین کرد. در حالی که مکمل ها یک گلوله جادویی نیستند، شروع به خوردن چند 
مکمل که درنتیجه تحقیقات، خوردن آنها مفید تشخیص داده شده، در دهه سوم 
زندگی می تواند از سلامت طولانی مدت، افزایش انرژی و حتی کاهش خطرات 

بیماری در دهه های آینده زندگی حمایت کند.
 ۶ مکمل وجود دارند که به طور ویژه شایسته توجه هستند، نه به این دلیل که 

خوردن آنها مد روز است، بلکه به این دلیل که بدن در این سن بیشتر به آنها نیاز 
پیدا می کند:

ـ مولتی ویتامین
خیلی ها از مولتی ویتامین ها استفاده می کنند، اما مولتی ویتامین ها برای افراد زیر 
سن ۳۵ سال چندان ضروری نیستند. اکثر افرادی که یک رژیم غذایی متعادل دارند، 
ممکن است به آن نیاز نداشته باشند. با این حال، در سال های پایانی دهه سوم 
زندگی به خصوص برای کسانی که مشغله های معمول، وعده های غذایی نامنظم یا 
رژیم های غذایی محدود دارند، یک مولتی ویتامین با کیفیت بالا می تواند کمبودهای 

ظریف ویتامین B، روی، آهن یا فولات را برطرف کند.
ـ کلسیم

استخوان ها پس از دهه سوم زندگی به تدریج شروع به ازدست دادن تراکم می کنند، 
به خصوص در زنان. اما کلسیم به تنهایی کافی نیست و در برخی موارد، اگر کلسیم 
به جای استخوان ها در شریان ها تجمع پیدا کند، مقدار زیاد آن حتی می تواند مضر 

باشد. برای جذب و عملکرد بهتر، کلسیم به ویتامین D۳ و K۲ نیاز دارد. 
 C ـ ویتامین

درست است که ویتامین C در دفاع از ایمنی بدن نقش دارد، اما درباره فواید آن 
اغلب اغراق آمیز صحبت می کنند. ویتامین C بر خلاف باور رایج از سرماخوردگی 
جلوگیری نمی کند، اگرچه ممکن است مدت زمان آن را کاهش دهد. آنچه مهم تر 
است، مصرف مداوم ویتامین C است، به ویژه در زمان بروز استرس، کم خوابی، یا 

قرارگرفتن در معرض آلودگی که اغلب در دهه سوم زندگی افزایش می یابد. 

ـ آهن
آهن برای انرژی، انتقال اکسیژن و حتی عملکرد شناختی ضروری است؛ اما برخلاف 
برخی مواد مغذی، آهن بیش از حد می تواند خطرناک باشد و منجر به مشکلات 
ذخیره سازی یا استرس اکسیداتیو شود. آنهایی که در دهه سوم زندگی خود 
احساس خستگی می کنند، با وجود خواب کافی سردردهای مکرر دارند یا رنگ پریده 

به نظر می رسند، ممکن است بخواهند ابتدا سطح آهن خود را بررسی کنند. 
ـ پودر پروتئین

در دهه سوم زندگی، بدن در فرآیندی به نام سارکوپنی به تدریج شروع به 
ازدست دادن توده عضلانی می کند. این باعث می شود که پروتئین نه تنها برای 

تناسب اندام بلکه برای حفظ قدرت، متابولیسم و سلامت ایمنی حیاتی باشد. 
ـ بیوتین

بیوتین )ویتامین BV( فقط یک سری کمبودهای مو و ناخن را جبران می کند، 
دوزهای بالای این ویتامین اغلب غیرضروری هستند و می توانند با نتایج آزمایشات 

آزمایشگاهی، به ویژه نشانگرهای تیروئید و قلب تداخل داشته باشند.  آب و هوا

سبک زندگی

پژوهشگران از طریق مهندسی فضای خالی اتمی، نیمه رسانایی انعطاف پذیر 
ساخته اند که گرمای بدن را به برق تبدیل می کند.

به گزارش ستاد ویژه توسعه فناوری نانو، پژوهشگران دانشگاه فناوری 
کوئینزلند )QUT( با بهره گیری از »مهندسی فضای خالی اتمی«، موفق به 
ساخت نیمه رسانایی انعطاف پذیر شدند که می تواند گرمای بدن را به طور 
موثر به برق تبدیل کند. این نوآوری راه را برای توسعه پوشیدنی های بدون 

باتری هموار می کند.
در این پژوهش که در مجله معتبر Nature Communications منتشر 
شده است، این تیم تحقیقاتی با کنترل دقیق فضاهای خالی بین اتم ها در 
یک آلیاژ )AgCu)Te,Se,S توانستند خواص حرارتی، الکتریکی و مکانیکی آن 
لیاژ، متشکل از نقره، مس، تلوریم، سلنیم و گوگرد،  را بهبود ببخشند. این آ

به روشی ساده و مقرون به صرفه از طریق ذوب سازی سنتز شده است.
نویسنده اول مقاله، نان های لی، اعلام کرد کنترل راهبردی فضای خالی 
اتمی علاوه بر ارتقای بازده تبدیل گرما به برق، انعطاف پذیری بالایی 
به ماده بخشیده است. پژوهشگران همچنین چندین میکرودستگاه 
انعطاف پذیر بر پایه این ماده طراحی کردند که به راحتی بر روی بازو قرار 
می گیرند، نشان دهنده پتانسیل بالای این فناوری برای کاربردهای 

عملی است.
مهندسی فضای خالی اتمی شامل ایجاد و مدیریت هدفمند مکان های 
خالی در ساختار بلوری است و می تواند خواص ماده را به طرز چشمگیری 
تغییر دهد. این رویکرد در این پروژه به بهبود چشمگیر عملکرد گرمایی- 

الکتریکی و انعطاف پذیری منجر شده است.
استاد ژی گانگ چن، سرپرست این پروژه، اظهار کرد که با پیشرفت سریع 
الکترونیک انعطاف پذیر، نیاز به فناوری های ترموالکتریک قابل انعطاف، 
رایج  مواد  که  کرد  خاطرنشان  وی  است.  افزایش  حال  در  به شدت 
لی( یا شکننده و سخت  ترموالکتریک، یا دارای عملکرد پایین )در مواد آ

)در مواد معدنی( هستند؛ اما آلیاژ  )AgCu)Te,Se,Sبا مهندسی جدید، این 
محدودیت ها را پشت سر گذاشته است. این پژوهش با حمایت مالی شورای 

تحقیقات استرالیا انجام شده است.

تولیدکنندگان موبایل چینی ازجمله شیائومی، اوپو، ویوو و وان پلاس 
مشغول بررسی توسعه نسخه هایی از سیستم عامل اندروید هستند که به 

»سرویس های موبایل گوگل« )GMS( متکی نیست.
به نقل از فون آرنا، طبق گزارش هایی جدید تخمین زده می شود این اقدام 
احتمالی به دلیل تنش های تجاری بین چین و آمریکا و نگرانی ها درباره 
تی، مشابه آنچه بر هواوی تحمیل شد، انجام شود.  محدودیت های آ
تحریم های تجاری دولت دونالد ترامپ اجازه نمی دهد شرکت های آمریکایی 
ازجمله گوگل نرم افزار و قطعات برای هواوی تامین کنند. همین امر سبب 
شد دستگاه های هواوی دسترسی به گوگل پلی و اپلیکیشن های اصلی این 
شرکت، مانند مپس و جی میل را از دست بدهند و درنتیجه سهم آنها از بازار 
جهانی تحت تاثیر قرار گیرد. همچنین روند مذکور به توسعه پلتفرم هارمونی 

او اس توسط هواوی منجر شد.
طبق شایعات موجود، برندهای ذکر شده ممکن است در این پروژه با 
یکدیگر همکاری کنند و احتمالا خود هواوی نیز تا حدی در این زمینه دخیل 
باشد. هرچند جزییات دقیق همکاری مشخص نیست، اما سیستم عامل 
آتی شیائومی به نام HyperOS۳ به عنوان زمینه احتمالی برای ایجاد یک 
سیستم مستقل از گوگل ذکر شده است. در حال حاضر مشخص نیست آیا 
شرکت ها سازگاری با اپ های اندروید فعلی را در برنامه خود دارند یا آنکه 
مانند جدیدترین سیستم عامل هواوی )Harmony OS NEXT( پشتیبانی 

از اپلیکیشن های اندروید را به طور کامل حذف می کنند.

۶ راه خانگی و سالم دفع مگس از خانه
مگس ها حشرات ناخوشایندی هستند که تمایل به پیدایش و نشستن روی وسایل 
مختلف خانه شما دارند، به خصوص مکان هایی مثل آشپزخانه و سالن غذاخوری 
یا جاهایی که غذا قرار دارد. در این مطلب با ۶ راه دفع مگس از خانه آشنا می شوید.

۶ روش خانگی و سالم برای دفع مگس ها از خانه:
1- دفع مگس از خانه با سرکه سیب

ترکیبات اسیدی در سرکه سیب، برای دفع حشرات مختلف ازجمله مگس ها مفید 
هستند. سرکه سیب علاوه بر داشتن عطر، بدون مواد شیمیایی مضر، جایگزین 

خوبی برای نگهداری در خانه است. 
سرکه سیب را حرارت دهید و آن را در یک شیشه نگهداری کنید. یک قیف را در دهانه 
شیشه بگذارید و آن را در جایی )فضایی( که معمولا مگس ها جمع می شوند، 
بگذارید. ظرف چند ساعت شما ملاحظه می کنید که آنها به دام می افتند. شما 
همچنین می توانید سرکه سیب را به صورت مستقیم روی این آفات اسپری 

)افشاندن( کنید.
2- آویشن برای دفع مگس از خانه

آویشن یک گیاه معطر است که به دور نگه داشتن مگس ها از سطح خانه کمک 
می کند. وقتی شما شاخه های آویشن را در آشپزخانه یا سالن غذاخوری می گذارید، 

از رفتن این حشرات روی غذایتان جلوگیری می کنید.
۳- دفع مگس از خانه با روغن اسطوخودوس

روغن اسطوخودوس به یک دفع کننده طبیعی محبوب تبدیل شده است و 
از شما در برابر پشه ها، مورچه ها و حشرات مختلف محافظت می کند. خواص 
ضدعفونی کننده و آنتی بیوتیک آن به کاهش پیامد منفی در خانه کمک می کند. 
ل است، زیرا آنها نمی توانند بوی قوی را  علاوه بر این برای دفع مگس ها نیز ایده آ

تحمل کنند.

4- گل همیشه بهار
گل همیشه بهار یک جایگزین خوب برای دفع قطعی حشرات است، دارای خواص 
ضدعفونی کننده ای که به تمیز نگه داشتن خانه کمک می کند. اینها پاک کننده هوا 

هستند و بوهای خاصی را جذب می کنند که برای مگس ها جذاب است.
5- دفع مگس از خانه با فلفل کاین

می تواند مگس های آزاردهنده ای را که به برخی مناطق خانه حمله می کنند، دفع 
کند و برای مگس هایی که به طور مستقیم با این عنصر ارتباط دارند، کشنده است.

6- خیار
این عنصر باطراوت برای جلوگیری از جمع شدن مگس ها در سطل زباله، یک راه 
مناسب است. تکه هایی از خیار مگس ها را دفع و از تخم گذاری آنها در سطح یا در 

داخل وسایل خانه شما جلوگیری می کند.


